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روزنامه

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان 
اینکه جمعیت قم حدود یک میلیون و ۲۸۰ نفر است که به ازای  
هز نفر ۲۰ متر مربع فضای سبز در سطح شهر قم ایجاد شده است 
گفت : طی ۵ سال اخیرسرانه فضای سبز به ازای هر شهروند قمی 
6مترمربع افزایش یافته است . پیام جوادیان ظهردیروز در نشست 
رسانه ای که به مناسبت هفته درختکاری برگزار شد؛ با تاکید بر 
جهش توسعه سرانه شهر قم از ۱۴ متر مربع به بیش از ۲۰ متر 
مربع اظهار داشت: طبق تعریف وزارت کشور و سازمان شهرداری 

و  تلاش  از  قم  استان  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
پیگیری مسؤولان استان برای تزریق مرغ گرم مازاد دیگر استان ها 
به بازار مرغ قم برای ساماندهی این بازار خبر داد.  محمود سیجانی 
با اشاره به اینکه این کارگروه، تنظیم بازار استان در ایام پایانی سال 
و آغاز سال جدید را در دستور کار دارد بیان کرد: ساماندهی بازار 
مُرغ، تأمین میوه شب عید و همچنین برخی کالاهای اساسی 
مانند برنج، روغن و شکر در نشست های این کارگروه در دست 
بررسی است. وی اضافه کرد: متأسفانه در بحث مُرغ و در سطح 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری خبرداد

افزایش ۶ مترمربعی سرانه
 فضای سبزقم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

بازار مرغ در قم 
ساماندهی می شود
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 مدارس و اماکن دولتی در نوروز پذیرش مسافر ندارند

8

فروش  خصوص  در  گفت:  قم  شهرداری  دو  منطقه  مدیر 
اراضی زراعی و ساخت وسازهای حریم شهر و محدوده بوستان 
هرگونه  از  پیش  می شود  درخواست  مردم  عموم  از  جوان 

خریدوفروش از شهرداری منطقه ۲ استعلام کنند. رضا رحیمی 
با اشاره به مشکلات پیش آمده برای برخی شهروندان به واسطه 
خریدوفروش اراضی در محدوده بوستان جوان، اظهار داشت: 

نماینده قم در مجلس مطرح کرد:

عقب ماندن توسعه امکانات قم از رشد جمعیتی

استاندارقم تاکید کرد:

تشدید نظارت براجرای 
محدودیت های کرونایی

درخواست مدیر منطقه دو شهرداری قم از شهروندان؛ 

استعلام از شهرداری قبل 
ازخریدوفروش اراضی بوستان جوان 

1

1

رئیس کل دادگستری استان قم  خبرداد:

لغو 1۶ حکم قطعی قصاص در قم

  

معاون بازرگانی داخلی و توسعه تجارت سازمان صمت استان قم  از ذخیره ۳۰۰ تن 
پرتقال و ۱۵۰ تن سیب، برای تنظیم بازار میوه شب عید  وایام نوروزخبر داد. پروان با 
اعلام این خبر اظهارداشت : این میوه ها از هفته آخر اسفند در ۲۵ چادر در سطح شهر 
بین مردم توزیع می شوند. وی با اشاره به اینکه کار انتقال این میوه ها به سردخانه رو به 
اتمام است افزود: پرتقال ها از استان مازندران و سیب از استان آذربایجان غربی توسط 
مباشر خریداری شده و مردم نگران میوه شب عید خود نباشند. پروان با اشاره به اینکه 
این میوه ها براساس دستورالعمل ابلاغی وزارت صمت، ۵ تا ۱۰ درصد پایین تر از کف 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم با تأکید بر اینکه در سال جاری اجرای این طرح 
مورد بازنگری قرارگرفته است، گفت:به محض اتمام طرح بازنگری، با انواع روش های 
تأمین مالی ازجمله اوراق مشارکت، صندوق پروژه، جذب سرمایه گذاری مستقیم و 
منابع شهرداری بودجه موردنیاز برای این پروژه اختصاص پیداکرده و اجرا می شود. 
سید مرتضی حسام نژاد با اشاره به آخرین وضعیت پارکینگ شرقی حرم مطهر حضرت 
اولویت های  از مهم ترین  معصومه)س( اظهار داشت: بست شرقی حرم مطهر یکی 
شهرداری برای ساخت پارکینگ و دسترسی به حرم مطهر بوده و از اهمیت بالایی 

معاون سازمان صمت استان قم خبرداد:

ذخیره سازی 450تن پرتقال وسیب برای ایام نوروز
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم  خبرداد:

بازنگری عمرانی بست شرقی حرم حضرت معصومه)س(
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ارزشمندیِ ملاقات پاپ
 با آیت الله سیستانی

  ۱ ( آیات قرآن در جهت توسعه و عمق نگاه ما به»اهل 
کتاب« یعنی کسانی که دارای مکتب الهی هستند، تاثیر 

غیر قابل انکاری دارد و ما را بدان دعوت کرده است.
۲ ( بجاست در کنار آیاتی که از فساد و تباهی برخی از اهل کتاب پرده برمی دارد، 

به آیاتی که نشان از روحیه معنوی و انسانی برخی از آنان نیز می باشد توجه شود.
نمونه ای از آیاتی که برخی از اهل کتاب بخاطر رفتار انسانی شان ستوده شده اند، از 
این قرار است؛ الف ( در رابطه با »امانتداری«؛ قرآن کریم بدین شکل برخی از آنان را می 
ستاید که اگر دینارهای فراوانی  به امانت به آنان داده شود به صاحبانش باز می گردانند: 

هِ اِلَیکَ«. )سوره آل عمران/۷۵( »و مِن اَهلِ الکِتبِ مَن اِن تَأمَنهُ بِقِنطار یُؤَدِّ
ب ( دررابطه با»برخورداری از مکارم اخلاقی«؛ قرآن گروهی از اهل  کتاب را به سبب 
ذینَ  برخورداری از صفت پسندیده»پاسخ بدی را بخوبی دادن« ، ستایش می کند: »اَلَّ

ئَة«. )سوره قصص/۵۴( یِّ ءاتَینهُمُ الکِتبَ... و یَدرَءونَ بِالحَسَنَةِ السَّ
ج ( و نیز »انفاق« دیگر صفت خوب جمعی از آنان است که در قرآن فرمود: »و مِمّا 
رَزَقنهُم یُنفِقون«. )قصص/۵۴(   ۳ ( در نهج البلاغه آمده؛ امیرالمومنین)ع( به مالک 
اشتر که عازم مصر بود و مصر جایگاه زیست اقوام و نحل و مکاتب دینی گوناگون بوده، 
می فرمایند: مردم، دو دسته هستند یک دسته ] مسلمان و[ برادران دینی شمایند ، 
و دسته دیگر ] گرچه مسلمان نیستند[ اما همانند شما در مخلوق خدا بودن هستند؛ 

یْنِ أو نَظِیرٌ لَکَ فی الخَلْق.)نامه/۵۳( خٌ لَکَ فی الدِّ
َ
النّاسُ صِنْفان؛ إمّا أ

این نگاه امام اول شیعیان در بین ما شیعیان و کشورهای اسلامی با هم کیشان 
خود و نیز با کشورهای غیر اسلامی مغفول مانده است!  ۴ ( به تعبیر بلند قرآن اگر 
مجاهدان دینی و انسانی نباشند شرایط زیست برای دیگر ادیان هم فراهم نمی 
شود. و مهم دراین آیه، کلمه»الناس« است که آمده تا کسی مجاهدان را منحصر به 
مَتْ صَوَامِعُ  اسَ بَعْضَهُمْ بِبَعْضٍ لَهُدِّ هِ النَّ مسلمانان نکند، چنین فرمود؛ وَلَوْلَ دَفْعُ اللَّ
وَبِیَعٌ وَصَلَوَاتٌ وَمَسَاجِدُ .. اگر مجاهدات مردمان نبود چیزی از کلیسا و بِیَع و مساجد 
باقی نمیماند.) حج/۴۰( چرا که ظالمان درظلم خود، نسبت به هر اتحاد و انسانیت 
و معنویتی،حساس و هراسناک هستند! اینجاست که سزاوار است همانطوریکه در 
بنرهای منصوب در شهر نجف دیده می شود، از مجاهدت های بزرگ فرزندان اسلام 

قدر شناسی شود که نمونه آن شهیدان سلیمانی و ابومهدی مهندس است.
۵ ( سفر جناب پاپ به عراق و ملاقات با آیت الله العظمی سیستانی یک اتفاق بسیار 
پر جاذبه ای است که انظار مذهبیون و سیاسیون جهان را به خود جلب کرده تا جاییکه 

خبر مهم و اول جهان در این روزها بشمار می رود.
این ملاقات تاثیرات مهمی می تواند داشته باشد؛

یکم ( ازسویی شرح صدر و توسعه ی دید مرجعیت شیعه رامی رساند که با چه دور 
اندیشی و اخلاق محمدی)ص( وسیره علوی)ع( پذیرای بزرگترین رهبر مسیحی 
جهان می شود. و این پذیرش ملاقات در عصری رقم می خورد که می بینیم؛ داعش 
به اتهام شرک، گردن می زند و بر باور و روش غلط و ظالمانه خود پا می فشرد و پشت 
پرده مورد حمایت ارتجاع منطقه و حکومت های استبدادی است! و نیز در عصری که 
می بینیم؛ برخی از افراد سیاست زده چگونه بر استخوان رقبای سیاست خود هم رحم 

نمی کنند! در وادی رقابت به همه باید های اخلاقی، آتش می کشند!
دوم( این سفر و ملاقات تاثیر بر عراق و شکل گرفتن هم زیستی بهتر بین طوایف 
دینی واقوام محلی خواهد داشت، از مسلمان و مسیحی، شیعه و سنی و ایزدی و 
کُرد و ... و طبیعتا از سوی دیگر از روش های تند و تیز اعتقادی و رفتاریی که برخی 
مسلمانان نسبت به اهل کتاب دارند، خواهد کاست. سوم( این اتفاق تاریخی می تواند 
تاثیرات منطقه ای هم داشته باشد. منطقه ای که سوریه و عراق مدتهاست درآتشی که 
حکومت های استبدادی شعله ور کرده اند می سوزد و نیز اختلافات در مانند لبنان 
جدی تر شده. چهارم ( این ملاقات می تواند بر سیاستمداران جهان غرب در اتخاذ 
روش های مناسب برای تعامل و دوری از جنگ و ارعاب و اتهام نسبت به جهان اسلام 
تاثیر گذار باشد. بله، ادعای حاکمان عرب؛ برجدایی دین از سیاست است اما تاثیر 
دین و باورهای دینی رانمی توان در جهان تعاملات سیاسی نادیده گرفت. همانطوریکه 

جدیت ورود مذهبیون در سیاست قابل انکار نیست.
۶( امید است که این برنامه زیبای تاریخی که در پرده نمایان آن گفتگوی ادیان 
بین دو زعیم دینی است، و در پس آن کمک به هم زیستی بهتر و دوری از جنگ و 
آتش و ویرانگی است، مورد استقبال گروه های تندرو نیز قرار گیرد و خدای نخواسته 
دستاوردهای آن را به خاطر مسائل جناحی و شخصی و سیاسی داخلی تخریب نکنند.

 ۷( یک جمله و جمله آخر ؛ زعیم نجف، درس زعامت می دهد.

هادی سروش*

فرماندار قم  تشریح کرد :

جزییات ثبت نام از داوطلبان
 شرکت در انتخابات شورای شهر و روستا

و  سال  پایانی  دوهفته  :در  گفت  قم  استاندار  قم  استاندار 
دوهفته آغازین سال جدید اعمال و نظارت برشیوه نامه های 
بهداشتی در قم تشدید می شود. بهرام سرمست روز شنبه 

در پایان جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا که به صورت ویدیو 
کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و با خبرنگاران اظهار 
داشت: در این جلسه در خصوص سفرهای نوروزی بحث و 

مدیر کل جدید زندان های استان قم  مطرح کرد:

اشتغال زندانیان، اولویت فعلی
 سازمان زندان ها 

مدیر کل جدید زندان های استان قم گفت: دستگاه قضا از همه توان خود برای اشتغال 
زندانیان استفاده می کند. علی اصغر رنجبر دیروز در مراسم معارفه خود، با قدردانی 
قم  استان  زندان های  در  تربیتی  و  اصلاحی  مناسب  زیرساخت های  شدن  فراهم  از 
اظهارداشت : توسعه اشتغال زندانیان در دستور کار اداره کل زندان های استان قرار دارد و 
برای این منظور از تمام توان دستگاه قضایی و دیگر نهاد ها و دستگاه ها استفاده می شود.

اداره کل  برنامه های  از  را یکی دیگر  آنان  توانمندسازی زندانیان و خانواده های  وی 
زندان های استان عنوان کرد و گفت: با استفاده از ظرفیت گروه های جهادی و کارآفرینان 
استان برای حل مشکلات معیشتی زندانیان برنامه ریزی خواهیم کرد. مدیرکل پیشین امور 
زندان های استان نیز در این مراسم دادرسی الکترونیکی را یکی از دستاورد های مهم این 
نهاد قضایی عنوان کرد و گفت: با توجه به فراهم شدن زیرساخت های لزم، بیش از ۷۵ 
درصد از مجموع دادرسی های استان به صورت مجازی برگزار می شود. مرتضوی همچنین 
به طرح پایش و غربالگری زندانیان اشاره کرد و گفت: در طرح سراسری پایش زندانیان، 
پرونده بیش از ۱۰۰۰ زندانی توسط قضات برجسته و زبده استان مورد بررسی قرار گرفت 

که منجر به آزادی ۲۶۹ زندانی شد.

 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

افزایش تست های مثبت کرونا  در قم
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: هر هفته شاهد این هستیم که دو 
درصد به میزان تست های مثبت کرونا در حال افزایش است و این زنگ خطر جدی به 
شمار می رود. سیامک محبی در جلسه کمیته واکنش سریع مقابله با کرونا اظهارداشت 
:تعداد تست های مثبت در هفته گذشته به بیش از ۵۰ نفر رسیده و این در حالی هست 
که در هفته های قبل تعداد تست های مثبت ما حدود ۱۰ تا ۲۰ نفر بود. معاون بهداشتی 
دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال رهگیری و مراقبت های کامل هستیم و تلاش 
خواهیم کرد تا جایی که ممکن است از شیوع ویروس جلوگیری کنیم. دکتر محبی با انتقاد 
از عدم توجه به مسائل بهداشتی در سطح شهر گفت: متاسفانه عادی انگاری در حال 

گسترش است و با یک چالش جدید در این خصوص مواجه هستیم.

رئیس کل دادگستری استان قم  خبرداد:

لغو ۱۶ حکم قطعی قصاص در قم 
رئیس کل دادگستری استان قم گفت: به همت کمیته صلح و سازش، ۱۶ فقره حکم 
قطعی قصاص در استان لغو شد. حجت السلام و المسلمین مظفری اظهارداشت: 
از ابتدای امسال، با ابتکار کمیته صلح و سازش ۱۶ فقره حکم قطعی قصاص با جلب 
رضایت از شاکیان لغو شده است. وی با اشاره به کاهش فرایند رسیدگی به پرونده های 
قضایی در دستگاه قضا افزود: در حال حاضر حتی یک مورد مجازات خشن بلاتکلیف در 
استان وجود ندارد و برای تمامی این مجرمان احکام قضایی صادر شده است. رئیس کل 
دادگستری استان اجرای قاطع احکام را یکی از اصلی ترین عوامل برای پیشگیری از وقوع 
جرم در جامعه عنوان کرد و گفت: زندان تنها به مجرمان حرفه ای و افرادی که آزادیشان 

موجب سلب آرامش از جامعه می شود تعلق دارد.

به مناسبت روز درختکاری  صورت گرفت :

کاشت نهال در ساختمان ستادی مخابرات قم 
در راستای ایفای وظایف مسئولیت های اجتماعی وبه مناسبت روزدرختکاری ، با 
حضور جمعی ازمدیران وهمکاران مخابراتی ۱۱ اصله نهال در ساختمان ستادی مخابرات 
منطقه قم کاشته شد. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه قم در آستانه فرا رسیدن 
بهار طبیعت و به مناسبت روز درختکاری مهندس حاج عینی مدیر مخابرات منطقه قم 
با حضور در محوطه فضای سبز ساختمان ستادی قم ضمن گرامیداشت روز درختکاری 
در آیین کاشت نهال به مناسبت آغاز هفته درختکاری شرکت کرد و بر اهمیت، توسعه 
و نگهداری فضای سبز تاکید کردند. در این مراسم که با هدف نهادینه کردن فرهنگ 
درختکاری و در جهت تحقق بیانات  مقام معظم رهبری مبنی بر “هر ایرانی یک درخت” 
صورت گرفت ، تعدادی از مدیران وهمکاران ،مخابرات منطقه قم نیز حضور داشتند و 

۱۱اصله نهال  در فضای  ساختمان ستادی کاشته شد.
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مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم با بیان اینکه جمعیت قم حدود یک میلیون و ۲۸۰ 
نفر است که به ازای  هز نفر ۲۰ متر مربع فضای سبز 
طی ۵   : گفت  است  شده  ایجاد  قم  شهر  سطح  در 
سال اخیرسرانه فضای سبز به ازای هر شهروند قمی 

۶مترمربع افزایش یافته است .
به  پیام جوادیان ظهردیروز در نشست رسانه ای که 
مناسبت هفته درختکاری برگزار شد؛ با تاکید بر جهش 
توسعه سرانه شهر قم از ۱۴ متر مربع به بیش از ۲۰ متر 
مربع اظهار داشت: طبق تعریف وزارت کشور و سازمان 
مساحت  کل  به  کل  سرانه  دهیاری ها  و  شهرداری 
عرصه های فضای سبز در اختیار شهرداری و تقسیم 
آن بر جمعیت می شود. مدیرعامل سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری قم ضمن گرامیداشت ۱۵ تا ۲۱ 
اسفند ماه با نام هفته درختکاری و منابع طبیعی گفت: 
مساحت کل فضای سبز شهر قم در سال ۹۴ حدود ۱۷ 
میلیون و ۸۰۰ هزار متر مربع بود که به لطف خداوند 
و با تدوین برنامه راهبردی و چشم انداز شهرداری در 
شهریور سال ۹۹  به ۲۵ میلیون و ۸۰۰ هزار متر مربع 
رسیدیم. وی عنوان کرد: توسعه فضای سبز شهر قم 
اعم از شهری، جنگلی و فضای سبز طی ۵ سال اخیر 
حدود ۸ میلیون متر مربع برابر با ۸۰۰ هکتار بوده است 

که با تمام امکانات موجود در این مسیر قدم برداشتیم.
جوادیان اقدامات شایسته و حمایت شهردار قم در 
خصوص تخصیص بودجه لزم در راستای توسعه فضای 
سبز استان را مورد تاکید قرار داده و اضافه کرد: بیش 
از ۲ هزار نفر کارگر در راس پیکان جهاد سبز در سطح 
شهر در حال خدمت رسانی هستند که لزم است از این 
عزیزان که هم نیروهای امانی و هم نیروهای پیمانی 

هستند، تشکر کنیم.
قم درحال حاضر۳6۸ پارک و بوستان دارد

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
با اشاره به افزایش سرانه ۶ مترمربع به ازای هر نفر در 

شهر قم تصریح کرد: این سرانه صرفاً شامل فضاهای 
در اختیار شهرداری قم که وظیفه حفظ و نگهداری آن 
نیز بر عهده شهرداری است بوده و جدای از سرانه هایی 
است که مراکز مختلف از جمله دانشگاه ها و موسسات 
به فضای سبز اختصاص داده و به صورت مجزی از آن 

حفظ و نگهداری می نمایند.
وی با بیان اینکه جمعیت قم حدود یک میلیون و ۲۸۰ 
نفر است که به ازای  هز نفر ۲۰ متر مربع فضای سبز 
در سطح شهر قم ایجاد شده است خاطر نشان کرد: 
خوشبختانه تعداد پارک های شهری در ۱۳۹۴ تعداد 
۲۶۵ مورد بود که این عدد در سال ۱۳۹۹ به ۳۶۸ پارک 

و بوستان افزایش یافته است.
جوادیان کاشت تک درخت در خیابان های کم عرض 
را مورد توجه قرار داده و عنوان کرد: نهضت سبز معابر 
با تلاش شهرداری قم از سال ۱۳۹۵ آغاز شده که در 
اولویت بندی  به  توجه  با  و خیابان ها  معابر  این طرح 
کناره  و  وسط  در  طولی  باغچه  و  شده  درختکاری 
خیابان ها احداث شد که خوشبختانه در این ۵ سال 
حدود ۴۵۲ هزار متر طول معادل ۴۵۲ کیلومتر باغچه 

طولی در خیابان های سطح شهر ایجاد شده است.
افتتاح ۱۰۳ پارک شهری طی ۵ سال اخیر

وی با اشاره به افتتاح ۱۰۳ پارک شهری طی ۵ سال 
اخیر در شهر قم و تغییر نگرش از ابتدای سال ۱۳۹۶ 
بر کاشت درختان چند ساله تصریح کرد: در  مبنی 
۵ سال گذشته حدود ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار درخت 
و درختچه در سطح شهر کاشته شد که شامل یک 
اصله  هزار  و ۵۰۰  میلیون  و ۲  درخت  اصله  میلیون 

درختچه در سطح شهر می شود.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
با اشاره بر ضرورت احداث بوستان برای تفریح و ورزش 
بانوان استان عنوان کرد: تا سال ۱۳۹۴ تنها تعداد ۲ 
بوستان ویژه بانوان در شهر قم وجود داشت که بوستان 
و بوستان نرگس در دسترس  بوده  نیمه تمام  ارغوان 

بانوان قرار داشته است اما خوشبختانه اکنون تعداد ۷ 
بوستان برای بانوان در سطح مناطق مختلف احداث 
شده است. پیام جوادیان در خصوص برنامه های ویژه 
هفته درختکاری و منابع طبیعی در شهر قم نیز گفت: 
در ایام هفته درختکاری و منابع طبیعی ویژه برنامه های 
متنوعی برای گرامیداشت  این هفته و اشاعه فرهنگ 
برای  شهری  سبز  فضای  به  توجه  و  درختکاری 
شهروندان در نظر گرفته شده است که از ظهر شنبه تا 
روز ۲۲ اسفند ماه در سطح شهر قم برگزار خواهد شد و 
همچنین کارناوال گل و شادی نیز روز یکشنبه در سطح 

شهر به حرکت در می آید.
وی در پایان افتتاح پروژه های فضای سبز از جمله 
چندین بوستان و اماکن تفریحی را مورد توجه قرارداد 
و ادامه داد: با مجوریت نشاط اجتماعی در شهر قم و 
توسعه اماکن تفریحی اقدامات شاخصی انجام گرفته 

است که در این ایام شاهد افتتاح آن خواهیم بود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری خبرداد

افزایش ۶ مترمربعی سرانه فضای سبزقم

نماینده مردم قم در مجلس یکی از مهمترین مشکلات استان قم را فقدان چشم انداز 
برای توسعه قم بیان کرد و گفت: در بررسی های ما سندهای مختلفی در این زمینه 
جمع آوری شده اما هر کسی می آید هر کاری را می خواهد انجام می دهد و نفر بعدی 

می آید و نظر خود را می خواهد عملی کند و این از مشکلات بزرگ این استان است.
اقتضای  به  باید   : اظهارداشت  خبرنگاران  جمع  در  شنبه  ظهر  زاکانی  علیرضا 
توانمندی های درون استان و بخش های آن باید پارامترهای سازمان مدیریت برای 
اختصاص بودجه به یک استان تغییر کند و تلاش می کنیم تا با ارائه رویکرد جدیدی 
ناظر بر تعاریف استانی مبنی بر ظرفیت و توانمندی های استان رقم اختصاص بودجه 

استان در سال های آتی شاهد رشد کند.
علیرضا زاکانی با بیان اینکه نیازمند تحول جدی مدیریتی در استان قم هستیم تا 
شرایط بودجه ای در آینده به سمتی برود که اجحافی در حق مردم و کارمندان قمی 
صورت نگیرد، گفت: از ابتدای انقلاب تا به حال در قم رشد جمعیت ۵ برابر شده است، 
اما امکانات حداکثر ۲ برابر رشد کرده و به تبع دستگاه های استانی نیز رشد جدی را در 

سطح کشور نداشته اند.
وجود فرودگاه در قم لازم و قطعی است 

وی درباره افزودن شهر به استان قم برای دریافت بودجه بیشتر استان قم نیز گفت: 

این مسئله مخالفان و موافقانی دارد و در وزارت کشور در حال بحث و بررسی است، ولی 
هنوز تصمیمی درباره آن گرفته نشده است و در مرحله بررسی کارشناسی است چنانچه 

همگان به دنبال اتخاذ تصمیمی هستند تا به نفع مردم قم باشد.
زاکانی با بیان اینکه وجود فرودگاه در قم لزم و قطعی است و در این راستا نیز جلساتی 
را با مسئولن قضائی استان برای رفع مشکلات حقوقی داشتیم بعد از آن نیز با سرمایه 
گذار اصلی و مدیرعامل یکی از بانک ها و حتی وزارتخانه حدود ۴ ماه گذشته برگزار شده 
و اعلام آمادگی برای از سرگیری عملیات عمرانی فرودگاه شده است گفت: کم و کیف 
راه اندازی آن در دبیرخانه مجمع نمایندگان استان در حال بحث و بررسی با مسئولن 
استان است تا ببینیم از کدام مسیر بهتر این مسئله حل خواهد شد تا مردم از این 
فرودگاه بهره و نفع لزم را ببرند. وی درباره موضوع مونوریل قم هم با اشاره به اینکه 
بهره برداری از این طرح نیازمند طرحی است که بتواند آورده اقتصادی و یا توجیهی 
داشته باشد گفت: طرح هایی برای تکمیل مونوریل قم وجود دارد ازجمله اینکه همان 
سرمایه گذار فرودگاه بیاید و این مسیر را تا فرودگاه ادامه دهد که این موضوعات باید به 
صورت دقیق و کارشناسی مورد ارزیابی قرار گیرد بعد تصمیم سازی شود. نماینده قم 
در مجلس درباره بهره برداری از مترو قم هم با اشاره به برگزاری جلسات با پیمانکار طرح 

گفت: برآوردها این هست که بخشی از مترو قم در سال آینده به بهره برداری برسد.

نماینده قم در مجلس مطرح کرد:

عقب ماندن توسعه امکانات قم از رشد جمعیتی 
جمعیت 5برابرشده است امکانات دوبرابر 
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 محسن رهامی :

با افزایش مشارکت امکان پیروزی
 اصلاح طلبان در انتخابات بالا می رود 

فعال سیاسی با بیان اینکه دیدگاههای اصلاح طلبان در خصوص انتخابات پرشور 
به نظر رهبری نزدیک تر است، اظهار داشت: حرف هایی که به تازگی از سوی عده ای 
طرح شده که نگذارید برجام و FATF حل شود تا دولت ارزانی ایجاد نکند و مشارکت 

مردم در انتخابات کم شود، خلاف نظر رهبری است.
حجت السلام محسن رهامی شامگاه جمعه در جمع خبرنگاران در زنجان درباره 
مشارکت مردم در انتخابات اظهار داشت: برخی صحبت از برگزاری انتخابات کم 
شورتر و جمع و جور با نتیجه قطعی تر می کنند ولی نظر رهبر معظم انقلاب درباره 
انتخابات ریاست جمهوری که پیشانی جمهوریت نظام است، این است که انتخابات 
پرشور باشد و خودشان این زمینه را فراهم کرده اند و صحبت های اخیر رهبری هم 

این امیدواری را می دهد.
رهامی افزود: اگر یک انتخابات پرشور با بیش از ۴۰ تا ۵۰ میلیون شرکت کننده 
برگزار شود، قطعا باید از اصلاح طلبان کاندیدای جدی وارد رقابت شود زیرا اگر 

مشارکت بال برود، امکان بُرد اصلاح طلبان در انتخابات بال می رود.
وی گفت: اگر ما در انتخابات شرکت نکنیم و قهر کنیم، انتخابات چه با حضور 
اصلاح طلبان چه بی حضور آنان برگزار می شود، بنابراین اگر شرکت نکنیم ما ضرر 
کردیم. رهامی خاطرنشان کرد: از یک طرف نظام باید زمینه انتخابات رقابتی، سالم 
و بی طرفانه را فراهم کند و از طرف دیگر مردم باید بدانند که با شرکت نکردن در 

انتخابات هیچ چیزی حل نمی شود.
این فعال سیاسی درباره نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان برای انتخابات ۱۴۰۰ در 
کشور اظهار داشت: تاکنون آیین نامه و روش رسیدن به اجماع تهیه نشده و کار فعلا 

در مراحل مقدماتی است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: اکنون این بحث وجود دارد که رسیدن به 
اجماع قبل از تایید صلاحیت ها باشد یا بعد از آن؛ یک پیشنهاد این است که قبل 
از تایید صلاحیت ها رأی گیری شود و به فرد نهایی بگویند برو ثبت نام کن و اگر رد 
صلاحیت شد، این موضوع مطرح شود که چون کاندیدای اجماعی ما رد صلاحیت 

شده در انتخابات شرکت نمی کنیم.
وی ادامه داد: گروه دیگری که نظر معتدل تری دارند، بر این باورند که صبر کنیم 
ثبت نام ها انجام شود و در بین تایید صلاحیت شده ها برای انتخاب نامزد نهایی 

اصلاح طلبان رای گیری کنیم.
رهامی خاطرنشان کرد: هر کدام از این روش ها مزایا و مضراتی دارد؛ در روش اول 
احتمال اینکه جریان اصلاحات نامزد ندهد و کنار بکشد وجود دارد مانند اتفاقی که 
در انتخابات مجلس یازدهم افتاد؛ در روش دوم امکان رسیدن به ائتلاف بیشتر است 

که در هر صورت اجماعی در خصوص انتخاب کدام روش صورت نگرفته است.
بخاطر حمایت از روحانی نه توبه می کنیم نه پشیمانیم

این فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص حمایت اصلاح طلبان از روحانی 
در انتخابات ریاست جمهوری دوره یازدهم و دوازدهم گفت: امور سیاست امری 
اقتضایی است، باید دید که مصلحت در چیست؛ در این مسیر ممکن است به ۱۰۰ 
درصد نرسیم. وی ادامه داد: از آنجا که شعارهای آقای روحانی به شعارهای اصلاح 
طلبان نزدیک بود، سراغ او رفتیم. اکنون هم از آن کاری که آن موقع کردیم نه توبه می 
کنیم نه پشیمانیم. الن هم اگر برگردیم شاید همان تصمیم را بگیریم، ولی این، آنی 

نشد که دنبالش بودیم.

دبیرکمیته اجتماعی ستاد ملی مقابله با کرونا:

سفرهای نوروزی منوط به روند کرونا
 در کشور است

دبیر کمیته امنیتی- اجتماعی ستاد ملی مقابله با کرونا، ترددها و سفرهای نوروزی 
را منوط به روند این بیماری دانست و اظهار کرد: اگر روند بیماری کرونا اجازه سفر 
ندهد، محدودیت ها و ممنوعیت های طرح جامع برای تردد خودروها به شهرهای 

قرمز، نارنجی و زرد اعمال خواهد شد.
»حسین قاسمی« اظهار کرد: شهرها و مناطق برای اعمال محدودیت ها از اول آذر 
ماه امسال رنگ بندی شده بود و طرح جامع مدیریت هوشمند شهرها را در آن زمان 
در سه موقعیت قرمز، نارنجی و زرد تقسیم بندی کرد و از حدود یک ماه قبل رنگ آبی 

هم به این رنگ ها اضافه شده است.
وی با اشاره به تهیه دستورالعملی برای نوروز در کمیته امنیتی اجتماعی و انتظامی 
کرونا، ادامه داد: این دستورالعمل ها روز شنبه)امروز( در ستاد ملی کرونا بررسی 

می شود که وظایف دستگاه ها در دو پیش فرض مشخص شده است.
دبیر کمیته امنیتی اجتماعی ستاد ملی مقابله با کرونا در توضیح این پیش فرض ها 
گفت: یا شرایط بیماری به گونه ای است که امکان سفر وجود دارد که با چارچوب ها 
و قید و بندهایی می تواند انجام شود یا اینکه شرایط بیماری امکان سفر را نمی دهد.

قاسمی با بیان اینکه استفاده از حمل و نقل عمومی بجز یک هفته اخیر برای 
خوزستان، ممنوع نبود، گفت: کد ملی کسانی که با هواپیما،قطار و اتوبوس قصد 
مسافرت دارند برای تهیه بلیت استعلام می شود. در خوزستان اعلام شده باید تست 

پی سی آر هم انجام شود تا اطمینان بیشتری وجود داشته باشد.
دبیر کمیته امنیتی اجتماعی ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه همه این 
مراقبت ها برای محدود کردن سفرهای غیرضروری است، اگر به مردم بگوییم به سفر 
نروند شاید برخی کارهای ضروری داشته باشند و باید بروند. برای رفتن به سفر باید 

یکسری قید و بندها رعایت شود.
وی افزود: وسایل شخصی مشکلی برای تردد ندارد مگر اینکه وضعیت بیماری به 
گونه ای باشد که اجازه ورود به شهرها داده نشود. در برخی شهرها مشکلی برای تردد 

ندارند و می توانند وارد شوند اما برخی شهرها محدودیت هایی وجود دارد.
قاسمی با بیان اینکه مسئله اصلی در ایام نوروز وضعیت شهرها نیست، بلکه روند 
بیماری کرونا است، اظهار کرد: وضعیت شهرها و شاخص ها از اول آذر معرفی شده 
است اما باید ببینیم روند بیماری به چه شکل پیش می رود که این امر در تخصص 
مجموعه وزارت بهداشت و درمان است که متناسب با شاخص هایی چون مراجعه 
به مراکز درمانی، میزان فوتی و مسائل این چنینی وضعیت را پیش بینی می کنیم 

تا بر اساس همان سناریویی که در دستورالعمل ستاد ملی آماده است، اقدام شود.
قاسمی درباره سفرهای نوروزی به استان های مهمانپذیر و مسافرپذیر که معمول 
مقاصد  مناطق سفر می کنند، گفت: کل کشور  این  به  با خودروهای شخصی 
گردشگری است که بیشتر افراد حتی برای سفرهای با مسافت زیاد هم از خودرو 

شخصی استفاده می کنند تا از استان های سر راه هم بازدید داشته باشند.
دبیر کمیته امنیتی اجتماعی ستاد ملی مقابله با کرونا تاکید کرد: باید ببینیم روند 
بیماری به چه شکل خواهد بود؛ اگر روند بیماری اجازه سفر ندهد محدودیت ها و 
ممنوعیت های طرح جامع برای تردد خودروها به شهرهای قرمز، نارنجی و زرد اعمال 

خواهد شد.

حکیمی پور: 

منافع ملی نباید دستخوش رقابت های 
جناحی شود

فعال اصلاح طلب در واکنش به اظهارات دبیر مجمع تشخص مصلحت نظام در 
مصاحبه با رسانه ای غربی درباره برداشته شدن تحریم ها، گفت: مسوولن بهتر است 
در اظهارنظر خود دقت کنند و منافع ملی را دستخوش رقابت های داخلی، سیاسی 

و جناحی نکنند.
محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام به تازگی در مصاحبه با نشریه 
فایننشال تایمز مدعی شد که ایران زمانی حاضر به مذاکره با آمریکا و قدرت های 

جهانی است که سیگنال روشنی در خصوص رفع تحریم ها دریافت کند.
رضایی در حالی این موضوع را مطرح کرد که همه امور مرتبط به سیاست خارجی 

از طریق وزارت امور خارجه و از مجاری خود انجام می شود
 در این رابطه احمد حکیمی پور  درباره اظهار نظر رضایی در این مصاحبه، گفت: 
بهتر است تا مقام ها در حوزه سیاست خارجی هماهنگی های لزم را با یکدیگر داشته 
باشند. در واقع سیاست خارجی با منافع ملی پیوند دارد و بهتر است تا اظهارنظرها 

مستقیم باشد.

با سیاست خارجی بازی نکنیم

 سخنان و مواضع دبیر مجمع تشخیص »مصلحت« نظام بار دیگر خبرساز شد و 
واکنش ها برانگیخت؛ دلسوزان و صاحب نظران هنوز در حیرت سخنان چهارشنبه 
گذشته محسن رضایی بودند که دستاوردهای ۴۲ سال گذشته نظام و انقلاب را 
زیرسوال برده بود که خبر رسید وی در گفت وگویی با روزنامه فاینَنشال تایمز انگلیس، 

سیگنال عجیبی درباره مذاکره با آمریکا فرستاده است.
این رسانه انگلیسی به نقل از وی نوشته، »آن ها)آمریکا( باید به ما اطمینان خاطر 
دهند که همه تحریم هایی که پس از اجرای برجام اعمال شد در کمتر از یک سال 
رفع می شود. در این شرایط، مذاکرات می تواند آغاز شود در طول مذاکرات تحریم ها 
هر ماه باید برداشته شود؛ به عنوان مثال تحریم های مالی و محدودیت هایی که 
بانک های اروپایی اعمال کرده اند باید همان ماه اول رفع شود. رفع تحریم ها علیه 

صادرات نفت نیز در اولویت های نخست ما قرار دارد.«
از نگاه تحلیلگران سیاسی، نخستین و مهمترین پیام گفته های محسن رضایی به 
آمریکای جو بایدن و تیم همراه او این است که هرگونه توافقی با اصولگراها راحت تر 

است به شرطی که مذاکرات تا پس از انتخابات ۱۴۰۰ در ایران به تاخیر بیفتد!
باتوجه به این نگاه ها به این مصاحبه، واکنش های مختلفی نسبت به آن صورت 
گرفت؛ از جمله وزیر امور خارجه و سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشور به اتخاذ 
موضع پرداختند و اعلام کردند سخنان منتشر شده در نشریه بریتانیایی موضع 
رسمی کشور نیست و محمدجواد ظریف تصریح کرد که »نباید با سیاست رسمی 
دولت اشتباه گرفته شود« و »به زودی طرح اقدام سازنده و دقیق خودمان را ارائه 
روزنامه  با  رسانه ای شدن محتوای مصاحبه  از  اندکی پس  اگرچه  کرد«.  خواهم 
بریتانیایی، رضایی در توئیتی، از موضع خود را اصلاح کرد و در توئیتی نوشت: 
مذاکره فقط در چارچوب ۵+۱ و بعد از لغو کامل تحریم ها امکان پذیر است؛ اما 
این اقدام نه تنها از تاسف ناظران و واکنش های دستگاه دیپلماسی کشور نکاست 
بلکه پرسش ها و ابهامات جدیدی آفرید. حسام الدین آشنا، رئیس مرکز تحقیقات 
استراتژیک ریاست جمهوری در این زمینه در توئیتی نوشت: »آقا محسن عزیز، 
همان یک عملیات فریب قدیمی کافی است. لزم نیست دشمن را بیش از این فریب 
دهید.« منظور وی به عملیات فریب، اشاره به عملیات کربلای ۴ بود که رضایی در 
این زمینه گفته، »برای فریب دشمن انجام شد.« رضایی در سالگرد عملیات کربلای 
۴ این مطلب را در توئیتی نوشت که با واکنش های زیادی رو به رو شد. رضایی درباره 
این عملیات گفته بود، »با عملیات کربلای ۴ به دشمن وانمود کردیم عملیات سالنه 
ما همین بوده است؛ ۱۰ روز بعد در همان نقطه و در زمانی که نیروهای ارتش بعثی به 

مرخصی رفته بودند عملیات کربلای ۵ را انجام دادیم.
عملیات کربلای ۴ بزرگترین و پرتلفات ترین عملیات ایران در جنگ تحمیلی بود. 
این عملیات در تاریخ پنجم دی ماه سال ۶۵ انجام شد. قرار بود در این عملیات 
نیروهای ایرانی از تاریکی شب استفاده کنند و پس از تصرف ابوالخصیب، پیشروی 
به سمت بصره ادامه یابد اما عملیات با پاتک دشمن رو به رو شد. بسیاری از روایت ها 
از لو رفتن عملیات حکایت داشت. واکنش دیگر نسبت به مصاحبه رضایی را »سعید 
خطیب زاده« سخنگوی وزارت امور خارجه داشت که روز جمعه گفت: مصاحبه و 
نظرات مطرح شده در این مصاحبه شخصی است. همه امور مرتبط با حوزه سیاست 
خارجی فقط از طریق وزارت خارجه و به صورت نهادی و از مجاری خودش منتقل 
می شود. از دیگر واکنش ها،  می توان به نگاه برخی فعالن رسانه ای اشاره کرد که 
این اظهارات محسن رضایی را با توجه به اینکه کاندیدای بالقوه انتخابات است، 
رویکرد متناقض و دو وجهی اصولگرایان دانسته اند که »نه به آن شوری شورچشمانه 
و نه به این، بی نمکی و تلخی! ؛ کدام موضع اصولگرایان را باور کنیم؟ اگرچه این 
گزاره در میان شان مشترک است ؛ »فقط با ما مذاکره کنید، به انتفاع جناحی آن در 

انتخابات۱۴۰۰ محتاجیم«.
درباره این مصاحبه، چند نکته قابل توجه است:

۱. روزنامه فاینَنشال تایمز یکی از مهم ترین و پرنفوذترین روزنامه های اقتصادی 
سیاسی در جهان است و همواره مورد استناد تحلیلگران مطرح جهان قرار دارد؛ 
»مصلحت  در  مسئول  مقام های  از  یکی  سوی  از  نادرستی  موضع  چنین  اعلام 
نظام«، نه تنها از چشم غربی ها پنهان نخواهد ماند بلکه در سطحی دیگر مورد توجه 
»میز«ها و مراکز مهم تصمیم گیر سیاست خارجی بویژه در آمریکا خواهد بود. اگر 
ساده اندیشانه فکر کنیم از نگاه آمریکایی ها این موضع تنها از سوی یک شخصیت 

حقیقی اتخاذ شده است، به طور قطع به خطا رفته ایم.
۲. در شرایطی که رهبر معظم انقلاب به صراحت »حرف قطعی« نظام را در مواجهه 
با آمریکا اعلام و تاکید کرده اند »ابتدا باید تحریم ها لغو و بعد از راستی آزمایی ایران از لغو 
آنها، به تعهدات خود برمی گردیم«، آنگاه ممکن است ایران به مذاکرات در قالب برجام 
برگردد، موضع محسن رضایی نه تنها در تضاد آشکار با سیاست رسمی کشور است 
بلکه حاوی پیامی به غرب بوده که هیچ اثری از »مصلحت نظام« در آن یافت نمی شود 
و برای غرب، تداعی کننده چنددستگی در تصمیم ها و سیاست های تهران است. 
۳. از آنجا که روزنامه مصاحبه کننده از محسن رضایی به عنوان یکی از کاندیداهای 
مطرح انتخابات ۱۴۰۰ نام برده، یکی دیگر از جنبه های منفی گفته هایشان، ارسال 
پیام تاخیر در رفع تحریم ها تا زمان روی کار آمدن دولتی اصولگراست. وی با سابقه 
چند دهه دبیری مجمع تشخیص مصلحت نظام و حضور در بالترین سطوح نظامی و 
امنیتی کشور، به خوبی از پیامدهای چنین سخنانی در مسیر مخالف نظر مردم و نظام 
آگاهند. ۴. کوتاه سخن آنکه این قلم با یادآوری رشادت ها و نقش آفرینی فرماندهان و 
پاسداران حراست از انقلاب و میهن، از همه طرف ها و جریان های سیاسی درگیر در 
انتخابات می خواهد در فضاهای تبلیغاتی و ایراد مواضع خود، هزینه سازی ها برای 
نظام برآمده از خون شهدا را برآورد کنند و حوزه مهم سیاست خارجی را وارد بازی های 
مقطعی و زودگذر انتخابات نکنند؛ منافع ملی و مصالح میلیون ها ایرانی ورای هر 

صندوق و رقابت و فراتر و مهم تر از برد و باخت در هر انتخاباتی است.

قالیباف پس از کاشت یک نهال میوه:

محیط زیست از اولویت های
 مجلس یازدهم است

بحث   در  که  چالش هایی  به  اشاره  با  درختکاری  روز  مراسم  در  مجلس  رئیس 
از  زیست  محیط  بحث  کرد:  عنوان  دارد،  وجود  محیطی  زیست  آلودگی های 
اولویت های اصلی مجلس یازدهم است. محمدباقر قالیباف پس از کاشت یک اصله 
نهال میوه به مناسبت روز درختکاری و هفته منابع طبیعی، تصریح کرد: موضوع 
محیط زیست و فضای سبز به ویژه درختکاری و حفظ درخت ها از اولویت های مردم 
و مسئولن است.  وی افزود: توجه به محیط زیست از اولویت های مجلس است و 
کاشت نهال نیز هر سال به عنوان یک کار نمادین انجام می گیرد؛ امیدواریم در اجرا 
و عمل و همچنین سیاست گذاری و قانونگذاری به بحث محیط زیست توجه کنیم. 
رئیس مجلس آلودگی های هوا، صوت، آب و خاک را از جمله چالش های جدی کشور 
دانست و گفت: باید دست به دست هم دهیم تا بتوانیم در مسیر سلامت جسم، روح 
و روان یکایک جامعه و نسل آینده گام برداریم. قالیباف خاطر نشان کرد: ما در مجلس 
یازدهم مصمم هستیم تا موضوع محیط زیست را با قانونگذاری درست و نظارت بر 

اجرای آن پیش ببریم؛ امیدوارم در این مسیر گام های جدی و اساسی برداریم.
 

آیت الله جنتی پس از کاشت یک اصله نهال میوه:

باید فرهنگ درختکاری را ترویج کنیم
دبیر شورای نگهبان تاکید کرد: باید هر چه می توانیم فضای جامعه را با درخت و 
سبزه شاد کنیم و فرهنگ درختکاری و کشاورزی را ترویج کرده و کسانی که در این راه 
گام برمی دارند را مورد تقدیر قرار دهیم. الله احمد جنتی صبح روز )شنبه ۱۶ اسفند 
۱۳۹۹( پس از کاشت یک اصله نهال میوه در محوطه شورای نگهبان، در سخنانی 
گفت: این روز و هفته قطعا مایه برکت است. قرآن می فرماید کار خیر انجام دهید 
که از جمله جلوه های کار خیر درختکاری، گل کاری، نشاء زدن و باغداری است. 
دبیر شورای نگهبان با بیان اینکه این دستورعام اسلام است که همه باید به مسئله 
درختکاری و حفاظت از درختان، اهتمام داشته باشند. افزود: حیطه انجام کار خیر 
خیلی گسترده است و همه چیز از جمله کشاورزی و درختکاری را شامل می شود و 

ما باید فرهنگ کشاورزی و درختکاری را هر چه بیشتر ترویج کنیم.

اخبار

سیامک آهی*

 
 رییس جمهوری گفت: سفر به شهرهای قرمز و 
نارنجی ممنوع است کسی برای سفر به این شهرها 
برنامه ریزی نکند و مردم تا می توانند خریدهای خود 

را اینترنتی انجام دهند.
     حجت السلام والمسلمین حسن روحانی صبح 
روزشنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با ویروس کرونا 
گفت: امروز شصتمین    جلسه ستاد ملی کرونا بود. 
در طول این مدت یعنی در یک سال و چند هفته 
بدون  را  ستاد  جلسات  منظم  صورت  به  گذشته، 
تعطیلی برگزار کردیم و مصوباتی داشتیم.  هفته بعد 
یعنی بیست و سوم اسفند و هفته بعد آن یعنی ۳۰ 
اسفند نیز جلسه خواهیم داشت. امیدواریم قدم به 

قدم به سمت مهار این ویروس برویم.
وی با بیان اینکه جایی که مراعات نمی شود، باید 
گله بکنیم و جایی که پروتکل ها رعایت می شود، 
باید تشکر کرد، اظهار داشت: سه هفته است که به 
جز یک استان که دچار مشکل شده است، آنهم از 
یک ویروس جهش یافته که به خاطر تردد مسافران 
از یک کشور همسایه بوده است، مابقی استان ها 
خوب عمل کرده اند. هم تیم درمانی و هم مدیریت 
استانی خوب عمل کردند و هم نیروهای انسانی 
بسیج شده و مردم نیز مراعات کردند.  رییس جمهور 
مقداری  و  خوزستان  استان  جز  امروز  داد:  ادامه 
هم استان چهارمحال و بختیاری، مابقی استان ها 
شرایط شان خوب بوده و خط فوت افراد صاف است. 
حتی خط ابتلای مثبت هم در اکثر جاها مستقیم 
است که علامت بسیار خوبی است و نشان از تلاش 

دست اندرکاران است. 
نوروز  عید  به  شدن  نزدیک  به  اشاره  با  روحانی 
تصریح کرد: ما اکنون با دو ویژگی مواجه هستیم؛ 
یکی اسفند پرجنب و جوش به ویژه در ۱۵ روز آخر و 
دیگری فرارسیدن عید نوروز. اسفند جنبش و جوش 
خاص خود را دارد و معروف به شب عید است و خرید 
و فعالیت مردم بیشتر می شود. رسومات مردم موجب 
هشداردهنده ای  علامت  که  می شود  بیشتر  تردد 
برای ما است و اسفند با ماه های دیگر متفاوت است. 
وی با بیان اینکه در ۱۵ روز نخست فروردین هم تردد، 
رفت و آمدهای خانوادگی، ترددهای خانگی و سفر 
بیشتر می شود، خاطرنشان کرد: از مردم خواهش 
می کنیم از سفر صرف نظر کنند. البته درک می کنیم 
آنها سال ۹۹ نتوانستند سفر کنند. قبلش هم ۲۵ 
استان سیلاب بود اما هرچه گفته می شود، به خاطر 

سلامت آنها است.
نرفتن سفر حتما بهتر از رفتن به سفر است 

به گفته رییس جمهور، نرفتن سفر حتما بهتر از 
رفتن به سفر است اما اگر کسانی به هر دلیلی به سفر 
می روند حتما پروتکل ها را بیش از همیشه رعایت 
کنند وگرنه دچار موج چهارم می شویم که مشکلات 

زیادی برای فرهنگ، اقتصاد و زندگی اجتماعی و 
سلامت مردم ایجاد می کند.

روحانی افزود: نمی شود گفت که مردم شب عید، 
خرید نروید ولی خواهش می کنیم در ترددها تراکم، 
است  ممکن  کنند.  رعایت  را  پروتکل ها  و  فاصله 
آن  ریسک  ولی  باشد،  ارزان تر  درصد   ۵ جایی  در 
نمی ارزد. تا آنجایی هم که ممکن است مردم خرید 

اینترنتی انجام دهند.
رییس جمهوری گفت: ما امروز برای عید مصوب 
کردیم سفر برای برای شهرهای قرمز و نارنجی ممنوع 
است. کسی برنامه ریزی نکند، نیروی انتظامی و 
همه نیروها هم به قانون و مقرراتی که وضع شده 

عمل می کنند و مردم توجه کنند.
وی افزود: البته ما می دانیم یک بار روانی خاصی 
خانه  دوسال  و  سال  یک  این  است  مردم  برای 
روانی داشته است  آثار  و   نشینی ها، خستگی ها 
و برای بسیاری از کسب و کارها که یک سال است 
تقریبا به طور کامل تعطیل شده و فشارها زیاد است 
در  انجام گیرد حتما  اگر سفری  اما در عین حال 
شهرهای قرمز و نارنجی نباشد و بقیه جاها با مراعات 
صد درصد رعایت پروتکل باشد وگرنه ما سلامت خود 

و جامعه را به خطر انداختیم.
امیدوارم قدم به قدم به سمت مهار این 

ویروس برویم
 وی با بیان اینکه نهایت این حرکت و تردد و ابتلا 
و ابتلای شدید منجر به مراجعه به پزشک و بستری 
شدن و تست و آی سی یو است، اضافه کرد: بنابراین 
وزارت بهداشت و درمان توانی دارد و وقتی اعلام 
می کند از حد توان ما خارج می شود همه مردم باید 
مراعات کنند و یکی از مراعات هم در شب عید است.  
رییس جمهوری با بیان این که نمی دانیم که این 

باید  گفت:  بکشد،  طول  دیگر  مدت  چه  بیماری 
برنامه ریزی کنیم که حداقل این سبک زندگی را 
تا یکسال دیگر ادامه دهیم به دلیل این که اگر این 
بود  راحت  خیالمان  نمی کرد  پیدا  جهش  ویروس 
و امیدوار بودیم که زودتر تمام شود اما متاسفانه به 
سمت جهش یافتگی رفت و هروز یک نوع آن در دنیا 
شایع می شود. یک روز می گویند ویروس ووهان، 
یک روز انگلیسی، بعد گفتند بدتر از آن آفریقایی و 
بعد گفتند از آن هم بدتر ویروس برزیلی است یعنی 
هر روز یک نوع ویروسی با جهش های خاصی در 
دنیا شایع می شود و متاسفانه مشکلات زیادی به 
وجود می آورد. رییس جمهوری در بخش دیگری 
از سخنانش با تاکید بر لزوم رعایت پروتکلها در ایام 
عید گفت:  مردم به دلیل اصرار نظام پزشکی و وزیر 
بهداشت که بارها تاکید کرده است عید امسال سفر 
را کنار بگذارید، به سفر نمی روند و حتی به شهرهای 
با وضعیت زرد و آبی هم نمی روند چرا که ما باید به 
فکر کادر درمان باشیم. روحانی خاطرنشان کرد: 
تقاضا می کنم برخی استان هایی که مقصد هستند 
شهرهای  و  جنوب  شمال،  مشهدالرضا،  مانند 
بزرگی مانند اصفهان و شیراز و جاهایی که بیشتر 
مقصد مسافرت است، در مقصد یک بسیج عمومی 
فوق العاده ای انجام بدهیم و مراقبت کنیم برای اینکه 
فاصله ها و پروتکل ها در کنار دریا، مناظر و جاهای 

دیدنی مراعات شود.
وی افزود: تقاضا می کنم در استان هایی که مقصد 
سپاه،  پزشکی،  تیم  استاندار،  هستند  مسافران 
بسیج، نیروی انتظامی، هلال احمر و کسانی که 
در این زمینه فعال هستند و از آغاز تاکنون همکاری 
کرده اند باز هم مراقبت بیشتری انجام دهند تا عید و 

نوروز خوبی داشته باشیم.

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه تعرض به جنگل ها، محیط زیست و منابع 
طبیعی از ناحیه هیچکس با هیچ توجیهی پذیرفتنی نخواهد بود، گفت: تغییر 
کاربری اراضی خلاف قانون چه از ناحیه افراد حقیقی و چه از ناحیه افراد حقوقی 

مجاز نیست و لزم است با آن برخورد شود.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر دیروز  پس از کاشت نهال به مناسبت روز 
درختکاری و هفته منابع طبیعی در سخنانی با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری 
پیرامون موضوع گسترش فرهنگ درختکاری گفت: به تاسی از رهبر معظم انقلاب 
اسلامی که همواره مردم، مسئولن و دستگاه های کشور را به درختکاری، توسعه 
فضای سبز و حفظ زیست امروز توصیه کرده اند، به عنوان دستگاه قضائی کشور 

وظایف مهمی بر عهده داریم.
رئیسی با اشاره به مسئولیت همه دستگاه های کشور در خصوص حفظ محیط 
زیست و منابع طبیعی کشور گفت: دستگاه قضایی در حوزه نظارت و قضاوت 

پیرامون حفظ محیط زیست و منابع طبیعی مسئولیت مهمی بر عهده دارد.
رئیس دستگاه قضا در ادامه از محیط زیست، جنگل ها و منابع طبیعی کشور به 
عنوان ذخایر و گنجینه های ملت یاد کرد و گفت: امروز حفظ این ذخایر و گنجینه 

ها وظیفه همگان است.
رئیسی سپس با تاکید بر اینکه تعرض به جنگل ها، محیط زیست و منابع طبیعی 
از ناحیه هیچکس با هیچ توجیهی پذیرفتنی نخواهد بود، افزود: تغییر کاربری 
اراضی خلاف قانون چه از ناحیه افراد حقیقی و چه از ناحیه افراد حقوقی مجاز 

نیست.
رئیس دستگاه قضا ضمن تاکید بر لزوم رعایت دقیق انضباط در تغییر کاربری 
قانونی  به نحو  را  باید کار  این زمینه  اراضی گفت: کمیسیون های مسئول در 
انجام دهند تا از این طریق افراد و دستگاه هایی که خلاف قانون و با نفوذ و قدرت 
سازمانی، قصد تغییر کاربری اراضی را دارند شناسایی شوند؛ تغییر کاربری از سوی 

یک سازمان اداری در یک شهرستان بدون اخذ مجوزهای قانونی پذیرفتنی نیست.
رئیسی با تاکید بر لزوم سرزنش و پیگیری تخلف شخصیت های حقیقی و حقوقی 
متخلف در حوزه تغییر کاربری اراضی، به تمام سازمان ها و دستگاه های اداری 
کشور توصیه کرد که بیش و پیش از دیگران خود را نسبت به حفظ محیط زیست، 
رعایت قوانین و مقررات در حوزه تغییر کاربری ها از جمله تغییر کاربری اراضی 
کشاورزی به فضاهای غیرکشاورزی اعم از فضاهای مسکونی، اداری و خانه های 

سازمانی، موظف بدانند.
رئیس دستگاه قضا در ادامه همگان را نسبت به اجرای قانون در حوزه حفظ 
محیط زیست، منابع طبیعی، جنگل ها و تالب ها موظف دانست و با اشاره به 
پیگیری قانونی متخلفان در این عرصه عنوان کرد: امروز گزارش ها نشان دهنده آن 
است که مجموعه این پیگیری ها به کاهش تعرض به منابع طبیعی منجر شده لکن 
این روند کاهشی کافی نیست چرا که هنوز هم در جریان سفرهای استانی گزارش 
هایی در خصوص ترک فعل و حساسیت نداشتن برخی مسئولن در زمینه تعرض 

به منابع طبیعی به دست ما می رسد.
رئیسی با بیان اینکه حساسیت در خصوص حفظ محیط زیست همواره باید 
در میان همگان وجود داشته باشد، گفت: باید از همه کسانی که در کار حسنه 
درختکاری و توسعه فضای سبز و حفظ محیط زیست تلاش می کنند، تشکر کرد.

رئیس دستگاه قضا با اشاره به لزوم انجام یک کار متفاوت در زمینه حفظ محیط 
زیست و جلوگیری از تعرض به منابع طبیعی کشور گفت: همه مسئولن، دستگاه 
ها و سازمان ها باید خود را نسبت به رعایت مقررات و قوانین در زمینه حفظ محیط 

زیست مسئول بدانند.
رئیسی در پایان خاطرنشان کرد: پیام ما در آستانه سال نو این است که حفظ 
محیط زیست، منابع طبیعی، جنگل ها، ذخایر و گنجینه های کشور باید بیش از 

پیش مورد توجه همگان قرار بگیرد.

رئیس قوه قضاییه:

تعرض به محیط زیست از ناحیه هیچکس پذیرفتنی نخواهد بود

روحانی درجلسه ستاد ملی مقابله با کرونا: 

سفر به شهرهای قرمز و نارنجی ممنوع است

 یک کارشناس مسائل بین الملل راهکار تعهد در 
برابر تعهد را یکی از اقدامات موثر در حل مسئله برجام 
بیانیه مشترک  عنوان کرد و گفت: حتی می شود 
منتشر  تعهدات  اجرای  برای  آمریکا  و  ایران  توسط 
شود تا هر کدام بر همان اساس اقدامات لزم را انجام 

دهند.
با اشاره به مواضع اخیر اروپا  الله تاجیک  نصرت 
و آمریکا نسبت به مسئله برجام در قبال ایران اظهار 
کرد: بنده پیشنهادم تعهد در برابر تعهد است یعنی 
دو طرف با یکدیگر تعهدی را انجام دهند. البته آنچه 
و  شده  خارج  برجام  از  آمریکا  که  این  است  مسلم 
قطعنامه ۲۲۳۱ را اجرا نکرده و آمریکا باید به برجام 
برگردد و عضو آن باشند تا بتوان در قالب ۱+۵ گفت 
یا  جلسات  کرد:  تصریح  وی  داد.  انجام  را  وگوها 
واقع  در  مذاکرات غیررسمی مسئله دیگری است، 
ایران باید بررسی کند که از این جلسات چه چیزی به 
دست می آورد و یا چه چیزی را از دست می دهد لذا 

الزامی برای شرکت در این جلسات ندارد.
اظهار  همچنین  کشورمان  پیشین  دیپلمات  این 
کرد: ایران باید ببیند آمریکا چگونه می خواهد برای 
جبران بازگشت به برجام اقدام کند ضمن اینکه آثار 
خروج ترامپ از برجام هم باید بررسی شود. تحریم 

ها و خساراتی که برای اقتصاد و مردم ایران به دنبال 
داشته موضوعی است که باید مورد بررسی قرار گیرد.

این  به  نسبت  نباید  ما  کرد:  عقیده  ابراز  تاجیک 
مسائل خیلی عجله کنیم و فکر کنیم آمریکا و به ویژه 
بایدن همه مسائلش ایران است. باید صبوری کنیم از 
طرفی آمریکایی ها هم نباید خیلی معطل کنند و فکر 

کنند با پنبه سر ببرند عملی تر است.
این دیپلمات پیشین کشورمان افزود: به نظر می 
رسد از هر طریقی که امکان پذیر است چه مذاکره 
غیررسمی، چه مستقیم و یا با واسطه باید این موضوع 
بررسی شده و طرفین به یک بیانیه مشترک برسند که 
با صدور آن دو طرف در یک تاریخ مشخص اقدام به 
انجام تعهدات کنند یعنی این بیانیه مشترک مشخص 

کند هر کدام از طرفین چه قدم هایی باید بردارند.
این گفت وگو اظهار  از  تاجیک در بخش دیگری 
کرد: در حال حاضر سیاست ما نسبت به آمریکا نیاز 
به یک جهش و تغییر اساسی دارد. راه های گام به 
گام انرژی ما را تخلیه می کند و به مردم بدهکار می 
شویم. جامع کردن برجام نیز موضوع را پیچیده تر و 
طولنی تر می کند و عملی هم نیست لذا اگر اروپایی 
ها هم مطرح می کنند که زمینه اجرایی ندارد فرمول 
آن ساده است. آمریکا از برجام خارج شده، ۲۲۳۱ 

را اجرا نکرده و زیر پا گذاشته و راه اساسی رفع آثار 
در  الملل  بین  مسائل  کارشناس  این  است.  خروج 
ادامه اظهار کرد: در این مسئله هدف باید این باشد 
که برای افکار عمومی دنیا و تیم بایدن تبیین شود که 
آنچه موضوع مذاکره در این مقطع است خروج آمریکا 
از برجام و متقابلا کاهش تعهدات برجام از سوی ایران 
که واقعیت های ملموس هستند، نیست بلکه رفع 
تحریم ها و بررسی میزان و آثار خسارت به اقتصاد 
ایران و لطماتی که متوجه مردم ایران شده موضوع 
مذاکره است و تیم مذاکره کننده به آن اهتمام دارد 
لذا تا زمانی که رفع نشود ایران نه تنها به قطع کاهش 
تعهدات دست نمیزند بلکه حتی شده موقت هم از 
 NPT اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی یا خروج از
دست خواهد زد. وی در پایان گفت: سیاست صحیح 
این است که با مجموعه شرایط داخلی، منطقه ای و 
بین المللی و در حالی که تیم بایدن عجله ای برای این 
خواسته ما ندارد و همچنین اقدام موثری حتی برای 
لغو تحریم هایی که با دستورات ترامپ بر ایران اعمال 
شده صورت نمی گیرد، عدم اجرای پروتکل الحاقی 
در دستورکار قرار گیرد و اراده آن در کشور هم وجود 
دارد. حتی تفاهم با آژانس را هم می توان در همین 

چارچوب ارزیابی کرد.

یک کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد:
راهکار حفظ برجام؛ تعهد در برابر تعهد
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با مواد غذایی آلرژی زا بیشتر آشنا شوید 

سلامت 

زمانی که پلاک در امتداد خط لثه شکل می گیرد، این شرایط می تواند موجب 
احساس خارش در لثه ها شود و ممکن است این گونه احساس کنید که در دندان 

های خود نیز بدچار خارش شده اید. 
گاهی اوقات، ممکن است با خارش در دندان های خود مواجه شوید. یا حداقل 
فکر کنید که چنین شرایطی شکل گرفته است و از این بابت کمی دچار اضطراب 

شوید. اما آیا به واقع دندان های شما دچار خارش شده اند؟
به نقل از "هلث لیث"، شما می توانید احساس مشابه دیگری مانند درد را به عنوان 
خارش درک کنید، یا شاید بافت های داخل یا مجاور دندان های شما دچار خارش 

شده باشند. خارش لثه ها ممکن است به احساس خارش در دندان ها منجر شود.
دلایل خارش دندان ها 

احساس خارش در دندان ها می تواند به چند دلیل شکل بگیرد.
آلرژی ها 

آلرژی ها می توانند موجب حساسیت، تورم و خارش بافت درون دهان شوند.
سندرم آلرژی دهانی یا سندرم آلرژی غذا-گرده گیاه می تواند موجب این وضعیت 
ناخوشایند شود. ممکن است متوجه شوید که سقف دهان شما دچار خارش شده 
یا با احساس خارش در لثه ها مواجه شوید که ممکن است موجب احساس خارش 

در دندان ها شود.
انباشت پلاک 

زمانی که پلاک در امتداد خط لثه شکل می گیرد، این شرایط می تواند موجب 
احساس خارش در لثه ها شود و ممکن است این گونه احساس کنید که در دندان 

های خود نیز بدچار خارش شده اید.
بیماری لثه 

بیماری لثه می تواند موجب حساسیت بیشتر در دندان ها شود و این حساسیت 
ممکن است فقط شامل احساس خارش باشد.

گاهی اوقات، باکتری ها می توانند به التهاب لثه ها منجر شوند که این شرایط به نام 
جینجیویت شناخته می شود. در صورت عدم درمان، جینجیویت می تواند پیشرفت 

کرده و به شرایط جدی تری که به نام پریوندیت شناخته می شود، تبدیل شود.
بیماری لثه می تواند به صورت پنهانی شکل بگیرد، یا ممکن است التهاب یا 
خونریزی کم از لثه ها را شاهد باشید. اما این شرایط می تواند به مشکلات جدی تر از 
جمله آسیب دیدگی دندان ها و استخوان ها و حتی از دست دادن دندان منجر شود.

عوارض جانبی اقدامات پزشکی 
آیا به تازگی یکی از دندان های خود پر کرده اید یا تحت درمان ریشه دندان قرار 
گرفته اید؟ گاهی اوقات، پس از یک عمل دندانپزشکی، بدن این گونه درک می کند 
که دندان یا لثه آسیب دیده است. طی روند بهبودی، واکنش بدن به تروما یا آسیب 

دیدگی می تواند موجب احساس خارش شود.
آسیب ساختاری دندان 

احساس خارش ممکن است در نتیجه یک آسیب دیدگی مانند ضربه خوردن دهان 
شکل بگیرد. دلیل آسیب دیدگی یا تروما هرچه که باشد، اگر ساختار دندان شما 
مقداری آسیب دیده باشد، ممکن است موجب حسی شود که شاید آن را به عنوان 
خارش درک کنید. این می تواند شامل آسیب به ریشه، اعصاب، یا پالپ دندان شود.

دندان قروچه یا قفل شدن دندان ها 
برخی افراد ممکن است ادعا کنند که به واسطه دندان قروچه یا قفل شدن دندان 
ها هنگام شب با احساس خارش در دندان های خود مواجه می شوند. در شرایطی 
که برخی افراد ممکن است این شرایط را تجربه کنند، اما شواهد کافی برای پشتیبانی 

از این ادعا وجود ندارد.
عفونت های دیگر 

پژوهش ها نشان می دهد که گاهی اوقات درد و خارش می تواند همراه با عفونت 
ناشی از باکتری ها یا ویروس ها و همچنین پاتوژن های قارچی و انگلی شکل بگیرد.

به عنوان مثال، ویروس هرپس زوستر می تواند موجب درد، گزگز و خارش در 
اعصاب شود. این ویروس، که موجب زونا می شود ممکن است موجب مقداری درد 
و حساسیت در صورت، نزدیک دندان ها شود. این درد به نام اودنتالژی شناخته می 

شود.
درمان های خانگی برای خارش دندان 

برخی درمان های خانگی مشابه برای خارش لثه ها ممکن است به بهبود خارش 
دندان ها نیز کمک کنند. به عنوان مثال، مکیدن یخ یکی از آنهاست. این می تواند 
موجب تسکین احساس خارش شود. همچنین، شما می توانید چرخاندن آب نمک 
در دهان خود را امتحان کنید. مسواک زدن و استفاده منظم از نخ دندان می تواند به 
حفظ سلامت دهان کمک کند. همچنین، این کار به دفع عفونت ها و بیماری هایی 
که ممکن است به احساس خارش یا آسیب جدی تر منجر شوند، کمک می کند. ترک 
سیگار راهبرد دیگری است که می توانید مد نظر قرار دهید. سیگار می تواند دهان و 

لثه ها را تحریک کند. ترکی سیگار اغلب دشوار است، اما پزشک می تواند در ایجاد 
برنامه ای جامع برای تحقق این هدف به شما کمک کند.

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم 
هر زمان که با علائمی جدید مواجه می شوید، مراجعه به پزشک برای بررسی 
شرایط ایده خوبی است. اگر با احساس مقداری درد و حساسیت یا خونریزی از لثه 
ها یا دهان خود همراه با خارش مواجه هستید، باید به دندانپزشک مراجعه کنید. 
دندانپزشک می تواند احتمال وجود عفونت یا آسیب دیدگی و نیاز به درمان را بررسی 

کند. از علائم دیگری که باید به آنها توجه داشت می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- تب - تورم - عفونت

درمان دلیل زمینه ای خارش دندان 
درمان به دلیل زمینه خارش بستگی دارد.

آلرژی ها
اگر دلیل احساس خارش چیزی است که خورده اید، باید از آن خوراکی پرهیز 
کنید. اگر یک آلرژی فصلی، مانند رینیت آلرژیک که به نام تب یونجه نیز شناخته می 
شود، دلیل بروز خارش است، پزشک ممکن است آنتی هیستامین ها را توصیه کند. 

استفاده کوتاه مدت از یک ضد احتقان یا اسپری بینی نیز ممکن است کمک کند.
انباشت پلاک 

انباشت پلاک روی دندان ها یکی از دلیل احساس خارش در دندان هاست. 
دندانپزشک می تواند پلاک را پیش از این که سخت شده و به تارتار تبدیل شود و 
موجب پوسیدگی دندان و بیماری لثه شود، پاکسازی کند. مسواک زدن دندان ها 
دو بار در روز و استفاده از نخ دندان می تواند به پیشگیری از انباشت پلاک دندان 

کمک کند.
بیماری لثه 

اگر دندانپزشک به شما بگوید که با علائم اولیه بیماری لثه مواجه هستید، باید 
هرچه بیشتر از مسواک و نخ دندان استفاده کنید و با دقت بیشتری این کار را انجام 
دهید. دندانپزشک ممکن است استفاده از یک دهانشویه یا ژل ضد باکتری را نیز 

توصیه کند.
عوراض جانبی اقدامات پزشکی 

اگر پس از یک اقدام پزشکی در دهان خود با احساس خارش در دندان مواجه شده 
اید، شاید تا زمان بهبود دهان باید صبر داشته باشید. در نهایت، خارش باید از بین 
برود. اگر این اتفاق رخ نداد، دندانپزشک خود را از این شرایط آگاه کنید تا بررسی 

های لزم صورت بگیرد.
آسیب ساختاری دندان 

اگر دندان شما آسیب دیده باشد، ممکن است به اقدامات دندانپزشکی بیشتر برای 
رفع مشکل نیاز داشته باشید. دندانپزشک می تواند درباره نیاز به درمان کانال ریشه 

یا تاج دندان تصمیم گیری کند.
دندان قروچه یا قفل شدن دندان ها 

اگر به دندان قروچه یا قفل شدن دندان ها به عنوان دلیل احساس خارش در دندان 
های خود مشکوک هستید، به دندانپزشک مراجعه کنید. روش های درمان مختلفی 

وجود دارند که استفاده از محافظ دهان هنگام شب یکی از نخستین گزینه هاست.
دندانپزشک شما ممکن است روشی به نام کرونوپلاستی تقلیل دهنده را پشنهاد 
دهد. همچنین، تزریق سم بوتولینوم )بوتاکس( که برخی مطالعات نشان داده اند 
ممکن است به کاهش دندان قروچه و دردی ناشی از آن کمک کند، امکان دارد 

پیشنهاد شود.
عفونت های دیگر 

اگر دندانپزشک یا پزشک تشخیص دهد که به یک عفونت مبتلا شده اید، آنتی 
بیوتیک ها یا یک داروی ضد قارچ ممکن است به تسکین درد، تورم یا خارش که در 

دهان یا لثه های خود با آن مواجه هستید، کمک کند.

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم ؛

خارش دندان؛ از دلایل تا درمان 

متخصص پوست و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به 
مصرف بی سابقه الکل روی پوست در دوران کرونا گفت: استفاده از الکل برای 
تماسی  درماتیت  به  موسوم  اختلالتی  بروز  موجب  پوست  کردن  ضدعفونی 

تحریکی می شود. 
دکتر حسین مرتضوی مهدی آباد افزود: درماتیت تماسی تحریکی به هرگونه 
اختلال پوستی که متعاقب تماس با یک ماده خارجی و ایجاد واکنش آلرژیک 
شود، اطلاق می شود و علائمی مانند قرمزی و التهاب و خشکی پوست ایجاد 

می کند.
هرچند  و  می شود  استفاده  پوستی  داروهای  همه  در  الکل  شد:  یادآور  وی 
اکنون مردم به عنوان ماده ضدعفونی کننده از آن استفاده می کنند اما به خاطر 
اثر خشک کننده آن در داروی های پوستی مانند داروی جوش صورت استفاده 

می شود.
این استاد دانشگاه گفت: الکل علاوه بر اثر خشک کنندگی، چون جذب دارو را 

افزایش می دهد، در داروهای پوستی استفاده می شود.
مرتضوی مهدی آباد گفت: به  طور معمول درماتیت تماسی تحریکی بیشتر 
استفاده  شوینده  مواد  از  بیشتر  آنها  چون  می شود  مشاهده  خانه دار  زنان  در 
می کنند. درماتیت تماسی به دو نوع درماتیت تماسی آلرژیک و درماتیت تماسی، 
تقسیم بندی می شود که درماتیت تماسی آلرژیک، نوعی واکنش ایمونولوژیک 
است و درماتیت تماسی تحریکی بیشتر ناشی از استفاده شوینده ها است که 
بیشتر در زنان خانه دار مشاهده می شود البته در اقشار دیگر مانند کارمندان نیز 

مشاهده می شود.
در  تحریکی  تماسی  درماتیت  میزان  مشاهدات  طبق  اینکه  بیان  با  وی 
مراجعه کنندگان افزایش داشته، افزود: الکل خشکی ایجاد می کند و بنابراین در 

داروهای جوش صورت از الکل استفاده می کنند.
این متخصص پوست اضافه کرد: شدت درماتیت تماسی تحریکی بنا به درصد 
و نوع الکل فرق می کند بنابراین توصیه  می شود مردم الکل را از داروخانه ها تهیه 
کنند. مهمترین مشکلی که استفاده از الکل ایجاد می کند، خشکی پوست است. 

خشکی پوست در مناطق خشک و سرد بیشتر و در مناطق مرطوب، کمتر است.
مرتضوی مهدی آباد درباره عوارض طولنی مدت استفاده از الکل با توجه به 
شیوع کرونا گفت: هنوز روی تاثیرات جذب تجمعی الکل روی پوست کار نشده 
است اما ممکن است بسته به نوع اتانول یا الکل صنعتی که استفاده شود، جذب 

آن مشکلاتی ایجاد کند اما هنوز گزارش در مورد آن منتشر نشده است.
وی به افرادی که کمتر از خانه بیرون می روند، توصیه کرد که برای شست وشوی 
دست به  جای الکل بیشتر از صابون، شامپو بچه و فوم استفاده کنند چون کمتر 
خشکی ایجاد می کنند. اما افرادی که به  طور مستمر بیرون یا اداره می روند حتما 

باید از الکل حتما استفاده کنند و برای اطمینان بیشتر دستان را نیز بشویند.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: ممکن است برخی افراد 
به دلیل گوناگون از جمله وسواس، الکل را روی صورت خود بمالند که در این 

صورت الکل جوش صورت و جوش اطراف دهان را افزایش خواهد داد.
محل  و  پوست  نوع  به  بنا  الکل  به  حساسیت  افزود:  مهدی آباد  مرتضوی 

جغرافیایی، فرق می کند.

یک متخصص پوست :
تاثیر الکل روی پوست چیست؟

فشار خون خطر ابتلا به کرونا را 
افزایش می دهد

ابتلا به فشار خون که به گفته متخصصان ویروس شناسی با افزایش گیرنده های 
ویروسی، بیمار را مستعد ابتلا به کرونا می کند، خطر مرگ ناشی از این بیماری را نیز 

۴ تا ۶ درصد افزایش می دهد. 
می شود،  پرفشاری شریانی هم شناخته  عنوان  تحت  که  فشار خون  بیماری 

براساس آمار رسمی کشور، سالنه جان ۱۰۰ هزار نفر را در کشور می گیرد.
آسیبی که به گفته به گفته استادان علوم پزشکی، با آغاز سن ۵۵ سالگی ۵۰ 
درصد از جمعیت کشور را درگیر و بنابر این باید از سن ۳۵ سالگی این فشار خون به 

صورت ماهانه اندازه گیری شود.
بی نشانی مرگبار که این روزها با حضور مهمان ناخوانده کره زمین کرونا بیش از 

گذشته برای مبتلایان خطرآفرین شده است.
مشاهدات آماری بیمارستان ها نیز حاکی است، مبتلایان به فشار خون ۴ تا ۶ 

درصد بیش از دیگران در معرض خطر مرگ ناشی از کووید-۱۹ قرار دارند.
گرچه براساس نتایج شماری از مطالعات اخیر، تاثیر مصرف داروهای رایج فشار 
خون بر شدت کرونا که در نخستین روزهای شیوع این بیماری یکی از مهمترین 
فاکتورهای خطر محسوب می شد، کاسته شده است، اما استعداد ابتلا به این 

بیماری را همچنان با خود به همراه دارد.
نتایج یکی از مطالعات کشور چین هم که با بررسی بیش از ۲ هزار و ۹۰۰ نمونه 
انجام شد، نشان داد احتمال مرگ ناشی از ویروس کرونا نیز در بیماران مبتلا به فشار 

خون، ۲ برابر بیشتر از دیگران است.
سمیه شاطی زاده ملک شاهی دکتری ویروس شناسی و استادیار دانشکده علوم 
پزشکی تربیت مدرس روز شنبه در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: براساس آمار دو 

سوم افراد بالی ۶۵ سال به بیماری فشار خون مبتلا می شوند.
وی افزود: این جمعیت به دلیل مصرف برخی از داروها برای درمان فشار خون 

بیش از دیگران در معرض ابتلا به کرونا و خطرات ناشی از این بیماری قرار دارند.
مبدل  آنزیم  مهارکننده  داروها  این  کرد:  تصریح  ملک شاهی  شاطی زاده 
آنزیوتانسین است که خود مسبب ترشح آنزیمی شده که به مانند یک گیرنده برای 
اتصال ویروس سارس ۲ به سطح سلول ها عمل کرده و بر این اساس بیمار را مستعد 

ابتلا به کووید-۱۹ می کند.
وی با بیان این که براساس مطالعات مبتلایان به فشار خون ۶ درصد بیشتر از 
دیگران در معرض خطر مرگ ناشی از کرونا نیز قرار دارند، تاکید کرد: در واقع بیماران 
مبتلا به فشار خون به جهت افزایش گیرنده ها در بدن بیش از دیگران در معرض 

خطر کرونا هستند.
با  خون  فشار  داد:  ادامه  مدرس  تربیت  پزشکی  علوم  دانشکده  استادیار   
آسیب رسانی به عروق، باعث کاهش جریان خون به بدن می شود و برای پمپاژ کردن 

خون به میزان کافی، سخت تر فعالیت می کند.
شاطی زاده ملک شاهی خاطرنشان کرد: این روند به تدریج با گذشت زمان قلب را 

تضعیف وسبب ناتوانی برای خون رسانی غنی اکسیژن به بدن خواهد شد.
وی اضافه کرد: اما مصرف این داروها به منظور کنترل و درمان فشار خون باید 

ادامه یابد و به دلیل ارتباط با ویروس کرونا، مصرف آن تحت تاثیر قرار نگیرد.
ضرورت کاهش وزن در مبتلایان به فشارخون جهت پیشگیری از کرونا

شاطی زاده ملک شاهی خاطرنشان کرد: اما این بیماران باید با دقت ضوابط 
بهداشتی پیشگیرانه را رعایت کنند، جز در مواقع ضروری از منزل خارج نشوند و با 

حفظ یک رژیم غذایی صحیح سعی در کنترل بیماری داشته باشند.
این استاد دانشگاه همچنین با اشاره به ضرورت کاهش وزن در این بیماران یادآور 
شد: ابتلا به چاقی نیز یکی از فاکتورهای خطری است که ابتلا به این ویروس 
وخطرات ناشی از کرونا را افزایش می دهد، بنابراین کاهش وزن هم یکی از مهمترین 

اقداماتی است که باید مورد توجه مبتلایان به فشار خون قرار گیرد.
 

عوارض بی اختیاری ادراری در زنان
یک متخصص زنان و زایمان، نسبت به عوارض اختلالت کف لگن یا بی اختیاری 

ادراری در زنان هشدار داد.
سودابه درویش، گفت: متأسفانه بانوان به دلیل خجالت و عدم آگاهی برای درمان 
بی اختیاری ادراری و اختلالت کف لگن به پزشک مراجعه نمی کنند یا بسیار دیر 
مراجعه می کنند. این جراح و متخصص زنان و زایمان افزود: شایع ترین اختلالت 
کف لگن در بیمارانی مشاهده می شود که دچار بی اختیاری ادراری هستند، زیرا 

بافت کف لگن در این افر اد شل شده و دیگر توانایی کنترل ادرار را ندارد.
درویش شایع ترین اختلالت کف لگن در بیماران مبتلا را شامل بی اختیاری 

ادراری استرسی، بی اختیاری ادراری فوریتی، افتادگی رحم، مثانه و روده نام برد.
این متخصص زنان و زایمان علت این بیماری را ناهماهنگی عضلات کف لگن 
با مغز عنوان کرد و گفت: این اختلالت گاهی به شکل شل شدن بیش از اندازه و 
برخی مواقع نیز به صورت سفت بودن غیر طبیعی عضلات کف لگن بروز می کند. 
در نتیجه ممکن است دفع طبیعی مدفوع و ادرار در بیمار دچار اختلال و دشوار 
باشد. عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی به مبتلایان هشدار 
داد که اختلالت کف لگن در صورتی که بدون درمان رها شوند ممکن است منجر 
به بروز مشکلات متعددی از جمله ناراحتی و آسیب بلند مدت مثانه، افتادگی رحم، 
مثانه یا روده، بی اختیاری ادرار یا مدفوع، یبوست مزمن، دردهای لگنی و شکمی 
شود. فلوشیپ اختلالت کف لگن بیمارستان آیت الله طالقانی، با اشاره به اینکه 
انواع مختلفی دارد خاطرنشان کرد: شیوع این اختلالت  بی اختیاری ادراری 
با افزایش سن در خانم ها افزایش می یابد. اختلالتی شایع که در بیماران کف 
لگن وجود دارد به دو صورت بی اختیاری ادراری استرسی و بی اختیاری ادراری 
فوریتی مشاهده می شود. به گفته عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی، مشکلاتی نظیر فوریت در دفع ادرار در این بیماران شایع تر است. دلیل 
مختلفی برای این اختلالت وجود دارد که از شایع ترین آنها می توان به زایمان های 
متعدد، افزایش سن، انجام کارهای سنگین، افزایش فشارهای داخل شکمی، 
سابقه خانوادگی اختلالت کف لگن، افزایش فشارهای مزمن داخل شکمی مانند 
یبوست های مداوم اشاره کرد. درویش ابتلاء به آسم و سرفه های مکرر، اختلالت 
قلبی و ریوی، آسیب های شکمی و هر نوع افزایش شدید فشارهای داخل شکمی 
را از دیگر ریسک فاکتورهای ابتلاء به بیماری کف لگن برشمرد. وی با اشاره به 
درمان های مختلفی که برای اختلالت کف لگن وجود دارد گفت: درمان های 
مختلفی بسته به شرایط بیمار و شدت درگیری وی انتخاب می شود که از آن جمله 
می توان به تغییرات ساده در سبک زندگی مانند کاهش وزن، تمرینات ساده ورزشی 

و فیزیوتراپی تا درمان های دارویی و در نهایت درمان جراحی متفاوت اشاره کرد.
درویش، به مبتلایان به اختلالت لگنی تاکید کرد که با مشاهده علائم و نشانه های 
بیماری به پزشک متخصص مراجعه کنند تا با پیشگیری و درمان به موقع شاهد 

بانوان سالم تر، شادتر و با کیفیت زندگی بالتر باشیم.
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این روزها و شب های کرونایی دیگر همه ما به درس 
خواندن و درس دادن در منزل، دورکاری، آرایشگری و 
آشپزی و کنج عزلت بودن عادت کرده ایم اما در همین 
وانفسا و دویدن های تند یا کنج تنهایی هایمان، لحظات 
و روزهای انتهایی سال که مشغول خانه تکانی منازل و 
زندگی مان هستیم شاید به این فکر نکرده باشیم که 
ذهن و روانمان نیز نیاز به خانه تکانی دارد و در واقع 
اگر در سرمان اتفاقی نیافتد، قطعا در زندگی مان نیز 

نخواهد افتاد.
خیلی از زوجین در این سالی که گذشت مطرح کردند 
که عشق و محبت بیشتری را در زندگی شان یافته اند و 
در واقع نحوه کنار هم زندگی کردن را یاد گرفته اند اما 
خیلی های دیگر هم هستند که تازه متوجه شدند هیچ 
چیز از زندگی زناشویی و مهارت های آن بلد نیستند و 
مدام با هم درگیر بوده و در تنش زندگی کردند. در این 
روزها و هفته های پایانی سال در کنار خانه تکانی های 
فیزیکی مان می بایست ذهن و روانمان را بتکانیم و ابتدا 
لیستی از فعالیت هایی که در سالی که گذشت تهیه 
کرده و ببینیم در چه مواردی نقاط ضعف داشته و در 
کجا نقاط قوت و پیشرفت داشتیم. اما در کنار همه اینها 
می بایست سری هم به احساسات  و عواطف مغزمان 
بزنیم و ببینیم در سالی که گذشت چقدر به خانواده مان 
محبت کرده و ابراز علاقه داشتیم و قدر به همسر و مادر 

و پدرمان عبارت »دوستت دارم« را گفته ایم؟
شنیدن عبارت دوستت دارم، برای یک مرد و زن او را 
در مصاف سخت ترین لحظات زندگی مصون می کند. 
با این جمله اعجاب انگیز اما ساده هر مرد و زنی به 
حضورش در زندگی خود و زنده بودنش افتخار می کند 
و آمادگی این را پیدا می کند تا پس از شنیدن این جمله 
یک خانه تکانی مفصل راه بیاندازد و همه جا را با عشق 
از نو بیارید. پس اگر در این زمینه کم کاری کرده اید، 
سعی کنید از همین امروز به همسر، فرزند یا خانواده 
تان بگویید، چقدر آنها را دوست دارید و برایتان عزیز 
هستند. بنابراین عبارت »دوستت دارم« را جدی بگیرید 

چرا که این عبارت غوغا می کند.
اطلاعات و رویدادهای ناراحت کننده را از خود 

دور کنید
همه انسان ها در طول سالی که می گذرانند مسائل 
و رویدادهای تلخ تا شیرین برایشان روی می دهد حال 
برخی از آنها آنقدر غم انگیز می شود مثل مرگ یک 
عزیز که به راحتی فراموش نمی شود و برخی دیگر مثل 
اخبار ناگوار کرونا مدام ذهن را اذیت و پر اضطراب می 
کنند، بهترین زمان برای دور کردن این مسائل منفی از 
ذهن انتهای سالی است که می گذرانید. این را باید به 
یاد داشته باشید که  مرور خاطرات تلخ و ناراحت کننده 

آنقدر می تواند ما را غرق در خود کند که زمان و مکان 
را هم فراموش کنیم و ما را دچار اختلافات افسردگی، 
وسواس یا اضطراب و بدبینی کند. اما اینکه مدام برای 
اتفاقات مختلف منفی از خود بپرسیم چرا اینطور شد یا 
چرا نباید اینطور می شد، به هیچ نتیجه ای نمی رسیم و 
مدام این آتش زیرخاکستر را شعله ور تر می کنیم چرا که 
نمی توانیم اتفاقات بد را فراموش کنیم و خود یا دیگران 

را ببخشیم و از زندگی لذت ببریم.
خانه ذهنی هر یک از ما ممکن است گاهی اوقات 
سیاه ، ناامید کننده و کسالت بار شود یکی از علل آن 
نیز رها نکردن گذشته است این روزها هم که ما کمتر 
در رفت و آمد با دیگران از دوست و آشنا و فامیل هستیم 
بیشتر سکوت و تنهایی ما را فرا می گیرد و ممکن است 
این افکار منفی بیشتر به سراغمان بیاید، بنابراین وقت 
خانه تکانی فرا رسیده است تا از دست انبار خاطرات و 

اطلاعات منفی رها شویم.
معصومه رفیقی مرند روانشناس بالینی و پژوهشگر در 
این باره معتقد است که ضمیر ناخودآگاه همه ما پر از 
خاطرات تلخ و شیرین گذشته است و اغلب آسیب های 
عاطفی و روحی را در خود حبس کرده بنابراین ذهن 
همانند اتاقی خالی است که افکار و اندیشه ها در آن 
به خاطرات  وابسته  که  آمد می کنند. کسانی  و  رفت 
گذشته هستند، افکار و اندیشه هایشان این خاطرات 
را مرور می کنند. آنها را ارزیابی می کنند و به آنچه که 
دلبستگی بیشتری دارند، نگاه می دارند و هر از گاهی به 
آنها فکر می کنند. کم کم به این اندیشه ها خو می گیرند و 
آنها را ملاک و معیار انتخاب رفتار خویش قرار می دهند 
و آنها را در قالب احساسات و اندیشه های خود نشان 
می دهند. مهرورزی، محبت، ستایش خوبی ها، امید 
نشانه های  دیگران(،  و  خود  )بخشیدن  بخشیدن 
سلامت روان و برخورد منطقی با زندگی و زندگی کردن 
،نفرت،  کینه  ناامیدی،  است.اما  اکنون  و  اینجا  در 
بدبینی، حسادت و ... ویروس های روان هستند و از 
قدرت تخریب بالیی برخوردارند، نشانه ذهن ملامتگر و 
بدبین است.« حال که به اینجا رسیدیم با خود فکر کنیم 
که در خانه ذهن ما چه می گذرد و چقدر درهم و برهم 
است. آیا امسال ذهنمان را پر از افکار منفی کردیم یا 
خاطرات بد و تلخ را نمی توانیم کنار بگذاریم؟ آیا کسانی 
هستند که از آنها کینه به دل داریم و نمی توانیم آنها را 
ببخشیم؟همین امروز وقت آن است که از شر این افکار 

رها شویم با یک خانه تکانی درست ذهنی!
بسیاری از روانشناسان معتقدند بهترین روش رهایی 
از  که  مشکلاتی  و  ناخوشایند  احساسات  دست  از 
این رهگذر به  وجود می آید، »خانه تکانی ذهنی« و به 
عبارتی زایش مجدد ذهن برای به دست آوردن سلامت 

و آرام است، همانطور که طبیعت نیز در بهار هر سال 
خود را از نو باسازی می کند ذهن ما نیز نیاز به بازسازی 

مجدد دارد.
خیلی ها سوالشان این است که دوست دارند از دست 
این افکار منفی رها شوند اما نمی دانند چطور؟ خیلی 
ساده است اگر در خانه تکانی های هر ساله شب عید 
لباس های قدیمی و تنگ و کوتاه یا کوچک شده را 
کنار می گذارید و از دستشان رها می شوید، همینطور 
هم می توان از دست افکار منفی و ناراحت کننده رها 
شد فقط کافی است که آنها را بشناسیم و بخواهیم که 
از آنها آزاد شویم. یک روانشناس معروف معتقد است 
که همانطور که در زباله های شب قبل دنبال غذای 
امروز نمی گردیم، پس افکار گذشته اذیت کننده هم 
باید از ما دور شوند فقط کافی است بخواهیم و آنها را 
و  اتفاقات  و  مثبت  افکار  جایگزینش  و  بگذاریم  کنار 

رخدادهای خوب و شیرین کنیم. 
بخشیدن آدم های اطراف یا هر کسی که  ناراحتتان 
کرده نیز می تواند آرامش را به روانتان برگردند، کافی 
است نیمه پر لیوان را ببینید و منصفانه و واقع بینانه به 
همه چیز نگاه کنید به دور از خشم و ناراحتی گذشته و 
در نهایت نیز از خداوند برای سلامتی سپاسگذار باشیم 
در واقع چیزی که هر کسی این روزها ندارد و بیش از هر 

وقتی بدان باید شاکر باشیم.
جملات مثبت را سرلوحه سال جدید کنید

با تغییر افکار و عادات منفی به مثبت می توانید یک 
سری رفتارها و برنامه ها و شعارهای خاص را سرلوحه 
سال جدید زندگی تان کنید مثلا در کنار اینکه بابت 
همه اتفاقات خوب سال گذشته یا هر نوع تجربه منفی 
و همینطور پیشرفت ها، سلامتی و چیزهای دیگر از 
خداوند شکرگذاری کرده و آن را برای خودتان یادداشت 
می کنید، یک سری جملات خاص نیز سرلوحه سال 
جدید زندگی تان کنید از جمله اینکه : »در سال جدید 
انسان مثبت تری خواهم بود«، »خود را به بهترین شیوه 
می  عزیزانم  و  اطرافیان  »به  داشت«،  خواهم  دوست 
گویم که دوستشان دارم«، »من شیوه خوب و مثبتی را 
برای زندگی ام انتخاب خواهم کرد«، » از خداوند بابت 
سلامتی و عنایاتش تشکر میکنم«، ، »اتفاقات منفی 
گذشته را رها میکنم چرا که انها به همان گذشته تعلق 
دارند« و در نهایت »من با عشق و جان و دل زندگی 
میکنم تا شادی را برای خود و خانواده ام ارمغان بیاورم.

این روزها همه ما به ارامش و شادی بیشتری برای 
و  استرس  کرونا  که  چرا  داریم  نیاز  هایمان  زندگی 
اضطراب زیادی را در سالی که گذشت برایمان ایجاد 
به  با یک خانه تکانی ذهنی  توانیم  کرده و همه می 

پیشواز سال نو برویم.

وقت تکاندن ذهنمان رسیده است؛

خانه تکانی به سبکی دیگر

رئیس مرکز پژوهش های مجلس مطرح کرد

استفاده مرکز پژوهش ها از ظرفیت علمی 
همه کشور برای غنی سازی قوانین

ها  پژوهش  مرکز  رویکردهای  از  یکی  پژوهش های مجلس گفت:  مرکز  رئیس 
استفاده از همه ظرفیت های علمی کشور در راستای غنی سازی قوانین کشور است

علیرضا زاکانی عصر جمعه در دیدار با آیت الله رجبی رئیس مؤسسه آموزشی 
و پژوهشی امام خمینی )ره( ضمن عرض تسلیت ارتحال آیت الله مصباح یزدی و 
تبریک به مناسبت انتصاب ایشان گفت: حقیقتاً فقدان علامه مصباح )ره( در جامعه 
و حوزه علمیه محسوس است و برای روح بلند آن عالم بصیر، علو درجات را مسالت 

می کنم.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس یکی از رویکردهای این مرکز را استفاده از همه 
ظرفیت های علمی کشور در راستای غنی سازی قوانین بیان کرد و افزود: فعالیت های 
دوره جدید مرکز پژوهش ها بر اساس ۱۴ رویکرد تحولی انجام می شود که یکی از 
این رویکردها استفاده از ظرفیت های علمی حوزه علمیه قم برای نظام مسائل کشور 
ست. وی با اشاره به راه اندازی دفتر قم مرکز پژوهش های مجلس گفت: در این دفتر 
۷ کمیته تخصصی با حضور علما و اساتید برجسته حوزه و دانشگاه در قم در حال 
شکل گیری است و در این میان از حضور حضرات آیات کعبی، میرمعزی، پارسانیا و 

دیگر اساتید استفاده می کنیم.
زاکانی استفاده از معارف اسلامی در قانونگذاری را یکی از اهداف این دفتر بیان 
کرد و افزود: بهره مندی از نظام منسجم فکری برآمده از مکتب امام )ره( برگرفته از 
نگاه اجتهادی امامین انقلاب اسلامی در پژوهش و قانونگذاری از دیگر اهداف دفتر 
قم است. وی با اشاره به راه اندازی میزهای تخصصی در مرکز پژوهش مجلس برای 
استفاده از تمام ظرفیت های علمی کشور است گفت: با توجه به ظرفیت علمی 
موجود در مؤسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی بتوان با همکاری انجام شده در 
نظام مسائل کشور ورود جدی کرد. آیت الله رجبی هم در این دیدار ضمن تشکر از 
زحمات صورت گرفته با اشاره به اینکه توصیه اول حضرت آیت الله مصباح یزدی 
رحمت الله علیه به همه ما خدمت به نظام بود گفت: از آنجایی که مرکز پژوهش ها 
وظیفه حل مشکلات نظام در جهت قانونگذاری را عهده دار است، ما نیز تا حد توان 
در خدمت هستیم. رئیس مؤسسه امام خمینی ضمن ارائه توضیحاتی درباره مجموعه 
فعالیت ها در مؤسسه، از رشته ها، گروه های علمی و پژوهشی، فارغ التحصیلان و نیز 
دانش پژوهان ایرانی و خارجی گفت: طرح ولیت را که ۷۰ هزار نفر از آن بهره مند 
شده اند از یادگارهای علامه مصباح است و به صورت جدی نیز هم اکنون ادامه دارد.
وی افزود: با توجه به نتایج مثبت و مؤثری که در این طرح مشاهده شد برگزاری 
طرح ولیت برای دانش آموزان مقطع دبیرستان نیز در حال تدوین است که تاکنون ۵ 
کتاب آن آماده شده است. در پایان مقرر شد اقدامات عملی برای تحقق همکاری های 
پژوهشی میان مؤسسه و مرکز پژوهش ها توسط دفتر قم مرکز پژوهش ها انجام پذیرد.

معاون بیمه و خدمات سلامت اداره کل بیمه سلامت استان قم :

اجرایی شدن نسخه نویسی الکترونیکی
 تا شهریور ۱400

معاون بیمه و خدمات سلامت اداره کل بیمه سلامت استان قم گفت: تا شهریور 
۱۴۰۰ نسخه نویسی الکترونیکی به صورت صد درصدی اجرا می شود.

عباس فتحی نسخه نویسی آنلاین را مورد اشاره قرار داد و اظهار کرد: نسخه نویسی 
آنلاین از سوی بیمه سلامت از سال ۹۸ آغاز شده و پزشکان طرف قرار داد ۳۰ درصد 

نسخه ها را به صورت الکترونیکی می نویسند.
وی با بیان اینکه ویزیت پزشکان طرف قرار داد در مطب ها به صورت الکترونیکی 
انجام می شود، تصریح کرد: در سال جاری در درمانگاه های طرف قرار داد نیز نسخه 
نویسی به صورت الکترونیکی شروع شده و به تازگی در بیمارستان های خصوصی 
نیز نسخه نویسی به شیوه الکترونیکی در حال انجام است.معاون بیمه و خدمات 
سلامت اداره کل بیمه سلامت استان قم بیان کرد: داروخانه ها و آزمایشگاه ها و 
مراکز تصویربرداری نیز در حال تبدیل کردن نسخه کاغذی به الکترونیک هستند. وی 
چگونگی نسخه نویسی الکترونیکی را مورد اشاره قرار دارد و گفت: پس از درج نسخه 
توسط پزشک در سامانه بیمه سلامت برای شخص بیمه شده کد رهگیری پیامک می 
شود. فتحی اضافه کرد: بیمه شده می تواند با کد رهگیری و کد ملی به هر داروخانه 

ای در سراسر کشور مراجعه و دارو را دریافت کند.
وی با تاکید براینکه ۲۰ درصد درمانگاه ها نسخه نویسی الکترونیک را شروع کردند، 
گفت: داروخانه های مربوط به درمانگاه ها نیز به طور کامل نسخه نویسی را شروع 
کردند. همچنین مراکز آزمایشگاه و رادیو لوژی درمانگاه ها ۵۰ درصد کار را شروع 
کردند.  وی اضافه کرد: تمام مراکز درمانی خصوصی که با بیمه سلامت قرارداد 
دارند، نسخه نویسی را به صورت الکترونیکی انجام میدهند و همچنین نسخه پیچی 

در داروخانه ها نیز ۱۰۰ درصد به شیوه الکترونیکی انجام می شود.
معاون بیمه و خدمات سلامت اداره کل بیمه سلامت استان قم با اشاره به فرایند 
نسخه پیچی آنلاین در داروخانه ها گفت: داروخانه ها نسخه را در سامانه بیمه 

سلامت قرار می دهد و نسخه پیچی الکترونیک انجام می شود.
وی اضافه کرد: براساس پیش بینی ها نسخه نویسی الکترونیکی تا شهریور ۱۴۰۰ 
تکمیل می شود و دفترچه حذف خواهد شدو براساس دستورالعمل صادر شده مراکز 

دولتی و خصوصی این برنامه را به صورت کامل تا زمان یاد شده اجرایی می کنند.
فتحی ادامه داد: با نسخه نویسی الکترونیکی بدون تردید در سال آینده شاهد 

ارتقای درمان در حوزه بیمه سلامت خواهیم بود.
معاون بیمه و خدمات سلامت اداره کل بیمه سلامت استان قم خاطرنشان کرد: 

۳۰ درصد مردم استان قم از خدمات بیمه سلامت بهره می برند.

سرپرست معاونت پژوهش مرکز تحقیقات اسلامی مجلس :

دومین دوره مدرسه حقوق پارلمانی درقم 
برگزار می شود

سرپرست معاونت پژوهش مرکز تحقیقات اسلامی مجلس گفت: دومین دوره 
مدرسه حقوق پارلمانی با حضور استادان برجسته حوزه و دانشگاه در اردیبهشت ماه 

۱۴۰۰ از طرف این مرکز در قم برگزار می شود. 
جواد ابراهیمی در گفت و گویی اظهار داشت: این دوره با هدف تقویت نگرش 
تقنینی در بین جامعه نخبگانی و آشنا کردن طلبه ها و پژوهشگران سطوح عالی حوزه 
و دانشگاه با مباحث قانونگذاری با محوریت تبیین تجربه نظام قانونگذاری در تعامل 

با فقه و مبانی دینی، ظرفیت ها و چالش های آن به مدت ۲ روز ترتیب خواهد یافت.
وی با اشاره به اینکه عناوین این دوره مبتنی بر نیاز قانونگذاری کشور و درگیر کردن 
هر چه بیشتر نظام پژوهشی با نظام تقنین است گفت: این دوره شامل عناوین مهم 
و ارزشمندی همانند فتوای معیار درقانونگذاری، تجربه کشورهای اسلامی در تقنین 
احکام شرع، تقنین احکام شرع از لزوم تا بایسته و رابطه شرع و قانون و تاثیر آن بر 

قانونگذاری در نظام مشروطه و جمهوری اسلامی  است.
ابراهیمی همچنین موضوع حکمت سکوت قانونگذار در تقنین برخی احکام 
شرع، بررسی انتقادی رویکرد قانونگذار در تقنین احکام شرع در مجلس شورای 
اسلامی ، ظرفیت ها، چالش ها و خلاء های فرآیند قانونگذاری در تقینن شرع و 
راهکارهای اعلام موازین شرع به عنوان منشا قانونگذاری در تنظیم طرح ها و لوایح 
قانونی متناظر با بند نخست سیاست های کلی نظام قانونگذاری ابلاغی رهبر معظم 
انقلاب را نیز از دیگر عناوین و موضوع های طرح شده در این دوره ذکر کرد. دبیر 
علمی این دوره خاطرنشان کرد: این عناوین در ۱۶ ساعت و به مدت ۲ روز برگزار  و در 
مورد شیوه برگزاری، نحوه ثبت نام، شکل برگزاری و مکان و زمان دقیق تر آن به زودی 
اطلاع رسانی خواهد شد. سرپرست معاونت پژوهش مرکز تحقیقات اسلامی مجلس 
از اعلام آمادگی این مرکز برای دریافت پیشنهادها و همکاری های سایر مراکز علمی 
و پژوهشی جهت برگزاری هر چه باشکوه تر این دوره از نظر ساختاری و محتوایی خبر 
داد و گفت: استادان مختلفی در گذشته با این مرکز همکاری داشتند و این همکاری 
ها ادامه خواهد داشت و سعی خواهد شد این دوره نیز در طراز بالی علمی برگزار 
شود. وی ادامه داد: علاوه بر این، مرکز تحقیقات اسلامی مجلس چهار دوره کارگاه 
قانونگذاری را نیز با مراکز علمی مختلف به سرانجام رسانده و آمادگی استمرار این 

تجربه با دیگر نهادهای علمی و پژوهشی را در حوزه تقنین دارد.

خسارت 7۲9 میلیاردتومانی کرونا به بخش گردشگری قم؛

گردشگری قم در کما !
 اسفندماه سال ۹۸ یکی از تلخ ترین ماه هایی است که بخش گردشگری و فعالن 
آن برای همیشه از آن در خاطرات خود ثبت خواهند کرد چراکه درست در اواخر 
سال گذشته بود که بخش گردشگری قم در بهترین حالت خود آماده میزبانی 
از مهمانان داخلی و خارجی خود بود ناگهان یک اتفاق غیرقابل پیش بینی و 
ناگواری آن هم ورود یک ویروس موزی  کوچک بخش گردشگری قم را با خود به 

کما و یک سال تعطیل و فعالن این بخش را بیکار کرد.
شهر قم درست درزمانی که به تعطیلات عید نوروز نزدیک می شد درحالی که 
چشم انتظار زائرانی از سراسر استان های کشور بود در طول سال آغوش خود 
را برای گردشگران خارجی از کشورهای همسایه بازکرده بود این ویروس همه 
معادلت را به هم ریخت کرونا نه تنها گردشگری استان بلکه کشور و حتی جهان 
را نیمه جان و فلج کرد انگار این ویروس ریه های شهرهایی که بیشتر از بخش 
خدمات و گردشگری مانند قم درآمدزایی می کردند را از کار انداخته به کما برده 

است.
صنعت  از  جهان  اقتصاد  ناخالص  درآمد  درصد  حدود ۱۰  درحالی که  این 
گردشگری است و رتبه ۵ را در بین صنایع مهم دارد در سال ۲۰۱۸ این صنعت با 
درآمده ۸.۸ تریلیون دلر به اقتصاد جهان کمک کرد و حدود ۳۲۰ میلیون شغل 

در جهان  به حوزه گردشگری و سفر مرتبط است .
در ایران هم آمارهای منتشرشده از سوی این سازمان نشان می دهد، متوسط 
رشد صنعت گردشگری ایران در هشت ماه نخست سال ۲۰۲۰ به منفی ۷۲ 

درصد رسیده است.
باید دنبال برنامه هایی باشیم که با سپری کردن کرونا،به خصوص برای نیمه دوم 
سال ۱۴۰۰ بتوانیم سهمیه بیشتری از جذب توریست به کشور خود اختصاص 

دهیم تا به این ترتیب ضرر و زیان ناشی از ویروس کرونا جبران شود.
امروز فعالن گردشگری، هتل داران و راهنمایان گردشگری بیشترین آسیب 
را از بحران کرونا دیده اند هرچند بسته های تسهیلات کرونایی کشور شامل 
این فعالن شده اما این بسته های حمایتی نتوانسته این ضربه را جبران کند 
درحالی که به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تنها ۱۱ درصد 
تسهیلات جذب بخش گردشگری قم شده میراث فرهنگی قم معتقد است بخش 
گردشگری باگذشت یک سال از شیوع کرونا این بخش هم چنان تعطیل است و 

این تسهیلات نمی تواند خسارت ها را جبران کند.
مدیرکل میراث فرهنگی؛صنایع دستی و گردشگری استان قم با اشاره به این که 
کرونا درست درزمانی که بخش گردشگری آماده پذیرایی از گردشگران بود این 
بخش را فلج کرد گفت: بخش گردشگری قم درست درزمانی که آماده پذیرایی 
از زائران داخلی و خارجی بود و برای این پذیرایی هتل ها وسایل موردنیاز یک 
میزبانی شایسته را تدارک دیده بودند ناگهان کرونا ویروس به این بخش آسیب 
فراوانی را وارد کرد اکنون که یک سال از شیوع کرونا می گذرد شاید بخش های 
دیگر استان وارد مدار فعالیت شده باشند ولی این بخش هم چنان تعطیل است.

حمید یزدانی بیان کرد: کرونا بیشترین خسارت ها را به بخش گردشگری قم 
وارد کرد این خسارت ۷۲۹ میلیارد تومان برآورد شده است و خسارت ها را بر 
اساس جداول برای پیگیری و بررسی ارسال کردیم درحالی که در سال ۹۸ برای 
بسته های حمایتی و تسهیلات کرونا ۲۳۰ میلیارد تومان متقاضی داشتیم اما 
با توجه به آیتم هایی که برای دریافت این نوع تسهیلات وجود دارد و تعطیلی 
واحدهای مرتبط با بخش گردشگری اقبال برای گرفتن تسهیلات بسیار کم 

است.
به گفته وی، توقف سفر گردشگران خارجی برای سفر به ایران و به ویژه سفر به قم 
و حذف درآمدهای ارزی ؛ بسته شدن مرزهای زمینی کشورهای همسایه ازجمله 
عراق و ادامه شرایط پیش رو و کاهش سفرها بخش های مختلف گردشگری در 
سطوح مختلف به ویژه دفاتر و شرکت های خدماتی و مسافرتی پیش بینی می شود 

تا ۲۰۰ نفر از نیروهای آن ها بیکار شوند.
 هتل هایی که کرونا  آن ها را خالی از مسافر کرد 

مدیرکل میراث فرهنگی؛ صنایع دستی و گردشگری استان قم در بخش دیگری 
از سخنان  خود با اشاره به تعطیلی یک ساله هتل ها و واحدهای اقامتی استان 
قم گفت: دفاتر گردشگری قم تنها در ماه اسفند و اواخر فروردین ۹۹ بین ۶ تا 
۷ میلیارد تومان خسارت دیده اند در حالت کلی ضریب اشغال هتل ها و مراکز 
به کم شدن ورود مسافر و  با توجه  اقامتی و هم چنین تأسیسات گردشگری 
هم چنین گردشگر خارجی به صفر رسیده است این آسیب دیگری است که کرونا 

به بخش گردشگری قم وارد ساخته است.
یزدانی افزود: ما حدود ۹۰ میلیارد تومان در سامانه بهین یاب متقاضی معرفی 
کردیم درحالی که در برابر آسیب واردشده این نوع تسهیلات بسیار ناچیز است 
تاکنون توانستیم تنها ۲۵ میلیارد تومان تسهیلات به متقاضیان پرداخت نماییم 
هم چنین ۱۰۵ میلیارد تومان هم از تسهیلات تبصره ۱۸ که وام ۴ درصدی است 

تسهیلاتی پرداخت نماییم.
وی اظهار داشت: در حالت کلی ۳۰۰ میلیارد تومان تقاضای تبصره ۱۸ داریم 
باید نهادهای نظارتی روش هایی مدت تنفس را افزایش  هم اکنون قم بعد از استان 
البرز دومین استان با ۱۵ پرونده معرفی به بانک و ۷ پرونده پرداخت در جدول 

پرداخت تسهیلات قرار دارد.
با توجه به تعطیل بودن بخش های مختلف گردشگری و بیکاری دست اندرکاران 
این بخش این نوع تسهیلات با توجه به شرایط و مدت زمان استقبالی از سوی 
هماهنگی  معاون  که  است  حالی  در  این  است  نشده  بخش  این  متقاضیان 
امور اقتصادی استانداری قم گفته بخش های دیگر استان نمی توانند معطل 

پرونده های معطل بخش گردشگری باشند.
 بخش گردشگری قم موفق به جذب ۱۱ درصد از تسهیلات شده است

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره به ورود خوب استان در 
جذب منابع مالی و تسهیلات گفت: قم پرداخت های خوبی درزمینهٔ جهش تولید 
داشته است چون از کل تسهیلات پرداختی، منهای پرداخت های ارزی که حدود 
۶/۱۸ میلیون دلر است؛ حدود یک هزار میلیارد تومان سهم تسهیلات ریالی 

جهش تولید بوده که خوشبختانه این پروژه ها نیز پیشرفت خوبی داشته است.
مهرداد غضنفری افزود: جذب منابع در بخش کشاورزی ۱۲۰درصد، در بخش 
صنعتی ۸۰درصد و در بخش گردشگری ۱۱درصد تحقق یافته است بخشی از 
منابع اختصاص داده شده به بخش گردشگری معطل پرونده های ناقص این 
بخش نمی ماند و به سایر بخش ها که نیاز به جذب منابع دارند، تزریق می شود، 
البته برای پرونده هایی که در بخش گردشگری در دست اقدام است منابعی 
پیش بینی شده است اما به دلیل فرصت اندک برای جذب یک هزار و ۱۰۰ میلیارد 

تومان تا پایان سال نباید تعلل شود.
 خسارت های  کرونا به  بخش گردشگری قم تاکنون جبران نشده است 

رئیس کانون انجمن های صنفی راهنمایان گردشگری کشور در گفت وگویی در 
ارتباط با حمایت و توجه به بخش کما رفته گردشگری از کرونا گفت: ازآنجایی که 
گردشگری خارجی نیز به سادگی در شرایط کنونی اتفاق نمی افتد، شاید ضروری 
است که درست و با تأکید بیشتری، وضعیت این صنعت به گوش دولت و هیئت 
دولت برسد و کمک های ویژه، نه کمک هایی معمولی برای این صنعت در نظر 

گرفته شود.
محسن حاجی سعید بیان کرد: تنفس سه ماهه برای شاغلانی که احتمالً 
تا یک سال آینده بیکار خواهند بود، مؤثر نیست و دولت باید با در نظر گرفتن 
گردشگری،  فعالن  فعالیت های  آغاز  زمان  به ویژه  صنعت،  این  واقعیت های 
بسته های حمایتی مناسبی را ارائه و زمان بازپرداخت تسهیلات را تعیین کند 
چراکه گردشگری جزو صنایعی است که کمتر کمکی را از سوی دولت مطالبه 

کرده و نباید نادیده گرفته شود.
به گفته وی؛  اما بودجه در نظر گرفته شده برای تخصیص، حتی نصف میزان 
پیش بینی شده هم نیست که البته این مهم، به طور مکرر از سوی دکتر مونسان 

وزیر میراث فرهنگی نیز مطرح شده است.
گفتنی است؛ با توجه به این که کرونا و مصیبت های آن زمان غیرقابل پیش بینی 
است باید بخش گردشگری را از حالت کما بیرون و با حمایت و برنامه ریزی برای 
دوران بسا کرونا با همکاری بخش خصوصی تا نیمه دوم سال ۱۴۰۰ تلاش شود 
تا با توجه به بهبود شرایط و با توجه کامل به پروتکل های بهداشتی توریست به 

کشور و استان وارد کرد.

 

توقف صدور دفترچه بیمه تامین اجتماعی، استفاده از نسخه پزشکی آنلاین را 
وارد مرحله اجرایی کرده است. از ابتدای اسفند ماه امسال طبق اعلام سازمان 
بیمه تامین اجتماعی تمامی بیمه شدگان می توانند تنها با همراه داشتن کارت ملی 
خود از خدمات مراکز درمانی استفاده کنند. از حذف دفترچه الکترونیک به عنوان 
مبنایی ترین پایه نظام سلامت الکترونیک یاد می شود و بسیاری از کارشناسان آن را 

به عنوان گامی بلند به سوی تحقق دولت الکترونیک ارزیابی می کنند.
 بیشتر سازمان های بیمه گر در سال به طور میانگین حدود 100میلیارد تومان 
برای تهیه دفترچه های بیمه هزینه صرف می کنند، اما چالش های استفاده از این 
دفترچه ها تنها معطوف به هزینه های هنگفت تهیه کاغذ و چاپ آن ها نمی شود. 
بیش از 44 میلیون نفر از جمعیت کل کشور تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی 
هستند و استفاده همزمان این میزان جمعیت از دفترچه های بیمه می تواند موجب 
مشکلات عدیده ای باشد. اتمام مهلت دفترچه، اتمام برگه های دفترچه، مشکلات 
و زمان بر بودن گرفتن دفترچه جدید همواره از چالش های تمام نشدنی استفاده 
از این دفترچه ها بوده است. با شیوع بیماری واگیردار کرونا و شروع دوره پاندمی 
خطرناک آن نگرانی استفاده از دفترچه های کاغذی بیمه قوت بیشتری گرفت. به 
طوری که گفته می شود اپیدمی این بیماری موجب تسریع اجرایی شده پروژه نسخه 
الکترونیک شده است. متخصصان می گویند کارکرد دفترچه های بیمه در این برهه 
از همه گیری، درست به اندازه رد و بدل شدن اسکناس ها در جامعه خطرناک است 
و حذف آن می تواند باعث کاهش زنجیره انتقال ویروس در مراکز درمانی شود. با 
وجود این مزیت ها نگرانی از ایجاد هماهنگی و جلب موافقت و همراهی تمامی 
بخش ها با این طرح همچنان به قوت خود باقی است. نگرانی هایی که در گفتگو با 
مسئولن و معرفی طرح های تشویقی و البته تکیه داشتن طرح نسخه الکترونیک به 

مصوبات قانونی کمی رنگ می بازد.
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی:

 خللی در ارائه خدمات به بیمه شدگان نخواهیم داشت 
»تمام جزییات و جوانب مختلف خدمات رسانی به جامعه تحت پوشش تامین 
اجتماعی در برنامه حذف دفترچه های کاغذی لحاظ شده است.« مدیرعامل 
سازمان تامین اجتماعی با بیان این مطلب از تمهیدات ایجاد شده برای تسریع 
استفاده بخش های مختلف درمانی از نسخه الکترونیک خبر می دهد: »نحوه 
خدمات رسانی به بیمه شدگان در مطب پزشکان و سایر مراکز درمانی اعم از طرف 
قرارداد و غیر طرف قرارداد به دقت برنامه ریزی شده است و اطمینان داریم که در 
ایفای تعهدات سازمان تامین اجتماعی در قبال بیمه شدگان با حذف دفترچه 
های کاغذی هیچ گونه اختلالی به وجود نخواهد آمد. سامانه نسخه الکترونیک در 
اختیار همه ارائه دهندگان خدمات درمانی قرار گرفته و انتظار می رود که پزشکان، 
داروخانه ها، مراکز پاراکلینیک و درمانگاه ها به تدریج شروع به استفاده از این سامانه 

کنند.«
استفاده از نسخه الکترونیک اجباری نیست اما به کاربردن آن در این برهه زمانی 
مزیت های قابل توجهی برای پزشکان دارد. در واقع برای گسترش استفاده و اقبال 
از این اقدام طرح های تشویقی در نظر گرفته شده است. مصطفی سالری با تاکید 
بر اختیاری بودن استفاده از این سامانه می گوید:»همه پزشکان دارای امضای 

دیجیتال می توانند با استفاده از این سامانه 95 درصد از سهم سازمان تامین 
اجتماعی از مبلغ ویزیت را به روز دریافت کنند و پزشکان فاقد امضای دیجیتال 
نیز 80 درصد از سهم سازمان تامین اجتماعی را به طور روزانه دریافت خواهند 
کرد.«تا به حال بیشترین گلایه پزشکان در زمنیه استفاده از نسخه های الکترونیک 
تعدد سامانه های نسخه الکترونیک سازمان های بیمه گر بوده است که مدیرعامل 
سازمان تامین اجتماعی از رفع این مشکل نیز خبر می دهد :»خوشبختانه با ایجاد 
API در سامانه نسخه نویسی سازمان تامین اجتماعی این مشکل برطرف شده 
است.ارائه دهندگان خدمات درمانی می توانند از این طریق اطلاعات مورد نیاز 

خود را در سامانه های مختلف به صورت همزمان بارگذاری و دریافت کنند.«
معاون درمان سازمان تامین اجتماعی:

 زمینه برای نسخه نویسی آفلاین نیز فراهم است
برای پیشگیری از وقفه های احتمالی تمهیداتی ایجاد شده تا شرایط برای نسخه 
نویسی آفلاین نیز مهیا باشد .معاون درمان سازمان تامین اجتماعی در این باره می 
گوید :»بستر های لزم برای تهیه شیوه نامه نسخه نویسی آفلاین فراهم شده است.
با ایجاد این امکان اختلالت احتمالی این حوزه اعم از کندی اینترنت یا قطعی 

سامانه پوشش داده می شود.«
امیرعباس منوچهری همچنین از برنامه این سازمان برای فراهم کردن امکان 
تامین  الکترونیک  نسخه  سامانه  از  قرارداد  طرف  غیر  درمانی  مراکز  استفاده 
اجتماعی خبر می دهد و در این باره می گوید: »با این کار در تمامی فرآیند اقدامات 
تشخیصی و درمانی از نسخه نویسی و نسخه پیچی و مراکز تشخیص و درمانی اعم 
از طرف قرارداد یا غیر طرف قرارداد باز سازمان تامین اجتماعی که بیمار به آن ها 
مراجعه  می کند نیازی به استفاده از نسخه کاغذی نخواهد بود و تمامی فرآیندها در 

بستر نسخه الکترونیک انجام می شود.«
خداحافظی با بدخوانی نسخه ها و فروش داروی اشتباه 

با توجه به گستردگی عرصه تحول در نظام نسخه نویسی و نسخه پیچی ممکن 
با  الکترونیک  های  نسخه  از  استفاده  شروع  کلانی  پروژه  هر  آغاز  مانند  است 
کاستی هایی همراه باشد. اما روشن است که در صورت اقبال عمومی از سوی 
پزشکان، مراکز درمانی و داروخانه ها از این طرح این کمبودها نیز به مرور زمان 
برطرف خواهند شد.کارشناسان با کنار هم قرار دادن مزایای این طرح سعی در 
ایجاد استقبال از این طرح دارند. مزایای تحقق نسخه الکترونیک در نهایت به نفع 
تمامی بیماران و استفاده کنندگان از بیمه های مختلف خواهد بود.کدبندی شدن 
داروها و اقدامات درمانی  از مزایای نسخه الکترونیک است. به کارگیری نسخه های 
الکترونیک برای همیشه مشکل بدخوانی داروها و دستورات پزشکان در داروخانه 
ها را از میان برمی دارد.فروش داروی اشتباه به پایان می رسد و بیمار با اطمینان 

بیشتری مراحل درمان را دنبال می کند.
*استعلام از وضعیت موجودی داروها

چالش های کمبود برخی از داروها و نایاب شدن برهه ای و موقتی آن ها همواره 
یکی از دردسرهای خانواده هایی است که عضوی از آن ها با بیماری زمینه ای 
طولنی مدت سر می کند. در چنین شرایطی استعلام از داروخانه ها برای یافتن 
داروهای مورد نظر کاری سخت و زمان بر می شود، اما با تحول در نظام نسخه 
نویسی و نسخه پیچی و با اتصال تمامی مراکز درمانی و داروخانه ای در سراسر 
کشور امکان استعلام وضعیت موجودی داروهای خاص در داروخانه ها امکان پذیر 

می شود.
حذف دفترچه درمانی، شیوع کمتر بیماری

با شروع اپیدمی کرونا در کل کشور در حال حاضر بیشتر مراکز درمانی محلی برای 
آمد و شد بیمارانی است که به این ویروس مبتلا شده است. لزم و ضروری است 
که برای قطع زنجیره انتقال افرادی که بیماری یا علائم جدی و وضعیت اورژانسی 
ندارند کمتر به این اماکن درمانی مراجعه داشته باشند .اما در موارد که حضور در 
این درمانگاه ها و بیمارستان ها ضروری باشد دست به دست شدن دفترچه های 
کاغذی بیمه می تواند عاملی خطرناک برای انتقال ویروس کرونا از فردی به فرد 
دیگر باشد. بر اساس اعلام دانشمندان و متخصصان میزان ماندگاری این ویروس 
بر روی کاغذ بین 3 تا 5 روز تخمین زده شده است.در واقع تفاوت اصلی این ویروس 
با سایر کرونا ویروس ها در همین طولنی بودن زمان ماندگاری آن بر روی سطوح 
و انتقال سریع آن از فردی به فرد دیگر است. در چنین شرایطی حذف دفترچه 
کاغذی و استفاده هر بیشتر از سامانه های آنلاین نسخه الکترونیک می تواند در 

قطع زنجیره انتقال این بیماری موثر باشد.

خداحافظی با بدخوانی نسخه ها و فروش داروی اشتباه ؛

نسخه الکترونیک؛ تجویز شفابخش مشکلات بیمه ای مردم
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دی ماه امسال طرح افزایش دوبار در سال حقوق کارگران از سوی تعدادی از نمایندگان مجلس به جریان افتاد؛ طرحی 
راهبردی که به گفته بسیاری از کارشناسان و فعالن حوزه کار در صورت اجرا می تواند در بهبود وضع معیشت و تقویت قدرت 

خرید خانوارهای کارگری اثرگذار باشد.
در حال حاضر بیش از دو ماه از زمان تدوین طرح می گذرد و مقامات کارگری و فعالن حوزه کار پیگیر آخرین وضعیت طرح 

و به نتیجه رسیدن آن در مجلس هستند.
طرح "تغییر در نحوه تعیین میزان افزایش حقوق کارگران" قرار بود جهت اعلام وصول تقدیم هیات رئیسه مجلس شود تا 
مراحل تصویب نهایی خود را بگذارند و پس از بررسی در کمیسیون اجتماعی و تبدیل به قانون در جهت بهبود وضع معیشت 

کارگران به اجرا درآید.
براساس طرح مجلس، دستمزد کارگران دوبار در سال تعیین شده و هر شش ماه یکبار مورد بررسی قرار می گیرد و شورای 

عالی کار نسبت به افزایش آن متناسب با نرخ تورم تصمیم گیری می کند.
 ـرئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی در گفت وگو با ایسنا، می گوید: با توجه به نوسانات نرخ ارز و تغییر  فتح اله بیات 

قیمتها در طول سال، ترمیم و افزایش دوبار در سال حقوق کارگران باید جزو برنامه های سال آینده شورای عالی کار باشد.
او می گوید: اگر حداقل حقوق کارگران در سال دوبار ترمیم و افزایش پیدا کند، کارگران به حداقل ها دست پیدا می کنند 
و قدرت خرید آنها از وضعیت فعلی کمی بالتر می رود لذا از نمایندگان دلسوز مجلس می خواهیم که این طرح از دستور کار 

خارج نشود و هر چه سریعتر به نتیجه برسد.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران نیز با بیان اینکه منعی برای تعیین دستمزد بیش از یکبار در سال وجود ندارد 
به ایسنا می گوید: طرحی که مجلس به منظور افزایش دوبار در سال حقوق کارگران در دستور کار و پیگیری دارد به این دلیل 

است تا چنانچه شرایط اقتصادی کشور ایجاب کرد به افزایش دستمزد بیش از یک نوبت در سال اقدام کنیم.
او ابزار امیدواری کرده با توجه به رایزنی های صورت گرفته با نمایندگان مجلس، "طرح افزایش دوبار در سال حقوق کارگران" 
هرچه سریع تر به نتیجه برسد و به شورای عالی کار ابلاغ شود تا هم اثرگذاری لزم را داشته باشد و هم جامعه کارگری از آثار و 
برکات این طرح بهره مند شوند. اما حمید حاج اسماعیلی کارشناس حوزه کار در گفت وگو با ایسنا درباره چرایی عدم به نتیجه 
رسیدن طرح در مجلس می گوید: طرح مذکور همچنان در دستور کار مجلس است و نمایندگان طراح پیگیر آن هستند منتها 
مجلس در حال حاضر درگیر رسیدگی بودجه است و طبعا در مدت کوتاهی که تا انتهای سال مانده بعید است در خصوص 

بازنگری دستمزد بتواند ماده واحده ای را به تصویب برساند.
او معتقد است این کار باید چند ماه قبل تر از سوی نمایندگان کارگری دنبال می شد ولی اگر به آن طرف سال هم موکول شود 

فرصت کافی برای تصویب و اجرا تا نیمه دوم سال وجود دارد.
به گفته این کارشناس حوزه کار، طرح افزایش دوبار در سال حقوق کارگران در ادامه مطالبه نمایندگان کارگری برای حمایت 
از معیشت کارگران به جریان افتاد و در صورتی که به نتیجه برسد و به عنوان مصوبه به شورای عالی کار ابلاغ شود گام بزرگی در 

جهت بهبود معیشت و ترمیم دستمزد کارگران در سال خواهد بود.

در حالیکه پیش از این شرکت شاپرک به پرداخت یارها اعلام کرد که درگاه های الکترونیکی که رمزارز ارائه می کنند، مسدود 
خواهند شد، یک کارشناس رمزارزها معتقد است که این امر بدین منظور است تا صرافی های الکترونیک فعال در زمینه 
رمزارزها تعطیل شوند و خرید و فروش رمزارزها به سمت صرافی های مجاز بانک مرکزی که سایر ارزها را نیز معامله می کنند، 
حرکت کند. در پی اعلام مسئولن بانک مرکزی مبنی بر اینکه طبق قانون شورای عالی مبارزه با پولشویی و مصوبه هیئت 
دولت در سال ۱۳۹۸" مبادله رمزارزها مانند بیت کوین در ایران "ممنوع است، در این راستا مرکز ملی فضای مجازی هم اعلام 
کرد که سایت های خریدوفروش بیت¬ کوین مجوز ندارند.   بنابراین، مبادله رمز ارزها تنها برای استخراج رسمی رمز ارز در 
جهت واردات بلامانع اما معامله این نوع ارز بین افراد ممنوع است.   پس از طرح این موضوعات، شرکت شاپرک در نامه ای به 
پرداخت یاران و پذیرندگان پشتیبانی شده در نظام پرداخت کشور اعلام کرد که نسبت به قطع خدمات پرداخت الکترونیک 
به پذیرندگان پشتیبانی شده که کال یا خدمات مغایر با قوانین جمهوری اسلامی ایران و الزامات بانک مرکزی ارائه می کنند 
)مانند و نه محدود به فروش رمز ارز، فروش VPN، سایت های شرط بندی و قمار و...( اقدام کنند.  در این زمینه، علیرضا 
شامخی یک کارشناس رمز ارزها در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: قیمت بیت کوین نسبت به سایر بازارهای مالی همیشه 

نوسانی بوده و طبیعی است که بازار بعد از یک مسیری طولنی خود را اصلاح کند.
جذابیت رمز ارزها برای مردم

وی با بیان اینکه سرمایه گذاری در رمز ارزها بسیار برای مردم جذاب شده و حجم این بازار طی ۵ ماه گذشته به بالی 
هزار میلیارد دلر رسیده است، گفت: خدمات بانک های بزرگ دنیا مبنی بر خرید و فروش رمزارز و  افزایش سهم بازارهای 
مشتقات رمز ارزها نوید این را می دهد که شرکت های بزرگ و سرمایه گذاران بانکی در حال ورود به این بازار هستند که این 
امر گردش مالی این صنعت را بال می برد و انتظار افزایش قیمت آن را نیز زیاد می کند. شامخی با تاکید براینکه پیش بینی 
اینکه بازار در چه محدوده ای به ثبات می رسد اکنون مقداری سخت است، افزود: بیت کوین یک نمونه از بازار رمز ارزهاست 
که ورود پول به آن زیاد و به صورت گسترده مورد استقبال قرار گرفته است و انواع مختلف و زیادی رمز ارز وجود دارد. استفاده 

از رمزارز برای خرید و فروش کال در کشور ممنوع و در مورد صرافی ها نیز تا به حال مجوزی برای آن ها صادر نشده است.
ابهامات مسدود شدن درگاه های ارائه دهنده رمز ارز

این کارشناس رمزارزها ادامه داد: نامه شرکت شاپرک برای مسدود شدن درگاه های ارائه دهنده رمز ارزها ابهام زاست زیرا، 
رمز ارزها را جزو کسب وکارهای غیر مجاز و خلاف قوانین جمهوری اسلامی ایران مطرح کرده درحالیکه فعلا قوانین به این 
موضوع اشاره نکرده است. برای صرافی های الکترونیک رمزارزها مجوزی صادر نشده است اما غیر مجاز هم نیستند که در 
کنار فعالیت های قمار و شرط بندی آورده شده است. وی با بیان اینکه صرافی های الکترونیک برای خرید و فروش رمزارز 
مجوز ندارد، گفت: این نامه بدین منظور است تا صرافی های الکترونیک فعال در زمینه رمزارزها را تعطیل کنند و خرید و 
فروش رمز ارزها را به سمت صرافی های مجاز بانک مرکزی که سایر ارزها را نیز معامله می کنند، ببرند که این امر تاثیری بر 
فعالن حرفه ای رمز ارزها نمی گذارد زیرا، این افراد معمول از صرافی های داخلی برای خرید و فروش استفاده نمی کنند و 

تنها مردم عادی باید از طریق صرافی های مجاز بانک مرکزی به خرید و فروش رمزارز بپردازند.

فعالان کارگری خواستار شدند:

تصویب طرح افزایش دوبار در سال حقوق کارگران
یک کارشناس رمز ارزها  پاسخ می دهد ؟

چرا درگاه های ارائه دهنده رمزارز مسدود می شوند؟

آگهی مفقودی 
۱6۰۰OHV-    کارت سبز و سند خودرو وانت پیکان تیپ

به رنگ سفید – روغنی مدل۱۳۸۸ به شماره موتور 
 ۰۸7۸۳۵AG۸AA۴6NAAA ۱۱۴۸۸۰6۸۱9۱ شماره شاسی
به پلاک ۱6 س ۵7۸ ۱6 متعلق به عباس یوسفی مفقود گردیده و 

از درجه اعتبار ساقط است.

معاون بازرگانی داخلی وزارت صنعت:

قیمت کالاهای پرمصرف ایام عید در 
کشور تعدیل می شود

معاون بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اقدامات این نهاد در راستای 
تعدیل قیمت ها و تنظیم بازار از تعدیل قیمت کالهای پرمصرف در ایام پایانی سال و ماه مبارک 

رمضان خبر داد.
»عباس قبادی« با اشاره به برنامه ریزی های گسترده در راستای تنظیم بازار کالهای پرمصرف 
در ایام عید و ماه مبارک رمضان، تصریح کرد: با توجه به ضرورت رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی در سال جاری فروش های بهاره و نمایشگاه های عرضه مستقیم کال در کشور نداریم 

و طرح فروش فوق العاده در دستور کار قرار گرفته است.
وی افزود: با توجه به اعلام آمادگی اصناف و تشکل ها، عرضه مستقیم کال در قالب این طرح 

از فردا در سراسر کشور اجرا خواهد شد.
دبیر ستاد تنظیم بازار با اشاره به تامین و ذخیره سازی میوه و مرکبات از ماه های گذشته تاکید 
کرد: با استفاده از ظرفیت اصناف، تشکل ها و همکاری خوب مجموعه جهاد کشاورزی توزیع 

گسترده این کالها از هفته آینده در سراسر کشور آغاز خواهد شد.
قبادی مشکلات و مسائل حوزه تولید را یکی از دغدغه های وزارت صنعت دانست و اظهار 
داشت: با هماهنگی استانداری ها در سراسر کشور، غرفه هایی به صورت رایگان جهت عرضه 
مستقیم کال در اختیار باغداران و تشکل های مربوطه قرار خواهد گرفت که این موضوع در 

تعدیل قیمت ها و تنظیم بازار تاثیر مثبتی خواهد داشت.
وی با تاکید بر گسترش و شدت نظارت ها بر بازار میوه شب عید، افزود: نظارت ها از محل 
دپوی میوه و انبار ها تا سطح شبکه توزیع خرد توسط بخش های نظارتی به صورت ویژه انجام 

خواهد گرفت و در صورت مشاهده هر گونه تخلف، بلافاصله برخورد قانونی انجام می شود.
به گفته قبادی، مقادیر زیادی میوه توسط بخش خصوصی نیز ذخیره سازی شده است که با 

تزریق این اقلام به بازار شاهد کاهش و تعدیل قیمت ها در بازار پایانی سال خواهیم بود.
وی، تصریح کرد: مشکل و معضل گرانی وجود دارد اما با عرضه گسترده کال می توانیم از 

افزایش قیمت ها جلوگیری کنیم.
دبیر ستاد تنظیم بازار در خصوص تعدیل قیمت ها، هماهنگی بین دستگاه ها، تلاش در 
راستای حذف دلل ها و واسطه های اضافی را یکی از سیاست های این وزارتخانه دانست و 
افزود: تلاش کردیم تا اقلام مورد نیاز در بازار را از طریق تولیدات داخلی تامین کنیم و در کنار آن 
در راستای کمک به بخش تولید و حمایت از تولید کنندگان به بحث صادرات نیز توجه و مقادیر 

قابل توجهی از تولیدات مازاد بر بازار داخل در بخش میوه، صادر شد.
کمبود کالا در کشور وجود ندارد

قبادی با بیان اینکه مرکبات و مواد پروتئینی در میادین میوه و تره بار و مراکز عرضه مستقیم در 
سراسر کشور در حال انجام است از عرضه کال در این مراکز با قیمت مناسب خبر داد و تاکید 
کرد: تلاش ما توزیع گسترده و متناسب با نیاز بازار و در همچنین کنترل و تعدیل قیمت هاست؛ 

خوشبختانه در کشور از نظر تامین و ذخایر کال، مشکل و کمبودی وجود ندارد.
وی مدیریت خرید را در جلوگیری از ایجاد تلاطم و تنش در بازار مهم دانست و گفت: امسال 
بیشتر از سال های گذشته کال وجود دارد، در مورد لوازم خانگی، به واسطه عرضه مستقیم، 
کال با قیمت مصوب عرضه می شود، در مورد برخی از کالها نیز، به دلیل مختلف، از جمله 
افزایش هزینه واردات مواد اولیه تولید، قیمت ها تحت تاثیر قرار گرفت اما این اطمینان را به مردم 

می دهیم که در خصوص کالهای پرمصرف ایام عید، قیمت ها تعدیل خواهد شد.
به گزارش ایرنا، پیش از این »سعید صارمی« معاون دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع و تنظیم 
بازار وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرده بود که تاکنون ۴۰ هزار تن میوه و مرکبات از 
باغداران خریداری شده تا برای عید نوروز  به وفور در بازار توزیع شود و مردم در تهیه آن با مشکلی 

مواجه نشوند.
این مسوول خاطرنشان کرد: همچنین تامین ۵۰ هزار تن برنج تایلندی، ۱۵۰ هزار تن روغن 
مایع و نیمه جامد، ۱۰۰ هزار تن شکر و ۱۰ هزار تن گوشت مرغ برای تامین بازار شب عید نیز در 

دستور کار دولت قرار گرفته است.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

قطعات ریلی تولید داخل، ثبت سفارش 
خارجی نمی شود

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: شرکت راه آهن در حمایت از تولید داخل و با راه اندازی 
سامانه جامع رونق و جهش تولید، بیش از چهار هزار قطعه که توسط شرکت های دانش بنیان 
داخلی ساخته شده را در این سامانه بارگذاری کرده است و این قطعات ثبت سفارش خارجی 

نمی شود.
»سعید رسولی« در هشتمین نمایشگاه حمل و نقل ریلی، صنایع و تجهیزات و خدمات 
وابسته و ششمین نمایشگاه پرواز و صنایع وابسته که در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی 
تهران در حال برگزاری است، با تقدیر از تلاش خانواده بزرگ راه آهن در سال »جهش تولید« 
و  تحمل مشکلات ناشی از کرونا، گفت: راه آهن جمهوری اسلامی ایران در حمایت از تولید 
داخل، سامانه رونق و جهش تولید بیش از چهار هزار و ۶۰۰ قطعه ای که توسط صنعتگران، 
تولیدکنندگان و شرکت های دانش بنیان کشور تاکنون از قطعات و تجهیزات ریلی ساخته شده 
را راه اندازی و بارگذاری کرد که هم اکنون اطلاعات کامل تولیدکننده و مشخصات کامل قطعات 

در اختیار عموم مصرف کنندگان و تقاضاکنندگان قرار دارد.
مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران، راه اندازی این سامانه را گام بزرگی در 
حمایت از تولیدات داخل اعلام کرد و افزود: از این پس ثبت سفارش خارجی برای تولید 
قطعات و تجهیزات ریلی نخواهیم داشت و با حمایت جدی از تولیدکنندگان در کنار آن ها برای 

توسعه تولیدات شان هستیم.
وی خاطرنشان کرد: در این سامانه نزدیک بهیک هزار و ۴۰۰ قطعه ای که هنوز وارداتی است با 
مشخصات کامل بارگذاری شد و هم اکنون از طریق شبکه اینترنت در اختیار عموم صنعتگران، 
شرکت های دانش بنیان و علاقمندان به تولید این قطعات قرار گرفته و بارها اعلام کردیم راه آهن 
از تولید داخل شدن این قطعات حمایت مادی و معنوی می کند؛ بنابراین برای جهاد خودکفایی 

ریلی فراخوان دادیم.
رسولی از داخلی سازی برخی از قطعات ریلی از سوی شرکت های شرکت کننده در نمایشگاه 
به عنوان یکی از دستاوردهای این دوره از نمایشگاه یاد کرد و گفت: با تکیه بر توانمندی های 
داخل، سند عملیاتی حمایت از تولید داخل در حوزه ناوگان ریلی بین وزارت راه و شهرسازی 
به نمایندگی شرکت راه آهن، وزارت صنعت و وزارت نفت در حال تدوین است که بخشی از آن 
آماده شده و قرار است در یک هفته با مسوولیت معاونان این سه مجموعه نهایی شود و به زودی 

به تصویب برسد.
وی تصریح کرد: امروز حمایت دولت و شرکت راه آهن برای خودکفایی در صنعت ریلی وجود 
دارد و این نویدی برای اهالی صنعت کشور، فعالن صنعت ریلی و صنعتگران و متخصصان 

است که درهای راه آهن جمهوری اسلامی ایران به روی آنان باز است.
رسولی تاکید کرد: شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد تا با اهالی صنعت 
گام بلندی برای استفاده حداکثری از صنعت ریلی کشور بردارد و این سرمایه گرانبهایی برای 

توسعه است.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران :

کاهش انحصار ها عامل اصلاح قانون
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نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: برای تقویت واقعی جایگاه بخش خصوصی و مقابله با 
انحصار نیاز به اصلاح اصل ۴۴ قانون اساسی در شورای نگهبان احساس می شود.

حسین سلاح ورزی افزود: وقتی اواسط دهه ۸۰، مقام معظم رهبری سیاست های کلی اصل 
۴۴ را ابلاغ کردند، قرار بود به کمک خصوصی سازی و بهبود فضای کسب و کار شاهد تقویت 
جایگاه بخش خصوصی باشیم، هرچند با نگاهی به خصوصی سازی ها می بینیم که آنچه اتفاق 

افتاد بیشتر واگذاری های ناقص بود.
وی درباره بهبود فضای کسب و کار نیز گفت: برای بهبود محیط کسب وکار نیز قوانین تدوین و 
ابلاغ شدند منتهی چرا اقدام مؤثری نشد به این دلیل که در طول همه این سال ها اقداماتی که 
دبیرخانه هیأت مقررات زدایی انجام داد در مرحله نتیجه گیری با مقاومت جدی دستگاه هایی 

که مجوزشان برای تقویت یا جلوگیری از انحصار، بررسی می شد، مواجه می شدند.
و  سردفترداران  وکلا،  کانون  جمله  از  مذکور  دستگاه های  استدلل  نخستین  افزود:  وی 
داروخانه ها و ... این بود که ما کسب وکار نیستیم از این رو با توجه به همه این مشکلات نیاز به 

اصلاح قانون اصل ۴۴ احساس شد.
نایب رئیس اتاق ایران گفت: در این قانون با ذکر جزئیات آمده است که کدام دستگاه ها و 
کسب وکار ها مشمول هستند، در این راستا به طور مشخص داروخانه ها، سردفترداران و کانون 
وکلا با تشخیص هیأت مقررات زدایی، فعالیت اقتصادی تلقی می شوند و باید اطلاعات خود را 

در درگاه ملی اطلاعات بارگذاری و از قانون تبعیت کنند.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: در گذشته بارها اعلام شده است که علت 
اصلاح سنگین شاخص بورس را باید در خارج از بازار سرمایه جست و جو کرد 
که ریشه آن به برخی عوامل اقتصادی با محوریت مسایل سیاسی باز می گردد.

"امیرعلی امیرباقری" به مصوبه های جدید سازمان بورس برای بهبود روند 
معاملات بازار سهام اشاره کرد و افزود: در هفته گذشته شاهد فشار فروش بر 
کلیت بازار بودیم که به دنبال آن سازمان بورس اقدام به تصمیم گیری های جدید 

برای بهبود روند بازار کرد.
وی با بیان اینکه معاملات روز چهارشنبه نشان داد که تصمیمات جدید هم 
نتوانست کاری را از پیش ببرد و زمینه بهبود روند بازار را فراهم کند، خاطرنشان 
کرد: هر گونه دستکاری و وضع قوانین در کلیت بازار فقط اصلاح زمانی را 
طولنی و اصلاح قیمتی را تبدیل به اصلاح زمانی می کند که این موضوع باعث 

می شود تا یک فضای فرسایشی بر کلیت بازار حاکم شود.
این کارشناس بازار سرمایه چشم اندار سیاسی را مهمترین نکته موثر در کلیت 
بازار سرمایه و باقی بازارها دانست و گفت: با شنیدن اخباری از افزایش احتمال 
بازگشت آمریکا به برجام و نشانه هایی از آغاز فصل جدید در گفت و گوهای 
سیاسی، به سرعت تورم انتظاری که ناشی از چشم انداز تیره سیاسی بود، جای 
خود را به فضای احتمالی رکود می دهد که این مسایل بر کلیت بازارها به ویژه 

بازار سرمایه تاثیرگذار خواهد بود.
 وی اظهار داشت: تروئیکای اروپایی متنی را که قرار بود در شورای حکام بر 
علیه ایران مطرح کنند و به تصویب برسانند را عقب انداختند، همین سیگنال از 
جانب غربی ها می تواند به عنوان سیگنالی مثبتی در جهت آغاز مذاکرات برای 

تامین منافع کشور و از بین بردن تحریم ها از بدنه اقتصاد کشور باشد.
خوش بینی بازارهای سرمایه گذاری به چشم انداز سیاسی

امیرباقری با بیان اینکه چنین مسایلی باعث شد تا کلیت بازارها به ویژه بازار 
سرمایه نسبت به چشم انداز سیاسی خوش بین شوند و فضای بدبینی جای 
خود را به افق و چشم انداز روشن دهد، اظهار داشت: با توجه به چنین مسایلی،  
تورم انتظاری و عینیت آن که در نرخ ارز بود رو به کاهش رفت و فشار فروش را در 

کلیت بازارها به ویژه بازار سرمایه شاهد هستیم.
اگر  که  می دهد  نشان  مسایل  این  کرد:  تاکید  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
بخواهیم با دستکاری در رویه معاملات مانند تغییر در دامنه نوسان، تسویه 
اعتبارها و پیش گشایش ها، فضا و جهت بازار را تغییر دهیم با روح بازار ناسازگار 
خواهد بود زیرا علت افزایش افسار گسیخته قیمت ها در ۶ ماه نخست سال 

هجوم نقدینگی به بدنه بازار سرمایه بوده است.
وی با بیان اینکه نقدینگی هایی که در چند ماه نخست سال وارد بازار شدند به 
دنبال این بودند تا سرمایه های خود را از تورم انتظاری و تورم موجود حفظ کنند، 
گفت: در آن زمان سهام بازار در قله دو میلیون واحد با چشم انداز دلر ۵۰ هزار 
تومان و با تورم انتظاری نزدیک به ۵۰ درصد معامله می شدند، زمانی که فضای 
بازار وارد فاز اصلاحی شد قیمت ها با سرعت بیشتری شروع به اصلاح کردند 
و به مرور قیمت سهام به نقاطی باز می گردند که با کلیات اقتصاد و واقعیات 

اقتصادی هماهنگ شوند.
 امیرباقری خاطرنشان کرد: گاهی در برخی از تحلیل ها شنیده می شود که 

بازار زیر قیمت قرار دارد، در حالی که باید گفت با چشم انداز و مفروضاتی که 
وجود دارد قیمت ها به سطوح معقولی بازگشته اند اما نباید گفت که بازار به 

شدت زیر قیمت قرار دارد.
پیش بینی روند معاملات بورس در هفته جاری

این کارشناس بازار سرمایه روند معاملات بورس در هفته جاری را پیش بینی 
کرد و گفت: انتظار می رود در هفته جاری کلیت بازار از حالت رکودی و فرسایشی 
خارج شود و شاهد حجم معقول و طبیعی معاملات در برخی از نمادها به ویژه 

نمادهای شاخص ساز باشیم.
وی اظهار داشت: چشم انداز بازار این است که فروش اوراق تامین مالی دولت 
رو به اتمام است؛ بنابراین احتمال اینکه نقدینگی ها وارد بازار و سهام شود بسیار 

زیاد است که این موضوع به طور حتم بر روند بازار تاثیرگذار خواهد بود.
این است  به آن توجه کرد  باید  اکنون  نکته ای که  اینکه  بیان  با  امیرباقری 
به جذابیت  توجه  با  روندها جدا است، گفت:  از بحث  که موضوع قیمت ها 
قیمت ها برای خرید، از آنجایی که در کوتاه مدت روند انگیزشی سنگینی در 
بازار پیش بینی نمی شود؛ بنابراین بسیاری از افراد و سرمایه گذاران مبادرت به 
خرید نمی کنند و ترجیح می دهند زمانی وارد بازار شوند که چشم انداز سیاسی 

و اقتصادی در کشور متناسب با روندها تغییر کند تا سهامداران بتوانند منافع 
مطلوبی را در کوتاه مدت از آن خود کنند.

بهره وری سهامداران از صندوق با درآمد ثابت
این کارشناس بازار سرمایه گفت: اکنون از روندهای قوی انگیزشی در بازار در 
مدت زمان کوتاه خبری نیست؛ به همین دلیل بیشتر سهامداران در وضعیت 
فعلی  یا مبادرت به خروج پول از بازار سرمایه می کنند یا تصمیم به ورود سرمایه 
خود به صندوق با درآمد ثابت می گیرندتا بتوانند بهره وری لزم را از این ابزار 

اقتصادی داشته باشند.
وی به مصوبه اخیر سازمان بورس در مورد صندوق سرمایه گذاری با درآمد 
ثابت تاکید کرد و افزود: در چند روز گذشته مصوبه ای تصویب شد که براساس 
به خرید سهام  را  منابع خود  باید ۱۵ درصد  ثابت  با درآمد  آن صندوق های 
اختصاص دهند، به نظر می رسد که این مصوبه در ادامه مصوبه های دیگر با 

روح بازار و  فلسفه تشکیل صندوق با درآمد ثابت ناسازگاز باشد.
امیرباقری با بیان اینکه زمانی که به دنبال حرکت به سمت بازاری شفاف، کارا 
و عادلنه هستیم صرفا قیمت ها باید محرک خرید و فروش باشند، افزود: اگر 
قرار باشد با دستورالعمل و اعمال فشار معاملات بازار  را به حرکت در آوریم در 
میان مدت و بلندمدت به جایی نخواهد رسید و فقط باعث به خطر انداختن 

امنیت سرمایه گذاری در این بازار خواهد شد.
امنیت سرمایه گذاری بزرگترین آفت در اقتصاد کشور

بازار  تنها  نه  که  هایی  آفت  بزرگترین  از  یکی  اکنون  اینکه  به  اشاره  با  وی 
سرمایه بلکه کلیت اقتصاد کشور را مورد تهدید قرار داده است بحث امنیت 
خلق  قوانین  با  گذشته  سال های  در  بحث  این  گفت:  است،  سرمایه گذاری 
الساعه از سوی مجلس و سایر نهادهای قانون گذار مغفول مانده است و سرمایه 
گذار را از فعالیت های میان مدت و بلندمدت اقتصادی بر حذر می دارد، این امر 
باعث شده است تا فضای دللنه در اقتصاد کشور از جایگاه ویژه ای برخوردار 
شود. امیرباقری اظهار داشت: مصوباتی که بخواهد الزام کند تا پول صندوق ها 
به کدام سمت برود یا از کدام سمت خارج شود با روح بازار آزاد در تضاد است و 

نتیجه این امر خروج پول از بازار حتی از صندوق ها به سمت بانک خواهد بود.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه تحقیقات نشان می دهد پولی که 
وارد بازار پول می شود چسبندگی به آن فضا پیدا می کند و دیگر به راحتی از 
آن بازار خارج نمی شود و وارد بازار سرمایه نخواهد شد، گفت: هر گونه قوانین 
و دستورالعملی که بخواهد صندوق های با درآمد ثابت را که به عنوان پارکینگ 
امن پول بازار شناخته می شود را تحت تاثیر قرار دهد مطلوب و معقول ارزیابی 
نمی شود، زیرا پولی که وارد این صندوق ها می شود از جنس بازار سرمایه است و 
در حاشیه این بازار قرار دارد که منتظر است در موقعیت های مطلوب دوباره وارد 
بازار سرمایه شود اما هر گونه تهدید این صندوق ها منجر به خروج نقدینگی از 

بدنه بازار و ورود آن به فضای بانکی می شود.
وی به سرمایه گذاران توصیه کرد تا در شرایط حاضر از هیجان دوری کنند، 
همچنین سهامداران بابد تحلیل را مبنای معاملات خود قرار دهند و از معامله 
براساس منافع  تلگرامی که عمدتا  براساس سیگنال هایی که در کانال های 

شخصی و به دور از هرگونه دانش در زمینه مالی است پرهیز کنند.

یک کارشناس بازار سرمایه :

علت اصلاح سنگین شاخص بورس چیست؟

باقی مانده  لوایح  تصویب  درباره  امیدوارکننده  اخبار 
نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع  در   )FATF( اف ای تی اف 
عمری چند ساعته داشت و تعیین تکلیف پیوستن به کارگروه 
اقدام مالی به سال دیگر موکول شد. فعالن اقتصادی معتقدند 
عمل به استانداردهای بین المللی در حوزه روابط اقتصادی و 
بانکی، هزینه مبادله را کاهش خواهد داد و همه مردم کشور از 

منافع آن بهره مند خواهد شد.
در سال ۱۳۹۶ دولت چهار لیحه را به مجلس شورای اسلامی 
تروریسم«،  مالی  تأمین  با  مبارزه  قانون  »اصلاح  کرد؛  ارائه 
»اصلاح قوانین مبارزه با پول شویی«، »الحاق به کنوانسیون 
پالرمو« و »الحاق به کنوانسیون بین المللی منع تأمین مالی 

تروریسم«.
دو لیحه با عنوان »مبارزه با تأمین مالی تروریسم« و »مبارزه 
با پول شویی« در مجلس تصویب و در شورای نگهبان قانون 
کنوانسیون  یعنی  دیگر  لیحه  دو  اما  شد.  تأیید  اساسی 
بین المللی منع تأمین مالی تروریسم و کنوانسیون پالرمو پس از 
رفت و برگشت بین مجلس و شورای نگهبان، به مجمع تشخیص 

مصلحت نظام رفت و مسکوت ماند.
با توجه به گذشت زمان یک ساله و خارج شدن بررسی این دو 
لیحه از دستور کار مجمع به دلیل گذشت زمان، دولت بار دیگر 
به مساله ورود و تمدید مهلت بررسی لوایح در مجمع را از رهبر 
معظم انقلاب درخواست کرد و بررسی لوایح در مجمع تشخیص 

مصلحت نظام از سر گرفته شد.
بررسی اظهار نظرهای اخیر اعضای مجمع تشخیص مصلحت 

نظام، می توانست امیدوارکننده باشد. محمدرضا باهنر و مرتضی 
نبوی در گفت وگوهای جداگانه ای، از احتمال تصویب لوایح 
خبر داده  بودند. باهنر گفته بود، لوایح به به احتمال زیاد تصویب 
می شود. نبوی نیز با بیان اینکه برخی از کشورها با تحفظ و 
لوایح  مشروط  تصویب  پیوسته اند،  اف ای تی اف  به  شروطی 
را مطرح کرد. شرطی که مشخص نیست چه میزان احتمال 
تحقق آن وجود دارد؛ یعنی لغو تحریم ها. هر چند این سخنان 
در ابتدا فضای مثبت و امیدوارکننده ای درباره سرنوشت لوایح را 
رقم زد، اما در نهایت در آخرین جلسه مجمع در سال جاری نیز 
سرنوشت لوایح تعیین نشد و تصمیم گیری در این مورد به سال 
آینده موکول شد. علاوه بر این، مواضع مجلس شورای اسلامی 
نیز با وجود امیدواری ها نسبت به تغییر مواضع مجمع تشخیص 
مصلحت نظام می تواند به مانع جدیدی در این مسیر تبدیل 
شود؛ زیرا به تازگی  ۱۷۰ نماینده مجلس در مخالفت با پیوستن 

به اف ای تی اف بیانیه داده اند.
فعالان اقتصادی چشم انتظار تصویب لوایح

به  نسبت  متفاوتی  رویکرد  اقتصادی  فعالن  حال،  این  با 
تنها  نه  زیرا  دارند؛  اف ای تی اف  به  ایران  پیوستن  موضوع 
محدودیت های شدید پیش روی فعالیت آنها در بازارهای جهانی 
را کاهش می دهد، بلکه با کاهش هزینه مبادله، منافع آن به کل 

اقتصاد کشور خواهد رسید.
بازرگانی،  اتاق  نمایندگان  هیات  عضو  مستوفی  فریال 
صنایع، معادن و کشاورزی تهران و ایران در این زمینه گفت: 
که  است  بین المللی  استانداردهای  مجموعه  اف ای تی اف 

مبادلت بانکی دنیا در  قالب آن انجام می شود و همه کشورهای 
دنیا به آن پیوسته اند. پیوستن به اف ای تی اف لزوماً به معنای 
عضویت کشورها در کارگروه اقدام مالی نیست بلکه به معنای 
پذیرش استانداردهای تعیین شده توسط کشورهاست و اگر 
کشوری این استانداردها را نپذیرد، امکان مبادلت بانکی با 
کشورهای دیگر را از دست خواهد داد. اکنون فقط دو کشور به 

اف ای تی اف نپیوسته اند؛ ایران و کره شمالی.
پیوستن به اف ای تی اف از لغو تحریم ها مهم تر است

این فعال اقتصادی تأثیر پیوستن به اف ای تی اف بر اقتصاد 
کشور را مهم تر از لغو تحریم ها دانست و توضیح داد: حتی در 
صورتی که تحریم های اقتصادی آمریکا علیه ایران لغو شود، 
به دلیل عدم پذیرش دو لیحه سی اف تی )CFT( یا کنوانسیون 
مبارزه با تأمین مالی تروریسم و پالرمو یا کنوانسیون مبارزه با 
جرایم سازمان یافته فراملی، نخواهیم توانست با سایر کشورها 
وارد مبادلت مالی شویم. وی افزود: این به نفع کشور است که 
با دنیا روابط بانکی و اقتصادی داشته باشیم. با این حال، حتی 
اگر تحریم ها نیز برداشته شوند، بدون اف ای تی اف این امکان 

فراهم نخواهد شد.
مستوفی با تأکید بر اینکه »اف ای تی اف موضوعی اقتصادی 
و نه سیاسی است« گفت: متأسفانه برخی اظهارنظرها درباره 
و  می شود  مطرح  تخصص  بدون  افراد  سوی  از  اف ای تی اف 
غیرکارشناسی است. آن هم در حالی که پیوستن به اف ای تی اف 
و تصویب دو لیحه سی اف تی و پالرمو برای کشور ضروری است 
و انتظار می رود با توجه به اظهارنظرهای اخیر اعضای مجمع 

تشخیص مصلحت نظام و نمایندگان مجلس، این بار شاهد 
تصویب این لوایح باشیم.

چرا بانک های خارجی با ایران کار نمی کنند؟
لیحه  تصویب  ضرورت  درباره  بازرگانی  اتاق  عضو  این 
سی افت تی و پالرمو و پیوستن به اف ای تی اف توضیح داد: در 
فضای اقتصاد بین الملل، اگر بانکی مبادله مالی با کشوری 
خارج از اف ای تی اف داشته باشد، رتبه ریسک آن بانک افزایش 
پیدا می کند. بنابراین نه تنها در روابط بانکی بین المللی دچار 
محدودیت شده، بلکه به دلیل افزایش ریسک، با کاهش ارزش 
سهام مواجه می شود. مستوفی ادامه داد: به همین دلیل است 
که حتی کشورهای دوست مانند چین و روسیه نیز نمی توانند با 

ایران همکاری داشته باشند.
هزینه های عدم پذیرش استانداردهای جهانی برای ایران

این فعال بخش خصوصی با یادآوری محدودیت های پیش 
روی فعالن اقتصادی به دلیل نپیوستن ایران به اف ای تی اف 
گفت: بسیاری از مسائلی که فعالن اقتصادی بخش خصوصی 
در روابط تجاری و مالی بین المللی با آن مواجه اند، ناشی از 

نپذیرفتن استانداردهای اف ای تی اف است.
مستوفی ادامه داد: در شرایط کنونی، بازگرداندن ارز حاصل 
از صادرات، سخت، با تأخیر و با هزینه بالیی انجام می شود که 
یکی از دلیل آن، نپذیرفتن استانداردهای اف ای تی اف است که 
با محدودیت در روابط بانکی بین المللی، هزینه مبادله را افزایش 
برای  شرایط  لوایح،  تصویب  با  می رود  انتظار  بنابراین  داده؛ 

فعالیت های اقتصادی بین المللی تسهیل شود.

فعالان اقتصادی چشم انتظار تصویب لوایح؛

هزینه تراشی این لوایح برای کشور کی به پایان می رسد؟
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تیم فوتبال استقلال با هدایت »فرهاد مجیدی« سرمربی جدید خود، در دیدار 
خانگی مقابل فولدخوزستان به برتری یک بر صفر دست یافت تا دوباره به جمع 

مدعیان لیگ برتر بازگردد. 
عصر روز شنبه در دیداری حساس از هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
ایران، استقلال در ورزشگاه آزادی تهران به مصاف فولد خوزستان رفت و با گلی 
که »ارسلان مطهری« از روی نقطه پنالتی به ارمغان آورد، به برتری یک بر صفر 

دست یافت.
استقلال با این پیروزی، ۳۰ امتیازی شد و رتبه سوم را حفظ کرد تا در روز 

بازگشت »فرهاد مجیدی«، دوباره مدعی شود. فولد هم در امتیاز ۲۶ باقی ماند.
قضاوت بازی را »کمیل غلامی« با کمک های »محمدرضا ابوالفضلی« و »حسین 
مرادی« عهده دار بود. این دیدار در حالی آغاز شد که »فرهاد مجیدی« به تازگی 
هدایت استقلال را عهده دار و جانشین »محمود فکری« شده است. این برای 
سومین مرتبه در چند فصل اخیر است که مجیدی در میانه های فصل سرمربی 
استقلال می شود. تقابل مجیدی با »جواد نکونام« سرمربی فولد که یکی از 

گزینه های هدایت استقلال بود، بر جذابیت های موجود افزوده بود.
در دقیقه ششم »محمد نادری« در محوطه جریمه فولد نقش بر زمین شد اما 

داور اعتقادی به پنالتی نداشت.
در دقیقه ۱۰ شوت سنگین »پاتوسی« هافبک فولد با فاصله ای اندک از کنار 

دروازه میزبان به بیرون رفت.
فولد که در دیدار رفت هم به پیروزی رسیده بود، در بازی امروز عملکرد خوبی در 

میانه میدان داشت و اجازه نداد که استقلال تیم برتر میدان باشد.
در دقیقه ۱۹ فولد در آستانه رسیدن به گل بود که ضربه »ساسان انصاری« را 

»احمد موسوی« از روی خط بیرون کشید و دروازه استقلال را نجات داد.

سپس استقلال با استفاده از جناحین سعی بر نزدیک شدن به دروازه میهمان 
داشت اما پاس های اشتباه، مانع از رسیدن آبی پوشان به موفقیت می شد.

در دقیقه ۳۷ اشتباه فولدی ها موجب شد تا »شیخ دیاباته« در موقعیت گلزنی 
قرار بگیرد اما ضربه او را »محسن فروزان« دفع کرد و توپ برگشتی را هم دیاباته به 

بیرون زد تا نیمه نخست با تساوی بدون گل همراه شود.
در نیمه دوم بازیکنان هر دو تیم با شجاعت بیشتری کار را دنبال کرده و در تلاش 

برای رسیدن به گل بودند.
در ادامه فولدی ها با گرفتن سرعت بازی در اندیشه ضد حمله و استفاده از عمق 

دفاع استقلال بودند.
در دقیقه ۶۹ ارسال »مهدی قایدی« با ضربه سر دیاباته همراه شد اما راهی به 

دروازه پیدا نکرد.
در دقیقه ۸۰ »ارسلان مطهری« با خطای مدافع فولد سرنگون شد تا داور نقطه 

پنالتی را به سود میزبان نشان دهد.
مطهری پشت توپ ایستاد و دروازه فولد را گشود تا استقلال در آستانه یک 

پیروزی ارزشمند باشد.
در دقایق باقی مانده حملات پراکنده فولد سودی نداشت تا مجیدی کارش را 

در استقلال با بُرد آغاز کند.
مجیدی: تمام تلاشم را برای خوشحالی هواداران استقلال می کنم

سرمربی استقلال تهران گفت: به طور قطع چیزی غیر از قهرمانی هواداران 
استقلال را راضی نمی کند بنابراین تمام تلاش خود را می کنم تا هواداران استقلال 

در این فصل خوشحال شوند. 
فرهاد مجیدی در نشست خبری پس از پایان دیدار تیم های فوتبال استقلال و 
فولد خوزستان که یافت اظهار داشت: سال گذشته وقتی استراماچونی رفت و 

من هدایت تیم را برعهده گرفتم اولین جمله ای که گفتم این بود که شما بهترین 
تیم ایران هستید و الن هم اعتقاد دارم که یکی از بهترین تیم های چند سال اخیر 

را داریم.
سرمربی استقلال افزود: در ۴۸ ساعت اخیر من کار خاصی نکردم و فقط از نظر 
روحی با بازیکنان صحبت کردم و از تمام بازیکنان تشکر می کنم که با تمام وجود 

بازی کردند.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در حال حاضر نواقص استقلال در چه 
بخش هایی است، گفت: ۸۰ درصد تیم استقلال، همان تیمی است که سال 
گذشته با آن کار کردم و شناخت زیادی نسبت به این تیم دارم اما به طور قطع با دو 

جلسه تمرین نمی توان جواب داد.
باید شخصیت را به استقلال برگردانیم

سرمربی استقلال تهران ادامه داد: همان طور که به بازیکنان نیز گفتم، تازه در 
ابتدای راه قرار داریم و باید کار و تمرین بسیاری انجام دهیم تا بتوانیم خواسته 

هواداران استقلال را برآورده کنیم.
مجیدی در پاسخ به سوال دیگری درباره مهمترین انگیزه وی برای بازگشت به 
استقلال اظهار داشت: دو سال پیش مصاحبه ای انجام دادم که در آن مصاحبه 
روی صحبتم با هواداران استقلال بود و گفتم من فرزند استقلال هستم و سال ها 
در این باشگاه بودم و استقلال را بهتر از هر کسی می شناسم و اجازه بدهید این 

تیم را درست کنم.
وی اضافه کرد: معتقدم باید شخصیت استقلال به این تیم برگردد. قبل از اینکه 
به قهرمانی فکر کنم دوست دارم وجهه استقلال در ایران و آسیا به آن بازگردد اما به 
طور قطع چیزی غیر از قهرمانی هواداران استقلال را راضی نمی کند بنابراین تمام 

تلاش خود را می کنم تا هواداران استقلال در این فصل خوشحال شوند.
فقط یک بازیکن را می خواهم 

سرمربی استقلال تهران در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه برای تقویت 
تیم، چه بازیکنانی را مدنظر دارد گفت: تنها بازیکنی که با مددی مدیرعامل 
استقلال درباره آن صحبت کردم، امین قاسمی نژاد بازیکن تیم شهرخودرو است و 

از باشگاه خواسته ام به صورت حرفه ای با شهرخودرو مذاکره کنند.  
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره عملکرد داوری دیدار مقابل فولد خوزستان 

افزود: تصمیم گرفته ام در این فصل درباره داوری صحبت نکنم.
مجیدی در پاسخ به سوال یکی دیگر از خبرنگاران مبنی بر اینکه آیا بهتر نبود 

ارسال مطهری از ابتدا به میدان می آمد گفت: آن را ما تشخیص می دهیم.
کمالوند: آمده ام به استقلال و مجیدی کمک کنم

 مدیر فنی استقلال تهران گفت: هدف من از حضور در این تیم، کمک به فرهاد 
مجیدی و استقلال است. 

فراز کمالوند در پایان دیدار تیم های فوتبال استقلال و فولد خوزستان که در 
چارچوب هفته هفدهم رقابت های لیگ برتر ایران در ورزشگاه آزادی برگزار شد و با 
برتری یک بر صفر آبی پوشان پایتخت پایان یافت اظهار کرد: فولد از ما بهتر بازی 
کرد ولی بعد از جابجایی در خط هافبک از دقیقه ۳۰ به بعد به تدریج به مسابقه 

تسلط پیدا کردیم و نیمه دوم هم بازی در اختیار ما بود.
وی در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر اینکه به عنوان مدیر فنی در استقلال 
حضور دارد یا مربی گفت: این مسائل اصلا مهم نیست. ما با همدیگر دوست و 

برادر هستیم و آمده ام به استقلال و فرهاد مجیدی کمک کنم.
کمالوند در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر تا چه میزان به قهرمانی استقلال 
امیدوار است، افزود: از امشب فقط به بازی با پیکان در جام حذفی و ماشین سازی 

در لیگ برتر فکر می کنیم.

بازگشتِ سه امتیازی »فرهاد«؛ 

استقلال با مجیدی دوباره مدعی شد آلومینیوم 6تایی شد؛ 

سپاهان شانه به شانه پرسپولیس در صدر

تیم فوتبال سپاهان اصفهان در چارچوب هفته هفدهم لیگ برتر موفق شد با نتیجه 
۶ بر یک آلومینیوم اراک را از پیش رو برداشت و هم امتیاز با پرسپولیس و تنها به 

واسطه تفاضل گل، در رتبه دوم جدول رده بندی جای گرفت. 
در جریان رقابت های هفته هفدهم لیگ برتر سپاهان عصر روز یکشنبه از ساعت 

۱۵:۳۰ دقیقه در ورزشگاه امام خمینی اراک میهمان آلومینیوم بود.
قضاوت این دیدار را حسین زیاری با کمک های فرهاد مروجی و امید افخمی 

برعهده داشت.
شاگردان محرم نویدکیا که تا پیش از این دیدار با ۳۱ امتیاز پشت سر پرسپولیس در 
جایگاه دوم قرار داشتند، با امید به کسب سه امتیاز و لغزش پرسپولیس در دیدار برابر 

صنعت نفت پا به میدان گذاشتند.
نخستین حمله خطرناک طلایی پوشان در دقیقه ۱۵ تدارک دیده شد و ارسال امید 
نورافکن از جناح چپ زمین به سجاد شهباززاده رسید که پاس رو به عقب او و شوت 
خلعتبری در میانه راه به محمد محبی رسید تا این بازیکن با چرخش و شوت زمینی، 

به راحتی دروازه آلومینیوم را باز کند.
در ادامه نیز شوت زمینی یاسین سلمانی در دقیقه ۱۹ از پشت محوطه جریمه از 

کنار دروازه آلومینیوم به بیرون رفت.
سپاهانی ها در دقیقه ۲۷ و در شلوغی محوطه جریمه آلومینیوم به گل دوم خود 
دست یافتند و سجاد شهباززاده ریباند دفاع حریف را با یک ضربه زمینی تبدیل به 

گل کرد.
شوت سید مهدی حسینی از راه دور با مدافع سپاهان برخورد کرد که در این صحنه 
مشکوک به خطای هند پنالتی داور در این صحنه خطای بیرون از محوطه را گرفت.

در دقیقه ۴۵ شاگردان محمود خرمزی موفق شدند یکی از گل های خورده جبران 
کنند؛ پاس بلند آریاکیا از سمت چپ میانه زمین به پشت مدافعان سپاهان را سید 

مهدی حسینی با فرار عالی و ضربه چیپ تبدیل به گل اول آلومینیوم کرد.
محمد ایران پوریان از آلومینیوم که در نیمه نخست با کارت زرد داور جریمه شده 

بود، در دقیقه ۴۸ با دریافت کارت زرد دوم از زمین بازی اخراج شد.
نیمه نخست با همین نتیجه به اتمام رسید و شاگردان نویدکیا در آغاز نیمه دوم بار 
دیگر به گل رسیدند؛ ضربه ایستگاهی تماشایی محمدرضا خلعتبری در دقیقه ۴۹ 

دور از دستان پورحمیدی وارد دروازه شد و گل سوم سپاهان را رقم زد.
سپاهان بار دیگر در دقیقه ۶۰ و توسط شهباززاده به گل رسید؛ مهاجم احیا شده 
طلایی پوشان با این گل خود را به گل دوم و تیمش را به گل چهارم رساند. محمود 
خرمزی سرمربی آلومینیوم در دقیقه ۶۶ بابت اعتراض به داوری برای دومین بار 

کارت زرد گرفت و از محوطه فنی اخراج شد.
شاگردان نویدکیا که هیچ قصدی برای عقب نشینی نداشتند، در دقیقه ۸۸ توسط 
دانیال اسماعیلی فر موفق به ثبت پنجمین گل خود شدند و در ادامه نیز در چهارمین 
دقیقه از وقت های تلف شده بازی، دانیال اسماعیلی فر بار دیگر روی اشتباه بازیکنان 

آلومینیوم اراک در محوطه جریمه گل ششم سپاهان را به ثمر رساند.
با این نتیجه سپاهان باوجود هم امتیاز شدن )۳۴ امتیاز( با پرسپولیس که در دیگر 
دیدار امروز برابر صنعت نفت تن به تساوی داده بود، به دلیل تفاضل گل کمتر در 

رتبه دوم ایستاد.
 

لیگ برتر فوتبال؛

شهرخودرو از سد پیکان گذشت
تیم شهرخودرو مشهد عصر روز شنبه در آغاز رقابت های هفته هفدهم لیگ برتر 

پیکان را شکست داد و سه امتیاز این دیدار را کسب کرد. 
شاگردان »سید مهدی رحمتی« در این دیدار که در ورزشگاه »امام رضا)ع(« مشهد 
برگزار شد، شاگردان »مهدی تارتار« در تیم پیکان را با نتیجه ۲ بر صفر مغلوب کردند.
»مهرداد بایرامی« در دقیقه ۸ و »احمد جبوری« در دقیقه ۸۵ گل های پیروزی 
بخش شهرخودرو را درون دروازه پیکان جای داده و شادمانی را برای تیم خود به 

ارمغان آوردند.
شهر خودرو با کسب هر سه امتیاز این دیدار ۲۲ امتیازی شد و  با ۲ پله صعود در رده 

دهم جدول رده بندی لیگ برتر ایستاد.
پیکان نیز با قبول این شکست و ۲۱ امتیاز اندوخته خود به رده یازدهم این جدول 
سقوط کرد. بازیکنان تیم پیکان نیمه نخست این دیدار را خوب شروع کرده و چندین 
موقعیت مناسب گلزنی نیز بدست آوردند اما آنان آن قدر خوش شانس نبوده و 
نتوانستند ازاین فرصت ها به نحو مطلوب استفاده کنند و بر خلاف جریان دیدار، این 
نیمه را با تنها گلی که »مهرداد بایرامی« در دقیقه ۸ برای شهرخودور به  ثمر رساند، 
بازنده به رختکن رفتند. نیمه دوم با همان روند نیمه اول شروع شد به نحوی که توپ 

در اختیار بازیکنان پیکان و زمین در دست بازیکنان شهر خودرو بود.
مهم ترین اتفاق در دقایق ابتدایی این نیمه مصدومیت شدید »علی نعمتی« مدافع 

تیم شهر خودرو بود.
نعمتی در دقیقه ۵۶ و براثر درگیری هوایی برای تصاحب توپ با یکی از بازیکنان 
پیکان از ناحیه سر و گردون به شدت مصدوم شده و درحالی که مداوا در زمین کافی 

نبود او به خارج از زمین منتقل و با آمبولنس به بیمارستان منتقل شد.
در ادامه »امین قاسمی نژاد« به جای او وارد زمین شد اما روند بازی تغییری نکرد.

در این دقایق بازیکنان تیم پیکان از تمامی نقاط زمین برای رسیدن به دروازه حریف 
سود بردند اما تلاش آنان برای رسیدن به گل ناکافی بود و آنان به گل نرسیدند.

در حالی که بازیکنان تیم شهر خودرو در این دقایق فقط چشم به ضد حملات 
داشتند این تاکتیک در دقیقه ۸۵ جواب داد و آنان بر خلاف جریان بازی به گل 

رسیدند. 
جبوری این گل را به ثمر رساند. او پس از اشتباه مدافعان میانی تیم پیکان در 
آفسایدگیری، توپ ارسالی را دریافت و پس از حمل آن و ورود به محوطه جریمه با جا 

گذاشتن دروازه بان پیکان دروازه این تیم را گشود و اختلاف را ۲ برابر کرد.
در دقایق باقی مانده و همچنین هفت دقیقه وقت های تلف شده بازی در نیمه 
دوم، به جز هدر رفتن فرصت گلزنی برای تیم شهر خودرو و ناکامی »رضا جبیره« 
مهاجم پیکان در محوطه جریمه حریف، اتفاق خاص دیگری رخ نداد و بازی با سوت 

»حسین اکرمی« که قضاوت این دیدار را برعهده داشت به پایان رسید.

نخستین برد تراکتور با خطیبی؛ 

جلالی همچنان در حسرت پیروزی 
تراکتور با گلزنی ۲ بازیکن شمالی خود موفق شد از سد نساجی مازندران بگذرد و 

نخستین برد خود را با سرمربی جدیدش جشن بگیرد. 
تیم های تراکتور تبریز و نساجی مازندران از ساعت ۱۵:۳۰ دقیق عصر دیروز در 
ورزشگاه یادگار امام تبریز به مصاف هم رفتند و برگزار کننده یکی از بازی های هفته 

هفدهم بودند که در پایان تیم میزبان با نتیجه ۲ بر یک به برتری دست پیدا کرد.
ابتدا تیم میهمان بود که در دقیقه ۱۲ روی ضربه سر محمود قائد رحمتی به گل 
رسید. بعد از این گل تراکتور برای جبران گل خورده پیش آمد و در همان نیمه اول 
توانست کامبک بزند. محمد عباس زاده در دقیقه ۲۲ گل نهم خودش در این فصل را 
مقابل تیم سابقش به ثمر رساند. در ادامه نوبت به میثم تیموری، دیگ بازیکن شمالی 
تی تی ها رسید که در دقیقه ۴۵ با ضربه سری دقیق موفق شد گل دوم پرشورها را به 

ثمر برساند. او بعد از این گل با عصبانیت، تابلوهای تیلبغاتی را شوت کرد.
در ۴۵ دقیقه دوم با وجود اینکه هر ۲ تیم موقعیت هایی داشتند هیچ گلی به 
ثمر نرسید. جدی ترین موقعیت در دقیقه ۹۶ برای نساجی به دست آمد که ضربه 
محمود قائد رحمتی از روی خط توسط مهدی تیکدری دور شد تا خطیبی در دومین 
هفته ای که سرمربی تراکتور بود به نخستین بردش برسد. جلالی اما در ششمین 
هفته ای که سرمربی نساجی بود پنجمین باخت عایدش شد و همچنان در حسرت 
پیروزی باقی ماند. تراکتور با این پیروزی ۲۶ امتیازی شده و در رده پنجم قرار گرفت. 

نساجی هم با ۱۰ امتیاز فعلا در همان رده پانزدهم باقی ماند.

مقابل  خانه  از  خارج  دیدار  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم 
صنعت نفت آبادان به تساوی بدون گل رضایت داد. 

عصر روزشنبه در چارچوب هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال 
آبادان  ایران، صنعت نفت در ورزشگاه تختی  باشگاه های 
به مصاف تیم صدرنشین پرسپولیس رفت که این دیدار با 

تساوی صفر بر صفر به اتمام رسید.
و  مرادی«  »علیرضا  کمک های  با  عرب براقی«  »امیر 

»محمدرسول ذورقی« قضاوت دیدار را برعهده داشت.
دیدار  این  در  پرسپولیس  که  شد  آغاز  حالی  در  بازی 
نتوانست از »مهدی ترابی« به دلیل بسته بودن پنجره نقل 

و انتقالتی داخلی استفاده کند.
بازی با حملات نفت آغاز شد و بازیکنان این تیم با دوندگی 
بال، کار را برای میهمان دشوار کردند، اما بتدریج پرسپولیس 

روند بازی را به تعادل کشید.
در دقیقه ۲۱ نفت در آستانه گلزنی قرار گرفت که ضربه 
»طالب ریکانی« را »سیدجلال حسینی« از روی خط دروازه، 

بیرون کشید.
در دقیقه ۲۸ اشتباه »مهدی شیری« موجب شد تا نفت 
صاحب موقعیت دیگری شود که ضربه سر ریکانی از بالی 

دروازه پرسپولیس به بیرون رفت.
سوی  از  میدان  میانه  در  متناوب  طور  به  توپ  ادامه  در 

بازیکنان از دست داده می شد.
در نهایت نیمه نخست این دیدار که کیفیت فنی لزم را 

نداشت با تساوی بدون گل همراه شد.
»سیروس  شاگردان  بهتر  عملکرد  با  هم  دوم  نیمه 
پورموسوی« بر توپ و میدان آغاز شد و این تیم سعی داشت 

با طراحی حملات از عمق به گل برسد.
پرسپولیس هم برخلاف بازی های گذشته خود، در فاز 

تهاجمی حرفی برای گفتن نداشت.
هرچند در ادامه تیم تحت هدایت »یحیی گل محمدی« 
سعی داشت با استفاده از جناحین خود را به دروازه میزبان 

نزدیک کند.
همچنان  و  شد  امتیازی  تساوی ۳۴  این  با  پرسپولیس 
صدرنشین لیگ برتر است و نفت آبادان هم به امتیاز ۲۴ 

رسید.
گل محمدی:   بازی جذابی بین صنعت نفت و 

پرسپولیس برگزار نشد
شرایط  گفت:  تهران  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرمربی   
نامناسب زمین باعث شد بازی جذابی بین ۲ تیم پرسپولیس 

و صنعت نفت آبادان برگزار نشود. 
یحیی گل محمدی عصر شنبه در نشست خبری پس از 
بازی تیمهای پرسپولیس تهران و صنعت نفت آبادان اظهار 
داشت: ۲ تیم شرایط فنی بسیار خوبی دارند و انتظار می 

رفت  دیداری جذاب و تماشاگرپسند انجام دهند.
نامناسبی  کیفیت  ورزشگاه  چمن  متاسفانه  افزود:  وی 
داشت و اجازه کارهای هجومی و ترکیبی را از هر ۲ تیم گرفت 

و باید برای حمله روی به توپ های هوایی می آوردیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تهران گفت: در چنین 
دیدارهایی فقط روی حوادث و یا ضربات ایستگاهی می 
توان به گل رسید ولی مدافعان صنعت نفت این اجازه را به 

ما ندادند.
گل محمدی بیان کرد: خط دفاعی ما روز پرکار ولی کم 
اشتباهی را پشت سر گذاشت و مهاجمان با انگیزه حریف 

را بخوبی کنترل کردند.
وی افزود: اگر زمین بازی شرایط مساعدی داشت قطعا در 
این بازی گل وجود داشت زیرا ۲ تیم کارهای خود را بیشتر 

روی زمین انجام می دهند.
سرمربی پرسپولیس تهران گفت: به هر حال بازی کردن 
در آبادان شرایط بسیار خاصی دارد زیرا بازیکنان این تیم در 
بازی های خانگی انگیزه بالیی برای شکست دادن حریفان 

خود دارند.
سرمربی نفت آبادان: پرسپولیس را در جنگی نابرابر 

متوقف کردیم
سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت آبادان گفت: پرسپولیس 
از هر لحاظ شرایط بهتری نسبت به ما داشت و در جنگ 

نابرابری از این تیم بزرگ امتیاز گرفتیم. 
سید سیروس پورموسوی عصر شنبه در نشست خبری 
پس از بازی تیم های صنعت نفت آبادان و پرسپولیس تهران 
بیان کرد: امروز بازیکنان ما برای دل هواداران بازی کردند و 

مشکلات اخیر را به دست فراموشی سپرده بودند.

وی افزود: صنعت نفت برابر تیمی به میدان رفت که نایب 
قهرمان آسیاست و در پنج بازی گذشته برابر حریفانش پیروز 

شده بود و ما در جنگ نابرابری یک امتیاز کسب کردیم.
سرمربی صنعت نفت آبادان گفت: ما در پنج بازی گذشته 
موفق به پیروزی نشده بودیم و به لحاظ روحی روانی شرایط 
خوبی نداشتیم و در آن سو پرسپولیس یکی از تیم های برتر 

تاکتیکی در لیگ ایران بود.
پورموسوی با بیان اینکه اگر در ضربات آخر دقت کرده 
در چنین  افزود:  بودیم،  آورده  بدست  را  امتیاز  بودیم سه 
بازی هایی تک موقعیت ها پیروز میدان را مشخص می کند.

وی ادامه داد:با بازی هوشمندانه ای که به ویژه در خط 
پرسپولیس موقعیت  تیم  به  دادیم  انجام  و دفاعی  میانی 
صد درصد گلزنی ندادیم؛ خلق موقعیت کار سختی بود که 

بازیکنان ما از پس آن برآمدند.
وی افزود: نوع بازی فرصتی به تیم پرسپولیس نداد در 
حالی که این تیم در بازی های قبلی چندین موقعیت ایجاد 

می کرد و حریفانش را زیرفشار قرار می داد.
سرمربی صنعت نفت آبادان گفت: این یک امتیاز برای ما 

بسیار با ارزش بود و قدردان بازیکنان خود هستیم.
قهر  نه  هستیم  اعتصاب  اهل  نه  ما  افزود:  پورموسوی 
می کنیم و بازیکنان تیم تا پایان لیگ با قدرت بازی خواهند 
باز  اول  فصل  نیم  خوب  شرایط  به  قطع  طور  به  و  کرد 

می گردیم.
دیدار تیم های فوتبال صنعت نفت آبادان و پرسپولیس 
تهران از هفته هفدهم مسابقات لیگ برتر که عصر شنبه در 
ورزشگاه تختی آبادان برگزار شد با تساوی بدون گل خاتمه 

یافت.

توقف صدرنشین در آبادان؛

 پرسپولیس زور بُردن نداشت

هفدهم  هفته  در  تبریز  سازی  ماشین  و  اصفهان  ذوب آهن  فوتبال  تیم های  دیدار 
رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران با برتری ۲ بر صفر ذوب آهن پایان یافت. 

تبریز در چارچوب هفته هفدهم  و ماشین سازی  تیم های فوتبال ذوب آهن  دیدار 
رقابت های لیگ برتر ایران ساعت ۱۷:۳۰ دقیقه عصر روزشنبه در ورزشگاه فولد شهر 
اصفهان به قضاوت روح اله شریفی برگزار شد. ذوب آهن و ماشین سازی تبریز در حالی به 

مصاف هم رفتند که هر دو تیم در نیم فصل رقابت های لیگ برتر، کادر فنی خود را تغییر 
دادند و مهدی پاشازاده هدایت ماشین سازی و مجتبی حسینی هدایت ذوب آهن را 
برعهده گرفته است. هنوز بازیکنان ماشین سازی خود را پیدا نکرده بودند که در ثانیه ۴۳ 
این مسابقه، عبدالله حسینی با یک پاس به موقع در خط دفاعی توپ را به ابراهیم زاده 
رساند و ارسال بلند این بازیکن از خط دفاعی به فرشاد محمدی در سمت راست محوطه 

جریمه ماشین سازی رسید که این بازیکن با برداشتن مدافع پیش روی خود و دادن پاس 
رو به بیرون، مجتبی حقدوست را در موقعیت گلزنی قرار داد و حقدوست با یک ضربه 
دقیق نخستین گل این مسابقه را به ثمر رساند.   نیمه نخست این مسابقه بدون هیچ 
اتفاق خاص دیگری تا دقیقه ۴۵ ادامه پیدا کرد و نهایتاً با تک گل زودهنگام ذوب آهن، 

نیمه نخست به پایان رسید.

با برتری ۲ بر صفر ماشین سازی:

ذوب آهن پیروز جدال قعرنشینان

تیم فوتبال گل گهر سیرجان در شهرآورد استان کرمان مقابل مس رفسنجان متوقف شد. 
در ادامه مسابقات هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال، تیم فوتبال گل گهر سیرجان از ساعت ۱۵ روزشنبه در ورزشگاه شهید قاسم 
سلیمانی شهر سیرجان به قضاوت رضا کرمانشاهی به مصاف دیگر نماینده استان کرمان در لیگ برتر  یعنی مس رفسنجان 

رفت که این مسابقات در نهایت با تساوی بدون گل خاتمه یافت.
گل گهر که در اولین دیدار نیم فصل دوم برابر سپاهان شکست خورده بود، به دنبال جبران آن نتیجه مقابل مس بود و از طرفی 

شاگردان محمد ربیعی هم دنبال کسب اولین برد در نیم فصل دوم بودند.
در نیمه نخست سپاهان چندین و چند موقعیت روی دروازه حریف ایجاد کرد و مس هم چشم به ضد حملات دوخته بود. از 
طرفی در شوع نیمه دوم شاگردان قلعه نویی تا آستانه باز کردن دروازه میهان خود پیش رفتند که ضربه اول به تیر دروازه مس 

خورد و دربرگشت هم نوش صوفیانی به زیبایی دروازه تیمش را با عکس العملی دیدنی نجات داد.
با این حال تلاش دو تیم در طول ۹۰ دقیقه برای گلزنی ثمری نداشت تا این دیدار با تساوی بدون گل خاتمه بیابد.

مسیح زاهدی و قائم اسلامی خواه در این دیدار از مس رفسنجان از داور اخطار دریافت کردند.

تیم های سایپا و نفت مسجدسلیمان به تساوی بدون گل رضایت دادند تا هر ۲ تیم همچنان در حسرت برد در هفته های 
اخیر باقی بمانند. 

هفته هفدهم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران عصر روزشنبه  برگزار شد و در یکی از بازی ها، تیم های سایپا و نفت 
مسجدسلیمان از ساعت ۱۵ در ورزشگاه دستگردی به مصاف یکدیگر رفتند که در پایان این دیدار با نتیجه مساوی بدون 
گل به اتمام رسید. شاگردان ابراهیم صادقی برای جبران ناکامی های اخیر خود به میدان رفته بودند اما نتوانستند از سد 
دفاع مستحکم نفت بگذرند. با این تساوی، پنجمین هفته بدون برد خودروسازان هم رقم خورد. آخرین برد نارنجی پوشان 
در هفته دوازدهم مقابل استقلال تهران به دست آمد. حال آنها با تجربه نهمین تساوی از این حیث رکورد دار شدند و با ۱۸ 

امتیاز در رد سیزدهم جای گرفتند.
نفت هم در دومین هفته با هدایت داریوش یزدی، دومین تساوی عایدش شد. نفت در ۶ بازی اخیر خود بردی نداشته و 
البته تنها یک شکست را متحمل شده و در پنج دیدار به تساوی دست پیدا کرده است. این تیم حال با ۲۰ امتیاز، یک پله 

بالتر از سایپا در رده دوازدهم قرار دارد.

توقف گل گهر مقابل مس؛

شهرآورد کرمان برنده نداشت
صفرِ مطلق؛

سایپا و نفت همچنان اعتقادی به برد ندارند 



7 یکشنبه -هفدهم اسفند ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5231
سیاسی

هراس غرب از لغو توافق تهران با آژانس ؛

چرا تروئیکای اروپا در شورای حکام
 عقب نشست؟

تروئیکای اروپا در حالی با چراغ سبز آمریکا از تصمیم خود مبنی بر ارایه 
طرح قطعنامه ضدایرانی در شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
عقب نشست که مقامات ایران پیشتر نسبت به هر گونه اقدام در شورای 
مذکور و تبعات آن هشدار جدی داده بودند و احتمال لغو توافق ایران و 

آژانس نیز دور از ذهن نبود.
همان گونه که انتظار می رفت سه کشور آلمان، فرانسه و انگلیس که از 
آنها به عنوان تروئیکای اروپا یاد می شود، روز پنجشنبه چهاردهم اسفندماه 
در نشست شورای حکام آژانس از ارایه طرح ضد ایرانی خودداری کردند. 
پیشتر برخی رسانه ها خبر داده بودند که اعضای اروپایی برجام قصد دارند 
در این نشست شورای حکام در وین، قطعنامه ای را علیه تصمیم ایران به 
تعلیق برخی بازرسی های هسته ای و خروج از پروتکل الحاقی تصویب 
کنند. ناظران بر این باورند که با ورود بایدن به کاخ سفید، شاهد پر شدن 
شکاف فرا آتلانتیک هستیم و اینک اقدامات اروپا با چراغ سبز آمریکا انجام 
می گیرد. در همین ارتباط پیشتر وزیر امور خارجه فرانسه گفته بود که آمریکا 
نیز از تصمیم تروئیکای اروپایی حمایت می کند. اما اینکه چرا آمریکا و سه 
کشور اروپایی در نهایت طرح پیشنهادی خود را پس گرفتند، جای بحث 

و بررسی دارد.
جدیت ایران در عملیاتی سازی تهدید

هشدارهای جدی ایران و اجرایی سازی وعده هایی که تهران تا کنون 
داده، بر عقب نشینی غربی ها بی تاثیر نبود.  چند روز پیش در پی انتشار 
خبر تکاپوی تروئیکا برای صدور قطعنامه علیه ایران، »علی اکبر صالحی« 
آژانس  حکام  شورای  که  صورتی  در  گفت:  اتمی  انرژی  سازمان  رییس 
بین المللی انرژی اتمی نسبت به اقدام ایران مبنی بر توقف پروتکل الحاقی 
قطعنامه ای را علیه کشورمان صادر کنند، ایران واکنش مناسبی را خواهد 

داشت و در این راستا نامه ای هم ارسال شده است.
از سوی دیگر شاهد چند هشدار جدی از سوی دستگاه وزارت امور خارجه 
بودیم. ظریف در آستانه اجلاس شورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمی هشدار داد که »پیگیری قطعنامه علیه ایران در شورای حکام باعث 
به هم ریختگی شرایط کنونی می شود« و »سعید خطیب زاده« سخنگوی 
وزارت امور خارجه نیز با تاکید براینکه اتهام زنی و تهدید علیه ایران جواب 
نمی دهد، تاکید کرد »اقدام مثبت را با اقدام مثبت پاسخ می دهیم و اگر 

عمل متفاوت مشاهده کنیم، پاسخ متناسب خواهیم داد.«
یکی از دیگر دلیل منصرف شدن طرف غربی از طرح قطعنامه علیه ایران 
در صحن شورای حکام به تعهد پذیری و همکاری های ایران و آژانس بر می 
گردد؛ همکاری هایی که هر چند تا حدی کمرنگ شده اما هنوز به طور 
کامل رنگ نباخته است. ایران تهدید کرده بود که در صورت صدور قطعنامه 

ضدایرانی، توافق اخیر ایران و آژانس لغو خواهد شد.
چند روز مانده بود به پایان ضرب الجل مجلس به طرف غربی برای رفع 
تحریم ها، »رافائل گروسی« مدیر کل آژانس سفری یک روزه و غیرمنتظره به 
تهران داشت؛ سفری که به امضای توافقی سه ماه بین دو طرف منجر شد. 
بر پایه بیانیه ای که بعد از امضای توافق انتشار یافت، اجرای پروتکل الحاقی 
و دسترسی های برجامی به طور کامل متوقف و صرفا تعهدات پادمانی ایران 
اجرا می شود. بر این اساس، طبق قانون مجلس هیچ دسترسی فراپادمانی 
به آژانس اعطا نخواهد شد و هیچگونه بازرسی فراپادمانی نیز انجام نمی 

شود.
همچنین بر اساس این توافق، آژانس به فعالیت های »ضروری« خود برای 
راستی آزمایی و نظارت بر مراکز هسته ای ایران ادامه خواهد داد. مقصود 
از تداوم راستی آزمایی و نظارت ضروری که در بند ۲ بیانیه آمده، این است 
که »ایران به مدت سه ماه اطلاعات برخی فعالیت ها و تجهیزات نظارتی را 
که در پیوست مشخص شده ضبط کرده و نزد خود نگه خواهد داشت. در 
این مدت، آژانس به این اطلاعات هیچ دسترسی نخواهد داشت و اطلاعات 
منحصرا نزد ایران باقی می ماند. چنانچه ظرف سه ماه تحریم ها به طور 
کامل لغو شد، ایران این اطلاعات را در اختیار آژانس می گذارد، در غیر 

اینصورت اطلاعات برای همیشه پاک خواهد شد.«
هراس غرب از لغو توافق تهران با آژانس

با انتشار خبر صدور قطعنامه در شورای حکام علیه ایران، خبرگزاری 
»رویترز« روز جمعه هشتم اسفند ماه گزارش کرد که ایران در واکنش به 
اقدام احتمالی آمریکا برای تصویب قطعنامه توبیخی علیه تهران، تهدید 

کرده توافق موقت با آژانس بین المللی انرژی اتمی را لغو خواهد کرد.
آمریکا و متحدان اروپایی به این درک رسیده اند که فشار بیشتر بر ایران، 
همین امید اندک برای نجات برجام را نیز از بین می برد و اقدامات کاهشی 
ایران نیز برایند همین سیاست فشار حداکثری ترامپ و ناتوانی تروئیکا از 

اجرای تعهدات خود بوده است.
از نگاه تحلیلگران، صبر ایران نیز حدی دارد و تلاش تهران برای ادامه 
همکاری با آژانس به معنای تن دادن به مطالبات غیرمعقول و یک طرفه 
نیست. بنابراین همان گونه که آژانس به عنوان یک نهاد راستی آزما و ناظر 
در دوره »یوکیا آمانو« مدیر کل فقید آن نقش بسزایی در دستیابی به برجام 
داشت، انتظار می رود در دوره گروسی نیز این سازمان به رسالت خود عمل 

کرده و در ارزیابی های خود گرفتار بازی سیاسی قدرت های بزرگ نشود.
همزمان  جمهوری  رییس  روحانی«  »حسن  السلام  حجت  اظهارات 
با این تصمیم تروئیکای اروپا در شورای حکام به وظایف و رسالت آژانس 
اشاره داشت و اظهار کرد: به اروپایی ها نصیحت می کنم که روابط خوب 
و دوستانه ای که ما با شما داریم نبایستی که اجازه دهند تخریب شود؛ 
حرف اصلی من آن است که در آژانس بین المللی انرژی هسته ای جای 
کار سیاسی نیست و سه کشور اروپایی هم بایستی این را بفهمند که در این 
آژانس جای بازی سیاسی نیست و بایستی بازی سیاسی را کنار گذاشته و 

بدانند که در آژانس کار فنی را دنبال می کنند.
کارشناسان حوزه بین الملل بر این باورند با عقب نشینی اعضای اروپایی 
برجام از صدور قطعنامه علیه ایران، از میزان تنش های اخیر کاسته خواهد 
شد؛ تنش هایی که با رخدادهایی نظیر حمله جنگنده های آمریکایی به 
مواضع گروه های مورد حمایت ایران در سوریه، حملات راکتی به پایگاه 
»عین السد« مقر نیروهای آمریکایی در عراق و غیره در حال شدت یابی 

بود.
اما زمانی روابط به حالت عادی بازخواهد گشت که آمریکا تحریم ها را 
لغو کرده و به طور مجدد به عضویت برجام درآید. در همین ارتباط بود 
که رییس جمهوری روز پنجشنبه ۱۴ اسفند در نشست مجازی سازمان 
همکاری اقتصادی )اکو( با بیان اینکه برجام با دوراندیشی و عقلانیت ایران 
حفظ شده است، گفت: آمریکا با لغو همه تحریم ها و اتخاذ تدابیر عملی 
به برجام بازگردد. چون این تکلیف دولتی است که او برجام را نقض کرده 

است.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: دولت روحانی می تواند مسایل خود را با 
کشورهای۱+۵ را حل کند اما دوستان اصولگرا علاقه ای ندارند این کار در این دولت 
انجام شود و بیشتر اظهارنظرها و اقدامات آنها بر این فرض استوار است که اگر قرار 

است این کار انجام شود، به دولت بعد محول شود.
جمشید انصاری معاون رییس جمهوری و رییس سازمان اداری و استخدامی 
کشور و از فعالن سیاسی اصلاح طلب روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار سیاسی 
ایرنا در پاسخ به سوالی درباره قانون منع بکارگیری بازنشستگان و خالی شدن دولت 
از نیروهای کارکشته و مجرب، گفت: تصویب این قانون برای استفاده از نیروهای 
توانمند حامی دولت مشکل ایجاد کرد. البته قبل از تصویب این قانون هم اینگونه 
نبود که دستگاه های اجرایی اجازه داشته باشند بازنشستگان را برای تصدی همه 
مشاغل به کار گیرند. پیش از این قانون نیز محدودیت هایی وجود داشت و تنها برای 
برخی پست ها دولت و دستگاه های اجرائی می توانستند بازنشستگان را بکارگیری 
کنند که این مشاغل عمدتا شامل مقامات موضوع ماده ۷۱ قانون مدیریت خدمات 

کشوری و همترازان آنان بود.
وی افزود: تعداد پست های مقامات موضوع ماده ۷۱  شامل وزرا، استانداران و 
معاونین آنها و مقامات همتراز در کشور کمتر از هزار نفر است و عملا اینگونه نبود 
که برای همه این پست ها از بازنشستگان استفاده شود. بیشتر افرادی که در این 
سمت ها کار می کردند و بعد هم کار خود را ادامه دادند، بازنشسته نبودند اما این 
امکان برای دولت وجود داشت که براساس مقررات موجود بتواند در حد ضرورت  
و برای برخی از این مسوولیت ها از افرادی که تجربه و تخصص ویژه ای داشتند، 

استفاده کند.
انصاری یادآور شد: قانون منع بکارگیری بازنشستگان که در اردیبهشت ۱۳۹۵ 
تصویب و ابلاغ شد، استفاده از بازنشستگان را بصورت کلی منع نکرد و صرفا مواردی 
را منع کرد و محدودیت هایی برای استفاده از خدمات برخی از نیروهای بازنشسته 
ایجاد کرد. یعنی بر اساس این قانون بکارگیری بازنشستگان به جز برای تصدی 
پست های مقامات و با تصویب هیات وزیران ممنوع شد و این در حالی بود که هیات 
وزیران قبلا هم برای بازگشت به کار یک کارمند عادی بازنشسته مصوبه نمی داد و 
همان ملاحظات و ممنوعیت های پیش بینی شده در قانون را عملا مراعات می کرد.
رییس سازمان امور استخدامی کشور اضافه کرد: در اصلاحیه قانون منع به کار 
گیری بازنشستگان مصوب شهریور ۱۳۹۷،  محدودیت های بیشتری مدنظر قرار 
گرفت و بکارگیری مقام های بند »د« و »ه« یعنی استانداران، سفرا، معاونان وزرا و 
همترازان آنها ممنوع شد. اما این موضوع شامل مقامات بند الف، ب و ج که عبارتند 
از رییس جمهوری و روسای قوا، معاونان رییس جمهور، وزرا و معاونان روسای قوا و 
نمایندگان مجلس نمی شد. همچنین شهرداران تهران و چند کلان شهر را که جزو 
همترازان مقامات بودند را نیز شامل می شد و نمی شد بازنشستگان را در مسوولیت 
شهرداری نیز بکار گرفت. بر اساس بررسی های ما در آن موقع که رسما هم اعلام 
کردیم با این قانون حدود ۲۲۰ نفر از مجموع دولت باید پست های خود را ترک کنند 

و اینها نوعا از افرادی بودند که تجارب آنان می توانست برای کشور مفید باشد.
و به سود  این قانون به ضرر اصلاح طلبان  آیا  این پرسش که  به  وی در پاسخ 
مصوب  قانون  این  اصل  باشید  داشته  توجه  کرد:  خاطرنشان  شد،  اصولگرایان 
مجلس نهم است و مشخص است  که طراحان این قانون چه کسانی و با چه اهدافی 
بودند. به نظر من این قانون برای حذف اصلاح طلبان طراحی نشد چرا که در بین 
اصلاح طلبانی که در دولت مسولیت داشتند تعداد زیادی کارکنان رسمی دولت 
وجود داشت، بلکه برای کنار گذاشتن برخی از مدیران دولت، اعم از اصلاح طلب 

و نیروهای معتدل و کاستن از توان مدیریتی دولت در مشاغل کلیدی تصویب شد.
 انصاری اضافه کرد: البته کسانی که در مجلس دهم طرح اصلاحیه آن را ارائه 
دادند افراد دیگری بودند و اهداف دیگری را دنبال می کردند و یا حداقل دلیلی 
مانند زمینه سازی برای جوان تر شدن مدیریت ارشد دولت را مطرح می کردند و 
تعدادی از نمایندگان اصلاح طلب و همسو با دولت نیز این طرح اصلاحیه را امضا 
کردند و پیگیر تصویب آن بودند. قطعا با تصویب این قانون و به ویژه  اصلاحیه آن 
در سال ۱۳۹۷، دولت امکان استفاده از تعدادی از نیروهای باتجربه اصلاح طلب و 
اعتدالی حامی خود را در مشاغل حساس و کلیدی کشور از دست داد و عملا دولت 

و مردم از خدمات آنان محروم شدند.
وی درباره سرنوشت اختصاص ۳۰ درصد از پست های مدیریتی به زنان، گفت: در 
این موارد دو مصوبه در شورای عالی اداری داشتیم. مصوبه اول این بود که ۳۰ درصد 
مشاغل مدیریتی تا پایان برنامه ششم توسعه یعنی پایان سال ۱۴۰۰ در اختیار زنان 
قرار گیرد. الن براساس گزارش های منتشره از سوی سازمان اداری و استخدامی 
کشور و تایید معاونت امور زنان و خانواده رییس جمهور حدود ۲۶ درصد پست های 

مدیریتی دولت در اختیار زنان است.
وی افزود: مصوبه دوم در خصوص کاهش سن مدیران در کشور بود تا نیروی 
انسانی جوان تر دولت فرصت و مجال بیشتری برای بکارگیری ابتکارات و خلاقیت 
های خود در مشاغل مدیریتی پیدا کنند. براساس اطلاعاتی که داشتیم در ابتدای 
سال ۱۳۹۶ متوسط سن مدیریتی در دستگاه های دولتی  ۴۸ سال بود و با هدف 

گذاری که کردیم در نظر داشتیم تا پایان برنامه با ۸ سال کاهش، این میانگین سنی 
به حدود ۴۰ سال برسد یعنی با تغییر و یا خروج از خدمت مدیران دارای سابقه بال 
و استفاده از مدیران جوان تر این میانگین سنی را کم کنیم. در این زمینه آخرین 

گزارش ما متوسط ۴۵ سال را نشان می دهد.
مجلس شورای اسلامی در فهم کارشناسی مشکل دارد

انصاری درباره عملکرد مجلس یازدهم، گفت: در طول بیش از هشت ماه فعالیت 
مجلس یازدهم بیش از ۴۷۰ طرح اعلام وصول شده است. این در حالی است که 
در یک دوره از مجلس نمی توان این میزان طرح و لیحه را بررسی کرد. این موضوع 
نشان می دهد که مجلس در فهم کارشناسی از چالش ها و مشکلات کشوربا مشکل 
مواجه است و بر اساس تشخیصی که از مشکلات کشور برای نمایندگان مجلس 
یازدهم هست و تصوری که از نوع رویکرد به حل مشکلات وجود دارد، فکر می کنند 
اکثر مسائل کشور با تغییر قوانین یا تصویب قانون جدید حل می شود که نتیجه این 
تصور تهیه و ارائه این حجم از طرح ها شده است و جالب اینکه در تهیه این طرح ها 
نوعا توجهی به نظرات کارشناسی دولت و نقدهای صاحب نظران هم به چشم 
نمی خورد و عموما طراحان این پیشنهادها هم اطلاع و تحلیل روشنی از پیامدهای 

این طرح های غیرکارشناسی در حوزه های مختلف ندارند.
انصاری  در گفت و گو با ایرنا اضافه کرد: وقتی این طرح ها به قانون تبدیل شود 
برای اجرا درحوزه های مختلف با مشکل مواجه می شود. لذا، به نظر من به عنوان 
کسی که هم سابقه حضور در مجلس را دارم و هم در سطوح بالی مدیریتی و 
ستادی دولت مسئولیت داشتم آنچه که از عملکرد مجلس سبب نگرانی می شود، 
ضعف کارشناسی طرح ها است نه لزوما جهت گیری ها و رویکردهای سیاسی آن. 
در دوره های قبل غالب نمایندگان مجلس از بین کسانی بودند که در مدیریت میانی 
وبالی کشورصاحب تجربه بودند ولی در این دوره تعداد نمایندگان دارای تجربه در 

کارهای اجرایی کمتر شده است.
وی ادامه د اد: نمایندگان بیشتر از منظر تئوریک و بعضا احساسی به برخی از 
مسایل به  ویژه در حوزه های اقتصادی و مالی نگاه می کنند. طبعا اظهار نظرها، 

تصمیم گیری ها و دغدغه های آنان می تواند هیجانی و نهایتا مشکل ساز باشد.
طرح مجلس به انتخابات ریاست جمهوری نمی رسد

انصاری درباره طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری که در مجلس یازدهم 
مطرح است، گفت:  تا زمانی که طرحی تصویب نشده و به تایید شورای نگهبان 
نرسیده، درحد یک طرح است و نباید آن را قطعی تلقی کرد. شورای نگهبان چند 
ایراد اساسی به این طرح وارد کرده است که رفع این ایرادات با اصرار به حفظ نقطه 
نظرات مجلس عملا قابل جمع نیستند. از جمله اینکه شورای نگهبان عنوان کرده 
است چون قانون اساسی شرایط رییس جمهور را مشخص کرده، نمی توان شرایط 
دیگری بر آن اضافه کرد. الن هم که مجلس درگیر بررسی لیحه بودجه است و من 
تصور نمی کنم تصویب این طرح تا شروع مراحل اجرائی این دوره از انتخابات ریاست 
جمهوری به اتمام برسد و نتیجتا انتخابات خرداد ماه ریاست جمهوری با قانون فعلی 

برگزار خواهد شد.
این فعال اصلاح طلب درباره تعیین شروط برای رجل سیاسی، ادامه داد: ورود 
مجلس برای تعیین شروط رجل سیاسی مغایر قانون اساسی است. اگرچه تشخیص 
مصداق رجل سیاسی برعهده مرجع تفسیر قانون اساسی یعنی شورای نگهبان 
است و ممکن است بر این تشخیص از منظر مصادیق ایرادهایی وارد باشد اما وقتی 
مجلس شرایط، ویژگی ها و جزییاتی دراین مورد به تصویب برساند، یقینا مورد ایراد 
شورای نگهبان واقع شده و رد می شود، کما اینکه در دوره های گذشته نیز این اتفاق 

افتاده است.
این فعال سیاسی در خصوص امکان داوطلب شدن زنان برای ریاست جمهوری، 
با بیان اینکه سخنگو و بعضی اعضای شورای نگهبان اعلام کرده اند که منعی بر 
نامزدی زنان در ریاست جمهوری وجود ندارد، تصریح کرد: آنطور که مشخص است 
شورای نگهبان عنوان »رجل سیاسی« را مختص مردان نمی داند ولی در عمل این 
جمع اعضای شورای نگهبان است که در مرحله بررسی شرایط داوطلبان ویژگی 
های آنان را بررسی و تحلیل و اعلام نظر می کند که آیا از بین زنان داوطلب، افراد 
واجد شرایط و به قولی منطبق با مصادیق رجل سیاسی وجود دارند و می توانند وارد 

عرصه رقابت ها شوند یا خیر؟
انتخابات ریاست جمهوری از ترکیب غالب مجلس تبعیت نمی کند

انصاری با بیان اینکه تجربه نشان داده که انتخابات ریاست جمهوری از ترکیب 
پنجم  اکثریت مجلس  نمی کند، گفت: در خرداد ۱۳۷۶  تبعیت  غالب مجلس 
آصولگرا بودند و آقای ناطق نوری هم به عنوان نامزد اصولگرایان درعرصه انتخابات 
حاضرشد. اگر ترکیب اکثریت مجلس مبنا بود باید جهت گیری عمومی جامعه به 
سمت اصولگرایان می رفت اما نتیجه انتخابات به گونه دیگری رقم خورد و ما در دوم 
خرداد شاهد پیروزی آقای خاتمی بودیم. برعکس آن هم رخ داد و در زمانی که دولت 
اصلاحات سر کار بود، شاهد شکل گیری مجلس هفتم با ترکیب غالب اصولگرایی 
بودیم، هر چند عدم تایید صلاحیت نامزدهای اصلاح طلب در شکل گیری آن ترکیب 
بسیار موثر بود ولی آن مجلس هم در شرایطی روی کار آمد که یک دولت اصلاح 

طلب سر کار بود و بیشتر استانداران و فرمانداران اصلاح طلب بودند.
این فعال اصلاح طلب اضافه کرد: به نظر من جهت گیری و نتیجه انتخابات ریاست 
جمهوری خیلی متاثر از ترکیب مجلس نیست. دوستان اصولگرا تصور می کنند چون 
مجلس را در کلیت خود در اختیار دارند، جهت گیری عمومی و احیانا اقبال جامعه 
به سمت آنها است در صورتی که این مجلس محصول انتخابات سال قبل و اثار و 

پیامدهای سطح پایین مشارکت مردم است.
وی درباره راهکارهای بال بردن سطح مشارکت درانتخابات خرداد ماه  ۱۴۰۰ 
گفت: نرخ بالی مشارکت در انتخابات بستگی به این دارد که شرایط برای برگزاری 
انتخابات، تایید صلاحیت نامزدها و بازآفرینی امید در جامعه چگونه پیش برود. 
بخش های مختلف حاکمیت باید درک صحیحی از این واقعیت داشته باشند که ما 
در کشور برای افزایش مشروعیت وارتقای کارآمدی نیاز به مشارکت گسترده  مردم 
داریم و شرایط برای حضورگسترده مردم پای صندوق های رای زمانی فراهم می شود 

که نامزدها، سلایق مختلف موجود در جامعه و بین مردم را نمایندگی کنند.
این فعال سیاسی با ابراز امیدواری برای حاکم شدن عقلانیت در تصمیم گیری ها، 
ریاست  انتخابات ۲۸ خرداد ۱۴۰۰  برای  توانمند اصلاح طلب  نامزدهای  درباره 
جمهوری، گفت: اصلاح طلبان در طول ۲۳ سال اخیر ۸ سال قوه مجریه را دراختیار 
داشتند ودر آن دوره هشت ساله عملکرد موفقی از خود به یادگار گذاشتند که این 
عملکرد ناشی از وجود مدیران توانمند در سطوح بالی دولت اصلاحات بود. در دوره 
دولت یازدهم و دوازدهم نیز تعدادی از نیروهای اصلاح طلب با دولت آقای روحانی 
در بعضی سطوح همکاری داشتند و دراین دو مقطع زمانی نیروهای توانمندی از 
میان آنها تجارب لزم برای اداره کشوردربالترین سطح اجرایی را بدست آورده اند و 
مطمئنا نامزد اصلاح طلب توانمند درقامت ریاست جمهوری در بین آنان کم نیست 
و اگر بتوانند از خاکریز تایید صلاحیت عبور کنند و بر چالش های درونی خود فائق 

آیند قطعا می توانند نامزدهای مقبول و موثری را معرفی کنند.
وی درباره وحدت ظاهری اصولگرایان بر سر گزینش یک نامزد برای انتخابات 
ریاست جمهوری، گفت: میان اصلاح طلبان و اصولگرایان گرایش های مختلفی 
با رویکردها و برنامه های متفاوت برای اداره کشور وجود دارد ولی تجربه نشان داده 
است که برای انتخابات ریاست جمهوری عملا بخش قابل توجهی از این گرایش ها 
تا بر  از این دو اردوگاه شکل می گیرد  با هم کنار آمده و یک ائتلاف در هر یک 
مقبول ترین و توانمندترین و مناسب ترین فرد میان خودشان متمرکز شوند. به تجربه 
این دو جریان این توانمندی را دارند و اگر بعضی جریانات داخلی این دو جبهه با این 
ائتلاف ها همراهی نکنند ضمن اینکه خودشان نمی توانند امیدی به موفقیت داشته 
باشند عملا امکان موفقیت جبهه و جریان خود را نیز کم می کنند. مصداق روشن 
این موضوع در سال ۸۴ برای جبهه اصلاحات و در سال ۹۲ برای جبهه اصولگرایان 
اتفاق افتاد و شکست این دو جریان را عمدتا به دلیل عدم ائتلاف درون جبهه ای رقم 
زد. لذا، من بر این باورم که نه تنها اصول گرایان و اصلاح طلبان امکان اجماع درون 

جبهه ای دارند بلکه برای موفقیت ناچار از این امر هستند.
جنگ اقتصادی خارج از اراده دولت بود

انصاری، جنگ اقتصادی و تحریم ها را موضوعی خارج از اراده و خواست دولت 
عنوان کرد و یادآور شد: اگر منصفانه تحلیل و قضاوت کنیم در واقع دولت مسئول 
بخش قابل توجهی از مسائل و شرایط پیش آمده اقتصادی نیست و بخش عمده 
تغییرات شاخص های کلان اقتصادی در دوره تحریم و جنگ اقتصادی آمریکا علیه 
ایران از قبیل نوسان نرخ ارزو کاهش ارزش پول ملی و به تبع آن افزایش قیمت کال و 
خدمات و کاهش رشد اقتصادی و سرمایه گذاری در کشور نه ناشی از اراده و تصمیم 
دولت، بلکه ناشی از عوامل بیرونی است و این تحریم ها وجنگ اقتصادی که بر کشور 
تحمیل شد عملا امکان تحقق بسیاری از برنامه های دولت را منتفی کرد. البته بیان 
این موضوع به معنی سرپوش نهادن به ضعف های درونی در دولت و اقتصاد کشور 
نیست بلکه به معنی توجه دادن به مشکل اصلی است که عملا اقتصاد کشور را 
در یک موضع عکس العملی نسبت به تحریمها قرارداد و موجب اختلال در برنامه 

ریزی های دولت شد.
این فعال اصلاح طلب درباره انتخاب جو بایدن به عنوان رییس جمهوری آمریکا، 
گفت: از نظر دولت و حاکمیت تفاوت هایی میان رویکردهای بایدن و ترامپ وجود 
دارد. اما این موضوع که تا چه میزان می توانیم به تغییرات سیاست خارجی امریکا 
امیدوار باشیم مورد مناقشه جدی است. به هرحال دولت جدید امریکا با برداشتی که 
ازمنافع ملی خود، سابقه اختلافات دو کشو، برنامه هسته ای ایران و رویکردی که در 
خصوص بازگشت به معاهدات بین المللی  دارد، شرایطی را برای بازگشت به برجام 
برای خود تعریف و اعلام کرده است و از این طرف نیز در بالترین سطح حاکمیت و 
دولت شرایط ایران اعلام شده است. مقام معظم رهبری اعلام کرده اند طرف مقابل 
باید تحریم ها را بردارد و پس از راستی آزمائی از سوی ایران، درباره برگشت به برجام 
و برگرداندن اقدامات انجام شده به شرایط قبل از تحریم های آمریکا تصمیم گیری 

و اقدام شود.
و باید به دیپلماسی فرصت داد تا نقش تاریخی خود را ایفا نماید 

وی افزود: بنظر می رسد یک تفاوت دیدگاه جدی در شرایط اعلام شده از سوی 
طرفین وجود دارد و در کنار این تفاوت دیدگاه، زمینه های قوی بی اعتمادی نسبت 
به هم نیز مشهود است. بنظر من بعد از این، فعالیت های دیپلماتیک است که می 
تواند نظرات را به هم نزدیک کند و بی اعتمادی موجود بین دو طرف، به ویژه بی 
اعتمادی مردم ایران به آمریکا را کاهش دهد. وزارت امور خارجه مسوول این کار 

است و باید به دیپلماسی فرصت داد تا نقش تاریخی خود را ایفا نماید.
انصاری اضافه کرد: اصولگرایان با یک تحلیل غلط از انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا اطمینان زیادی داشتند که ترامپ بار دیگر پیروز شود و فشار حداکثری ادامه 
یابد تا دولت روحانی نتواند مساله هسته ای و رفع تحریم ها را در چند ماهه باقیمانده 
از عمر دولت سامان دهد. طبعا آنها فکر می کردند با چنین اتفاقی دولت بعدی که 
اصولگرا است ۴ سال وقت دارد تا این پرونده را به سرانجام برساند. اما نتیجه انتخابات 

آمریکا و شکست ترامپ به مقدارزیادی محاسبات دوستان اصولگرا را بهم زد.
این فعال سیاسی افزود: دولت روحانی حتما توانایی دارد ومی تواند مسایل خود را 
با کشورهای ۱+۵ را حل کند اما دوستان اصولگرا علاقه ای ندارند این کارتوسط این 
دولت انجام شود. بیشتر اظهارنظرها و اقدامات آنها بر این فرض استوار است که این 

کار اگر قرار است انجام شود به دولت بعد محول شود.
وی خاطرنشان کرد: به قول معروف برای اصولگرایان اینکه این فتح نامه به نام چه 
کسی مهر شود مهم تر از اصل توافق و نتایج آن برای حل مشکلات کشور ومردم شده 
هست. لذا، برخی از اصولگرایان که تصور می کنند در این میانه فتح نامه ای وجود 
دارد و باید به نام آنان مهر شود و یا اینکه حداقل جریان مقابل آنان نباید از مزایای 
حصول به این توافق در آستانه انتخابات ریاست جمهوری بهره ببرد عملا مواضعی 
را اتخاذ می کنند که به تداوم مشکلات کشورو مردم و از دست رفتن فرصت ها منجر 

می شود.

جمشید انصاری فعال سیاسی اصلاح طلب :

 اصولگرایان علاقه ای به حل مساله هسته ای در دولت روحانی ندارند

در  می بایست  که؛  است  معتقد  انصاری"  "غلامرضا 
و  تقابل  از  دست  مجلس  حاضر،  دولت  پایانی  ماه های 
تخریب دولت برداشته و بیش از این فضای ذهنی جامعه 
حل  جهت  در  تعامل  و  گو  و  گفت  با  و  نکند  مشوش  را 
مشکلات مردم و کشور حداقل بتوانند کارنامه قابل قبولی 

از خودشان به یادگار بگذارند.
ادراک و قدرت انتخاب گری جامعه 

این فعال سیاسی اصلاح طلب در مورد توجه به افکار 
یک  جامعه  گفت:  جامعه  در  ملت  حاکمیت  و  عمومی 
موجود زنده است، حس دارد، شعور دارد، ادراک دارد و 
از همه مهمتر قدرت انتخاب گری دارد. بنابراین چنانچه 
به حاکمیت ملت و رأی مردم التفات و التزام جدی وجود 
داشته باشد، تحول در چنین جامعه ای قطعی و غیرقابل 
اجتناب خواهد بود و برعکس و به هر میزانی که  عدم 

پایبندی به افکار عمومی و رأی و اراده آزاد ملی گفتمان 
روز  به  روز  جامعه  در  تحول  بستر  و  امکان  باشد،  غالب 
کمرنگ تر می شود. شاخصه چنین جامعه ای، حاکمیت 
دروغ، فساد، ارتشاء، تملق، ناکارآمدی کارگزاران، سقوط 
و انحطاط اخلاقی است. همچنین در چنین جامعه ای 
تخریب، بد اخلاقی و انشقاق، جایگزین تعامل و گفت و 

گو می شود.
گام های مجلس یازدهم برای تثبیت پایگاه حداقلی 

در فضای سیاسی کشور
قائم مقام دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی در مورد 
روی کار آمدن و عملکرد مجلس یازدهم  اظهار داشت: 
مجلس یازدهم با انفعال مردم به خاطر افراط در اعمال 
نظارت استصوابی و حذف حداکثری نامزدهای انتخاباتی، 
منجر به عدم حضور در عرصه انتخابات شد و مجلسی با 

شکل  تحریم  کاسبان  و  انزواطلبان  حداقلی  رأی  پایگاه 
گرفت و این مجلس برخلاف شعارهای اعلامی برای حل 
مشکلات معیشتی و رفاهی جامعه، به دنبال تثبیت پایگاه 
حداقلی در فضای سیاسی کشور گام برداشت و کمترین 
توجه به منافع ملی و بحران های اقتصادی گریبانگیر مردم 

را در دستور کار قرار داد.
 گفت و گو، گره های بازنشدنی را با منطق منتج به 

نتیجه می کند  
این فعال سیاسی اصلاح طلب در مورد نقش گفت و گو و 
تعامل در حل بحران های سیاسی کشور بیان داشت: باور 
داریم، که اسلام دین گفت  و گو است و سه عنصر جسارت، 
شجاعت، اعتماد به نفس عامل گفت وگوی سازنده هستند 
و انسان هایی که از توان گفت و گو برخوردارند، مبتکر 
تحول در عصر و جامعه خود خواهند بود. پس گفت و گو 

در عرصه داخلی و بین المللی می تواند مشکل گشا باشد و 
گره های باز نشدنی را با منطق، مدارا و جدال احسن منتج 
به نتیجه کند. به گونه ای که دوطرف گفت وگو احساس برد 

را نسبت به مسایل و مشکلات فرا رویشان داشته باشند.
مجلس دست از تقابل و تخریب دولت بردارد

انصاری در پایان در پاسخ به این سوال که در شرایط فعلی 
و در بازه زمانی باقی مانده تا انتخابات مجلس چگونه می 
تواند در حل مشکلات به دولت کمک کند، یادآور شد: 
سلاح گفت و گو به مراتب کاراتر و کم هزینه تراز نبرد نظامی 
است. امیدوارم در ماه های پایانی دولت حاضر، مجلس 
دست از تقابل و تخریب دولت برداشته و بیش از این فضای 
ذهنی جامعه را مشوش نکند و با گفت و گو و تعامل در 
جهت حل مشکلات مردم و کشور حداقل بتوانند کارنامه 

قابل قبولی از خودشان به یادگار بگذارند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب ؛

تعامل مجلس با دولت راهی برای حل مشکلات مردم
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دستمزد ۲.۸ میلیونی کارگران یعنی فاجعه

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان با اشاره به افزایش مجدد 
بستری شدگان کرونایی در این استان گفت: در حال حاضر ۱۲۳ بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم بستری 
هستند که ۶ تَن از آنها بدحال می باشند. محمد رضا قدیر در گفت و گویی اظهار داشت: در شبانه روز منتهی 
به شانزدهم اسفندماه ۱۹ تَن با وعلائم کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.وی 
بستری شدن ۱۵ تَن در بیمارستان های قم را مورد توجه  قرار داد و گفت: ۱۱ تَن از بیمارانی که طی روزهای 
گذشته بستری شده بودند نیز ترخیص شدند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: در میان بیماران 
کرونا مثبت هیچ مورد فوتی نداشتیم. وی تصریح کرد: متاسفانه وضعیت کرونا در قم در حال گسترش بوده 
و از سوی دیگر توجه نکردن به مباحث بهداشتی توسط برخی از همشهریان را نیز شاهد هستیم. وی افزود: 
۴۰ درصد آزمایش کرونا که در هفته گذشته در قم مثبت شدند مربوط به افرادی بود که در تالرها در مراسم 
عزا و یا عروسی شرکت کرده بودند.وی گفت: آزمایش های روزانه ما در حال افزایش است و در برخی از روزها 
تا حدود ۸۰۰ آزمایش کووید ۱۹ به صورت روزانه در قم انجام می شود.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 
متاسفانه برخی از مناطق قم از جمله شهرک پردیسان، شهرک قدس، باجک ۲ و ۳، گلزار شهدا، شهرک امام 
حسن )ع( و شیخ آباد بروز بیماری بالتر بوده و باید همشهریان نهایت دقت را در خصوص رعایت دستورات 

بهداشتی داشته باشند.

مهر تایید مجلس بر گرانی اینترنت
طرح جنجالی کمیسیون تلفیق که باعث »گران« شدن اینترنت می شود، بالخره در صحن علنی مجلس 
به تصویب رسید.بر این اساس، حق السهم پرداختی شرکت های اینترنتی از سال ۱۴۰۰، به میزان ۱۰ درصد 
افزایش خواهد یافت. سه هزار میلیارد تومان درآمد حاصل از این اقدام نیز به »صداوسیما« برای »نظارت« 
بر محتوای فضای مجازی به »شرکت مخابرات ایران« برای توسعه اینترنت خانگی برای »مقابله« و رقابت با 
اینترنت ماهواره ای SpaceX و همینطور تولید محتوا در فضای مجازی تخصیص خواهد یافت. همچنین بندی 
از این تبصره که قبلا در مجلس تصویب شده بود و بر اساس آن هرگونه افزایش قیمت اینترنت را ممنوع اعلام 
کرده بود، از مصوبه حذف شد. به نظر می رسد فشار تامین این ۳هزار میلیارد تومان از جیب مردم خواهد بود.

تشکر سید حسن نصرالله از رهبر انقلاب 
سید حسن نصرالله دبیرکل جنبش حزب الله لبنان، روز )شنبه(، در پیامی خطاب به آیت الله سید علی 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی ایران از ایشان تشکر کرد.به گزارش فارس به نقل از وبگاه خبری »العهد«، 
دبیرکل جنبش حزب الله لبنان از طرف خود و تمام برادران، علماء، عزیزان و خانواده علامه مجاهد مرحوم شیخ 
»احمد الزین« رحمه الله رئیس هیأت امنای تجمع علمای مسلمین در لبنان و همچنین شاگردان، دوستان 
و دوستداران او، به خاطر ابراز همدردی و تسلیت پدرانه در پی درگذشت رئیس هیأت امنای تجمع علمای 

مسلمین این عالم مجاهد، مخلص و جانفشان در راه مقاومت و جهاد و وحدت اسلامی تشکر و قدردانی کرد.

شرط آیت الله سیستانی برای دیدار با پاپ چه بود؟ 
 یک منبع در دفتر رئیس جمهوری عراق گفت که آیت الله سیستانی به شرطی که هیچ مقام عراقی در 
این نشست شرکت نکند، با دیدار پاپ موافقت کرده است. پایگاه خبری آمریکایی »الحره« به نقل از یکی از 
مسئولن دفتر »برهم صالح« رئیس جمهوری عراق ادعا کرده که آیت الله سیستانی مرجع عالی مذهبی این 
کشور برای دیدار با »پاپ فرانسیس« شرط گذاشته بود.به گزارش ایرنا، الحره به نقل از مقام های نزدیک به آیت 
االه سیستانی مدعی شد مرجع عالی ۹۰ ساله عراق به ندرت مسئولی را می پذیرد و تاکنون از گفتگو با نخست 

وزیر کنونی )مصطفی الکاظمی( و نخست وزیران پیشین خودداری کرده است.

رئیس مرکز بهداشت قم  پاسخ داد:

کدام مناطق قم بیشتر به کرونا آلوده هستند؟ 
رئیس مرکز بهداشت قم گفت: نقشه کامل رنگ بندی کرونایی شهر از رسانه  ها منعکس می شود.

سیامک محبی ،رئیس مرکز بهداشت قم به نقشه رنگ بندی شهر قم در موضوع کرونا پرداخت و گفت: 
این نقشه نشان می دهد که مناطقی از قم مانند بخش هایی از شمال شهر، بخش های از پردیسان و 
همچنین مناطقی مانند شهرک قدس با روند افزایشی بیماران کرونایی مواجه بوده اند و از این رو می توان 
چنین گفت که این مناطق از شهر در موضوع کرونا، آلوده تر از دیگر مناطق هستند و بنابراین ساکنان 
این مناطق باید در رعایت شیوه نامه های بهداشتی پیشگام باشند. او افزود:  پیشنهاد شده تا نقشه کامل 
رنگ بندی شهر در موضوع کرونا از رسانه ها نیز منعکس شود تا حساسیت بیشتر مردم را به دنبال داشته 
باشد. رئیس مرکز بهداشت قم همچنین درباره آخرین آمار استفاده مردم استان از ماسک نیز بیان کرد: 
متأسفانه باید گفت این آمار چندان قابل قبول نیست و از این رو امید است تا مردم قم همچنان به رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی به ویژه استفاده از ماسک، رعایت فاصله گذاری و شُستن مکرّر دست ها مقید 
باشند. او همچنین با اشاره به افزایش نسبی نمونه های کرونامثبت در استان در هفته اخیر یادآور شد: 

این افزایش نمونه های مثبت بیانگر آن است که خطر همچنان وجود دارد و باید نگران بود.
  

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف روغن خوراکی قاچاق از یک دستگاه  کامیون
فرمانده انتظامی استان از کشف محموله روغن خوراکی قاچاق در نتیجه بازرسی از یک دستگاه 

کامیون در این استان خبر داد. 
 سردارسید محمود میرفیضی اظهارداشت: مأموران یگان امداد استان قم در راستای طرح مبارزه با 

قاچاق کال در محور "جعفریه-آوه" یک دستگاه کامیون را به ظن حمل بار قاچاق متوقف کردند.
وی افزود: پس از بررسی صورت گرفته مشخص شد خودرو مذکور حامل۳هزار و۸۶۲کیلو گرم انواع 
روغن خوراکی فاقد مجوز و قاچاق است. فرمانده انتظامی استان قم گفت: کارشناسان ارزش محموله 
قاچاق را بیش از یک میلیارد ریال اعلام کردند. سردار میرفیضی اضافه کرد: در نهایت متهم دستگیر و به 

همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف محموله قاچاق از یک دستگاه پژو پارس
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف محموله قاچاق در نتیجه بازرسی از یک دستگاه پژو پارس 

در این استان خبر داد. 
 سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان قم در راستای طرح مبارزه با 

قاچاق کال در اتوبان "قم-تهران" یک دستگاه پژو پارس را به ظن حمل بار قاچاق متوقف کردند.
وی افزود: پس از بررسی صورت گرفته مشخص شد خودرو مذکور حامل ۴۸ طاقه پارچه فاقد مجوز 
و قاچاق است. جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: کارشناسان ارزش محموله قاچاق را بیش از 
یک میلیارد ریال اعلام کردند. سرهنگ اسماعیلی اضافه کرد: در نهایت متهم دستگیر و به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف محموله قاچاق از ۲ دستگاه  خودرو سواری
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف محموله قاچاق در نتیجه بازرسی از ۲ دستگاه خودرو سواری 

پرشیا و پژو۴۰۵ در این استان خبر داد. 
 سرهنگ مرادحسین جعفریان اظهارداشت: مأموران یگان امداد استان قم در راستای طرح مبارزه 
با قاچاق کال در جاده قدیم "قم-تهران" ۲ دستگاه خودرو سواری پرشیا و پژو۴۰۵ را به ظن حمل بار 
قاچاق متوقف کردند. وی افزود: پس از بررسی صورت گرفته مشخص شد خودرو های مذکور حامل 
تعدادزیادی انواع لمپ ریسه و مقادیری لوازم خانگی فاقد مجوز و قاچاق است. فرمانده انتظامی 
شهرستان قم گفت: کارشناسان ارزش محموله قاچاق را بیش از یک میلیارد ریال اعلام کردند. سرهنگ 
جعفریان اضافه کرد: در نهایت متهم دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی استان شد.

با همکاری تیم عملیات سپاه و ناجا صورت گرفت؛

توقیف خودروهای حامل مشروبات الکلی در قم
تیم عملیات ناحیه مقاومت بسیج شهرستان با همکاری کلانتری ۱۹ قم ۶۲ لیتر مشروبات الکلی و 
۴۲ قلم کالی قاچاق را توقیف کردند. به گزارش  گروه استان های باشگاه خبرنگاران جوان از قم، تیم 
عملیات ناحیه مقاومت بسیج شهرستان قم و کلانتری ۱۹، طی بازرسی از دو دستگاه خودرو موفق به 
کشف ۶۲ لیتر مشروبات الکلی و ۴۲ قلم کالی قاچاق شدند. قاچاقچیان پس از بازجویی های اولیه به 
همراه مکشوفات و خودرو ها به مراجع قضایی تحویل داده شدند. باباییان معاون عملیات ناحیه مقاومت 
بسیج شهرستان قم از حضور و اقدام به موقع تیم عملیاتی ناحیه و کلانتری ۱۹ قدردانی نمود و بر لزوم 

تداوم هوشیاری و حفظ امنیت جامعه تاکید کرد.

آیت الله اعرافی :

اقدامت شهرداری قم در توسعه فضای 
سبز قابل تقدیر است 

امام جمعه قم با تأکید بر لزوم تلاش برای قرار گرفتن شهر قم در تراز انقلاب 
اسلامی، گفت: اقدامات و طرح های شهرداری قم در توسعه فضای سبز 
شهری تحسین برانگیز  بوده که یکی از طرح های مهم احداث پارک هزار 

هکتاری است.
آیت الله علیرضا اعرافی در آیین روز درختکاری در قم، با اشاره به اهمیت 
توسعه فضای سبز و حفظ محیط زیست، اظهار داشت: عملکرد و اقدامت 
شهرداری قم در توسعه فضای سبز قابل تقدیر است. امام جمعه قم نزدیکی 
شهر قم به سرانه معتبر و استانداردهای جهانی را قابل توجه دانست و افزود: 
اقدامات و طرح های شهرداری قم تحسین برانگیز  بوده و یکی از طرح های 
قابل توجه و خوب احداث پارک هزار هکتاری است. آیت الله اعرافی ساخت 
و تصریح کرد:  قرارداد  را در همه مناطق موردتوجه  بوستان های محلی 
دسترسی آسان همه شهروندان به فضای سبز و بوستان های محلی یکی 
دیگر از طرح های خوب شهرداری قم بوده است. وی با تأکید بر جایگاه شهر 
قم در انقلاب و جهان تشیع ابراز کرد: باید تلاش شود قم به عنوان پایگاه 
انقلاب اسلامی و مرکز علوم دینی در همه عرصه ها ممتاز بوده و فضای 
سبز نیز یکی از این عرصه های است. مدیر حوزه های علمیه کشور ادامه 
داد: تأمین آب شرب نیز یکی دیگر از نیازهای شهر قم بوده که به حمدالله 
در دسترس مردم قرارگرفته و امیدواریم به زودی نیازهای شهر قم در همه 
حوزه ها و در تراز انقلاب اسلامی تأمین شده و قدم های مؤثری برداشته شود.

توجه ویژه اسلام  به توسعه فضای سبز و درختکاری 
امام جمعه تهران نیز در این آیین  با تأکید بر توسعه فضای سبز در نظام 
جمهوری اسلامی گفت: باید حفظ محیط زیست و توسعه فضای سبز در 
نظام جمهوری اسلامی نمونه و درشان نظام جمهوری اسلامی باشد. آیت الله 
سید احمد خاتمی اظهار داشت: امت نمونه در همه حوزه ها باید نمونه باشد. 
امام جمعه تهران با تأکید بر توجه اسلام به حفظ محیط زیست افزود: باید 
حفظ محیط زیست و توسعه فضای سبز در نظام جمهوری اسلامی نمونه و 
درشان نظام جمهوری اسلامی باشد. ایشان توجه اسلام و نظام جمهوری 
اسلامی به توسعه فضای سبز را یادآور شد و تصریح کرد: امیدواریم در حوزه 

فضای سبز و حفظ محیط زیست نیز امت اسلام در جهان نمونه باشند.

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم  خبرداد:

بازنگری عمرانی بست شرقی 
حرم حضرت معصومه)س(

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم با تأکید بر اینکه در سال جاری اجرای 
این طرح مورد بازنگری قرارگرفته است، گفت:به محض اتمام طرح بازنگری، 
با انواع روش های تأمین مالی ازجمله اوراق مشارکت، صندوق پروژه، جذب 
سرمایه گذاری مستقیم و منابع شهرداری بودجه موردنیاز برای این پروژه 
اختصاص پیداکرده و اجرا می شود. سید مرتضی حسام نژاد با اشاره به آخرین 
وضعیت پارکینگ شرقی حرم مطهر حضرت معصومه)س( اظهار داشت: 
بست شرقی حرم مطهر یکی از مهم ترین اولویت های شهرداری برای ساخت 
پارکینگ و دسترسی به حرم مطهر بوده و از اهمیت بالیی برخوردار است. 
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم با بیان اینکه در سال های گذشته بلوار 
پیامبر اعظم)ص( و تونل غدیر احداث شده است، ابراز کرد: متأسفانه نقطه 
اتصال این پروژه های کلان و اتصال آن با حرم مطهر بسیار نامطلوب است که 
به همین دلیل برای شهرداری شرایط ویژه ای دارد. حسام نژاد با تأکید بر اینکه 
در سال جاری اجرای این طرح مورد بازنگری و دقیق سازی قرارگرفته است، 
تصریح کرد: به محض اتمام طرح بازنگری، با انواع روش های تأمین مالی 
ازجمله اوراق مشارکت، صندوق پروژه، جذب سرمایه گذاری مستقیم و منابع 
شهرداری بودجه موردنیاز برای این پروژه اختصاص پیداکرده و اجرا می شود. 
وی با اشاره به اهمیت اجرای این پروژه با توجه به نامطلوب بودن نمای شهری 
و دسترسی به پروژه های کلان شهری خاطرنشان کرد:  امیدوارم اوایل سال 
آینده بتوانیم پروژه را به صورت عملیاتی استارت بزنیم. معاون مالی و اقتصادی 
شهرداری قم ادامه داد: در این پروژه دو یا سه طبقه پارکینگ پیش بینی شده و 
یک یا دوطبقه بسته به نهایی شدن طرح، فضای خدماتی پیش بینی شده که 
ساماندهی ویژه انجام شود و دسترسی سواره و پیاده اطراف حرم تأمین شود.

 
درخواست مدیر منطقه دو شهرداری قم از شهروندان؛ 

استعلام از شهرداری قبل 
ازخریدوفروش اراضی بوستان جوان 

مدیر منطقه دو شهرداری قم گفت: در خصوص فروش اراضی زراعی و 
ساخت وسازهای حریم شهر و محدوده بوستان جوان از عموم مردم درخواست 
می شود پیش از هرگونه خریدوفروش از شهرداری منطقه ۲ استعلام کنند. 
رضا رحیمی با اشاره به مشکلات پیش آمده برای برخی شهروندان به واسطه 
خریدوفروش اراضی در محدوده بوستان جوان، اظهار داشت: در خصوص 
فروش اراضی زراعی و ساخت وسازهای حریم شهر و محدوده بوستان جوان 
از عموم مردم درخواست می شود پیش از هرگونه خریدوفروش از شهرداری 
منطقه ۲ استعلام کنند. مدیر منطقه دو شهرداری قم با بیان اینکه این اراضی 
در داخل محدوده شهر نبوده و فاقد کاربری یا با کاربری کشاورزی است، ابراز 
کرد: از طرفی اراضی به صورت مشاعی بوده و امکان تفکیک آن به استناد 
قانون منع تفکیک اراضی زراعی وجود ندارد.رحیمی ادامه داد: برابر ماده 
۱۰ قانون اصلاح حفظ کاربری اراضی زراعی و باغی، هرگونه تغییر کاربری 
جرم تلقی شده و همچنین مطابق ماده ۶ قانون منع فروش و واگذاری اراضی 
فاقد کاربری مسکونی برای امر مسکن، هرگونه نقل وانتقال اعم از رسمی و 
عادی، تفکیک، افراز و صدور سند و تغییر کاربری در مورد زمین های موضوع 
این قانون ممنوع است. وی با اخطار به فعالن و تفکیک کنندگان این اراضی 
تصریح کرد: اینکه افراد حقیقی و یا حقوقی اقدام به تفکیک و یا فروش املاک 
و اراضی حریم شهر یا فاقد کاربری مسکونی کنند، اقدام غیرقانونی بوده از 
طریق مراجع قضایی پیگیری خواهد شد. مدیر منطقه دو شهرداری قم در 
بخش دیگری از سخنان با اشاره به عزم شورای شهر و شهرداری برای رفع 
نیازهای سطح منطقه دو عنوان کرد: اجرای پروژه های متعدد عمرانی مانند 
زیرگذر بلوار جمهوری اسلامی، بلوار شهدای روحانیت، رمپ و لوپ پل ۹ دی 
و … در منطقه ۲ تجلی عزم شورای اسلامی شهر و شهردار قم در مسیر توسعه 

و ارتقای زیرساخت های شهری در مناطق کم برخوردار است. 
 

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

خرید سومین نردبان بلندمرتبه 
آتشنشانی در سال ۱400

معاون خدمات شهری شهرداری قم از پیش بینی خرید سومین نردبان 
بلندمرتبه برای سازمان آتشنشانی در سال ۱۴۰۰ خبر داد.  سید امیر سامع 
با اشاره به تلاش های مجموعه مدیریت شهری برای افزایش زیرساخت های 
ایمنی در شهر قم اظهار داشت: در حوزه ایمنی، بحث مدیریت آماده سازی 
زیرساخت های شهر برای کنترل سیلاب زلزله و همچنین ایجاد اماکن 
اضطراری چندمنظوره، پرداختن به موارد ایمنی در پروژه های شهری و 
بخشی در حوزه آتش نشانی و افزایش کیفی تجهیزات و نیروی انسانی در 

دستور کار قرار دارد.

استاندار قم استاندار قم گفت :در دوهفته پایانی سال و دوهفته آغازین سال 
جدید اعمال و نظارت برشیوه نامه های بهداشتی در قم تشدید می شود.

بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا که به صورت 
ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و با خبرنگاران اظهار داشت: در 
این جلسه در خصوص سفرهای نوروزی بحث و بررسی شد و بر اساس مصوبه ای 

که به تصویب رسید سفر به شهرهای قرمز و نارنجی ممنوع است.
وی افزود: همچنین برای شهرها و استان هایی مانند قم که مقصد سفر و 
مسافرپذیر هستند نیز قرار شد یک محدودیت هایی اعلام، و نظارت ها تشدید 
شود و در عین حال اماکن دولتی و مدارس نیز پذیرش برای میهمانان نخواهند 

داشت.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه در خوزستان موضوع شیوع 
بیماری و جهش ویروس از نوع انگلیسی تشدید شده و وضعیت قرمز است برای 
درگیر نشدن سایر استان ها با این بیماری، نظارت ها بر اعمال پروتکل ها در همه 

کشور تشدید خواهد شد.
استاندار قم همچنین یادآور شد: نظارت ها بر اعمال قانون ممنوعیت تردد 
خودروها از ساعت ۲۱ تا ۳ بامداد نیز بیش از گذشته افزایش پیدا می کند تا از 

دورهمی ها کاسته شود.
سرمست در پایان تصریح کرد: مردم برای اینکه ایام عید را به سلامت پشت 
سربگذاریم و گرفتار موج چهارم کرونا نشویم بیشترین همکاری و مساعدت را با 

مسئولن داشته باشند.
با اعلام ستاد ملی مقابله با کرونا وضعیت شیوع ویروس کرونا در قم از ۱۵ آذر 
از وضعیت قرمز به نارنجی در ۶ دی  از نارنجی به زرد و در ۲۰ دی ماه نیز از زرد به 

آبی تغییر کرده است.

استاندارقم تاکید کرد:

تشدید نظارت بر اجرای محدودیت های کرونایی
مدارس و اماکن دولتی در نوروز پذیرش مسافر ندارند

فرماندار قم گفت :ثبت نام از داوطلبان شرکت 
در انتخابات ششمین دوره شورای اسلامی شهر 

و روستا از ۲۰ اسفند آغاز می شود.
اعلام  طبق   : اظهارداشت  حیدری  مرتضی 
ستاد انتخابات کشور ثبت نام از داوطلبان شرکت 
در انتخابات ششمین دوره شورای اسلامی شهر 
و روستا از ساعت ۸ صبح ۲۰ اسفند ۱۳۹۹ آغاز 
و تا پایان وقت اداری روز شنبه ۲۶ اسفند ۱۳۹۹ 

به مدت هفت روز ادامه می یابد.
حیدری با اشاره به اینکه روش ثبت نام در این 
دوره بهتر و وسیع تر از دوره های گذشته است 

افزود: ثبت نام با چهار روش انجام می شود.
بیان  نام   ثبت  های  روش   درخصوص   وی 
داشت :روش اول ثبت نام از طریق اپلیکیشن 
موبایلی بارگذاری شده در پورتال وزارت کشور و 
دریافت کد رهگیری و مراجعه به فرمانداری برای 
نهایی کردن ثبت نام ،روش دوم ثبت نام از طریق 
نسخه دسکتاپ و دریافت کد رهگیری و مراجعه 
به فرمانداری برای نهایی کردن ثبت نام  ،روش 

دولت  پیشخوان  دفاتر  طریق  از  نام  ثبت  سوم 
فرمانداری  به  مراجعه  و  کدرهگیری  دریافت  و 
برای نهایی کردن ثبت نام ،روش چهارم مراجعه 
حضوری به فرمانداری شهرستان از ساعت ۸ تا 

۱۸ خواهد بود.
داوطلبان  به  کرونایی  شرایط  به  اشاره  با  وی 
توصیه و تاکید کرد: از سه روش اول برای ثبت 
نام استفاده و تاحد امکان از مراجعه حضوری به 

فرمانداری خودداری کنند.
شش  شماره  اطلاعیه  طبق  گفت:  فرماندار 
برای  نیاز  مورد  مدارک  کشور  انتخابات  ستاد 
گواهی  اصل  است:ارائه  زیر  شرح  به  نام  ثبت 
عدم سوء پیشینه که از تاریخ صدور آن بیش از 
سه ماه نگذشته باشد. اصل شناسنامه و تصویر 
کلیه صفحات آن ،اصل کارت ملی و تصویر آن 
،اصل کارت پایان خدمت نظام وظیفه یا کارت 
چهار  در  سه  عکس  قطعه  ،یک  دائم  معافیت 
مدرک  تصویر  نسخه  یک  و  اصل  ،ارائه  جدید 
برای  آن  معادل  یا  دیپلم  فوق  معتبر  تحصیلی 

نفر  هزار  بیست  تا  شهر های  شورای  دواطلبان 
برای  آن  معادل  یا  لیسانس  مدرک  و  جمعیت 
داوطلبان شورای شهر های بالی بیست هزار نفر 
جمعیت ،اصل و تصویر گواهی پذیرش استعفای 
ایثارگری  مقامات ،اصل و تصویر مدرک معتبر 
جهت برخورداری از امتیاز یک مقطع تحصیلی 
یک  سابقه ی  که  کسانی  گفت:  بالترحیدری 
دوره کامل عضویت اصلی شورا را دارا باشند به 
شرطی که در همان حوزه انتخابیه نامزد شوند 
از شرط مدرک تحصیلی معاف هستند. فرماندار 
با اشاره به درگذشت آیت الله یزدی نماینده مردم 
نام  افزود: ثبت  قم در مجلس خبرگان رهبری 
داوطلبان دومین میاندوره پنجمین دوره مجلس 
خبرگان رهبری هم از ساعت ۸ صبح روز جمعه 
۱۳ فروردین ۱۴۰۰ آغاز و تا پایان وقت اداری روز 
پنج شنبه ۱۹ فروردین ۱۴۰۰ به مدت هفت روز 
ادامه می یابد.وی گفت: نحوه و شرایط ثبت نام 
در اطلاعیه های بعدی به اطلاع عموم خواهد 

رسید.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از تلاش و پیگیری مسؤولن 
استان برای تزریق مرغ گرم مازاد دیگر استان ها به بازار مرغ قم برای ساماندهی 

این بازار خبر داد. 
محمود سیجانی با اشاره به اینکه این کارگروه، تنظیم بازار استان در ایام پایانی 
سال و آغاز سال جدید را در دستور کار دارد بیان کرد: ساماندهی بازار مُرغ، 
تأمین میوه شب عید و همچنین برخی کالهای اساسی مانند برنج، روغن و 

شکر در نشست های این کارگروه در دست بررسی است.
وی اضافه کرد: متأسفانه در بحث مُرغ و در سطح کشور شاهد افزایش قیمت 
در روزهای اخیر و همچنین تشکیل صفوف طولنی برای دریافت مُرغ هستیم 
که البته برای ساماندهی این بازار، نشست هایی هم در سطح ملی انجام شده 

است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم ادامه داد: رصدها نشان می 
دهد که حتی در استان هایی که با مازاد تولید مرغ هم مواجه هستند، افزایش 

قیمت رُخ داده است که این مسئله جای سؤال دارد.
وی با اشاره به ارسال مازاد تخم مرغ تولیدی در قم در ماه های اخیر به دیگر 
استان ها برای ساماندهی بازار آن استان ها خاطر نشان کرد: اکنون انتظار می 

رود که استان های دارای مازاد تولید مرغ به کمک قم بیایند و در شرایطی که 
قم با وضعیت آبی کرونایی با افزایش مسافران و زائران رو به روست و هم این 
که مناسبت های مذهبی نیز افزایش مصرف مرغ را به دنبال داشته است، به 

ساماندهی این بازار در قم کمک کنند.
سیجانی یکی از دلیل تشکیل صف در بازار مرغ قم را تلاش مسؤولن این 
استان برای رعایت قیمت مصوب تنظیم بازار خواند و گفت: شرایط به گونه ای 
است که سرانه مصرف استان ۱۱۰ تُن در روز است، در حالی که مُرغ تولیدی 
استان از ۶۰ تا ۷۰ تن در روز تجاوز نمی کند، ضمن آن که تقاضای مصرف مرغ 

نیز در روزهای اخیر در قم روندی افزایشی را نشان می دهد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم اضافه کرد: تلاش مسؤولن 
این است که ضمن تأمین مرغ مورد نیاز، چگونگی توزیع مُرغ و رسیدن آن به 
دست مصرف کننده هم به شکلی تدبیر شود که یا صف تشکیل نشود و یا این 

که با حداقل تشکیل صف مواجه باشیم.
وی استفاده از ظرفیت مرغ منجمد را نیز راهی دیگر در ساماندهی بازار مرغ 
استان خواند و بر تداوم نشست های کارگروه تنظیم بازار تا رفع مشکل تأمین و 

توزیع تأکید کرد.

فرماندار قم  تشریح کرد :
جزییات ثبت نام از داوطلبان شرکت در انتخابات شورای شهر و روستا 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :
بازار مرغ در قم ساماندهی می شود

معاون بازرگانی داخلی و توسعه تجارت سازمان 
صمت استان قم  از ذخیره ۳۰۰ تن پرتقال و ۱۵۰ 
تن سیب، برای تنظیم بازار میوه شب عید  وایام 

نوروزخبر داد.
پروان با اعلام این خبر اظهارداشت : این میوه ها 
از هفته آخر اسفند در ۲۵ چادر در سطح شهر بین 

مردم توزیع می شوند.
به  این میوه ها  انتقال  اینکه کار  به  با اشاره  وی 
سردخانه رو به اتمام است افزود: پرتقال ها از استان 
مازندران و سیب از استان آذربایجان غربی توسط 

مباشر خریداری شده و مردم نگران میوه شب عید 
خود نباشند.

براساس  میوه ها  این  اینکه  به  اشاره  با  پروان 
دستورالعمل ابلاغی وزارت صمت، ۵ تا ۱۰ درصد 
عرضه  فروشی ها  میوه  در  قیمت  کف  از  پایین تر 
کارگروه  جاری  سال  در  احتمال  افزود:  می شود 
تنظیم بازار ملی قیمت سیب و پرتقال تنظیم بازاری 
را تعیین می کند و این اقلام در سراسر کشور به 

صورت تک نرخی توزیع می شود.
معاون بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صمت در 

ادامه به حل مشکل کمبود روغن مصرفی خانوار 
نیز اشاره کرد و گفت: سرانه مصرف استان حدود 
۱۹۰۰ تن در ماه است و به همین میزان نیز روغن 

مایع و سرخ کردنی وارد استان می شود.
وی با تاکید بر این که مردم هیچ گونه نگرانی در 
نداشته  آینده  ماه های  در  روغن  تامین  خصوص 
روغن  توزیع  پخش،  شرکت   ۶-۵ افزود:  باشند 
مصرفی خانوار را به عهده دارند و این کال به اندازه 
کافی و مورد نیاز خانوار ها بین فروشگاه ها توزیع 

شده است.

معاون سازمان صمت استان قم خبرداد:

ذخیره سازی 450تن پرتقال وسیب برای ایام نوروز


